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LA A XXV-A ANIVERSARE
Institutul agronomic din Ti

mișoara a împlinit in acest an 
25 de ani de existență și de 
activitate.

Înființat la 30 iulie 1945, din 
inițiativa Partidului Comunist 
Român, Institutul agronomic din 
Timișoara este cea dinții insti
tuție de învățămînt superior 
creată de regimul democrat 
popular S-a dezvoltat și și-a 
desfășurat activitatea în noile 
condiții social-politice statorni
cite in țara noastră în anii de 
după război.

Evoluția și dezvoltarea rapidă 
a inslitului nostru este o con
secință a transformărilor struc
turate care au avut loc in e- 
eonomia și cultura țării noastre 
o dată cu instaurarea puterii 
pooulare.

Institutul agronomic din Timi
șoara și-a început activitatea 
prin Facultatea de agronomie, 
în noiembrie 1945 au fost nu
miți cei dintîi profesori. Tot 
atunci a avut loc primul con
curs de admitere și recrutarea 
primei serii de studcnți. Am 
făcut parte din această serie 
și de aceea ca unul care am 
cunoscut și am trăit întreaga 
evoluție a institutului nostru, 
am considerat o datorie de 
împlinit — redactarea mono
grafiei și evocarea condițiilor 
în care a fost înființat și apoi 
a celor in care s-a dezvoltat. 
Reflectînd asupra itinerariului 
istoric pe care ni-l oferă amin
tirea celor 25 de ani de vie ac
tivitate, ne revin în actualitate 
bucuriile și emoțiile pe care 
le-am trăit în activitatea co
mună — profesori și studenți —
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ne reapar in față greutățile în
ceputului pe care le-am învins 
cu stoicism și care astăzi sînt 
de necrezut, ne reamintim re
ciproc de cadrele didactice și 
de seriile de studenți care s-au 
înfrățit pentru totdeauna in
tr-un ideal comun — făurirea 
unei profesiuni de prestigiu.

Cu fiecare an numărul stu
denților a crescut, ajungînd de 
la 223 ciți erau in 1945/1946 la 
peste 1.400 in ultimii ani.

între anii, 1945-1948 Faculta
tea de agronomie a funcționat 
in cadrul Școlii I’olitehn ce din 
Timișoara. Prin reforma învă- 
țămintului din 1948 a devenit 
Institut agronomic cu o singură 
facultate ; Facultatea de argono- 
mie Din anul 1955 institutul a 
funcționat cu două facutăți. 
Facultatea de agronomie și Fa
cultatea de zootehnie, trans
ferată de la Arad in cadrul insti
tutului nostru. în anul 1962 Fa
cultatea de zootehnie, devenită 
secție in 1957 a fost transformată 
in facultate de medicină veteri
nară, iar in anul 1968 a fost re
înființată Facultatea de zooteh
nie.

Activitatea institutului și com
plexitatea sarcinilor sale au 
crescut odată cu diversificarea 
profilului său

Amplasarea teritorială a ins
titutului a permis să cuprindă 
în procesul instructiv-educativ 
studenți români, germani, ma
ghiari. sîrbi și de alte naționa
lități. Numărul total al studen
ților școlarizați pînă în prezent 
este de 6.404 studenți din care 
5.491 sînt romîni, 372 germani, 
331 maghiari, 132 sîrbi și 78 de 
alte naționalități.

Populația studențească, mereu 
sporită, a dus la pregătirea 
unui număr de 3.642 specialiști 
din care: 2.272 ingineri agrono
mi, 746 ingineri zootehniști și 
G24 medici veterinari. In prezent 
institutul are in pregătire 1.350 
studenți, din care: 651 la Facul
tatea de agronomie, 436 la Fa
cultatea de medicină veterinară 
și 263 la Facultatea de zootehnie.

Condițiile materiale in care 
și-a început institutul nostru 
activitatea au fost deosebit de 
grele, dar pe măsura scurgerii 
anilor au devenit din ce in ce 
mai bune Spațiul de învățămînt 
□ crescut de opt ori, spațiul 
pentru cămine de 12 ori. capa
citatea de cantinizare de 10 
ori, fondurile elocate de 9 ori. 
Sumele destinate pentru îm
bunătățirea condițiilor de ca
zare și pentru acordare de burse 
studenților au crescut conside
rabil. în timp ce în primii ani 
primeau bursă doar 12 la sută 
din numărul studenților, in pre
zent primesc bursă 66 la sută. 
Bursa din acel timp acoperea 
doar o treime din cheltuielile 
lunare de întreținere în timp 
ce bursele acordate în ultimii 
15 ani acoperă integral cheltu-
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, și angajament
„La semicentenarul Partidului Comunist, România prezintă 

/imaginea unui stat socialist în plin avînt, care ocupă un loc 
demn în rîndul popoarelor lumii; pe baza făuririi unei industrii 
socialiste moderne au crescut puternic forțele de producție; 
cooperativizarea agriculturii a schimbat profund viața satelor 
și a șityaț. agricultura pe linia dezvoltării intensive și multi
laterale; s-a îmbogățit tezaurul spiritual al țării — învățămîn- 
tul. știința, arta și literatura cunoscînd o puternică înflorire, 
afirmîndu-se ea factori de seamă în edificarea societății so- 
cialiste".

(Din Hotărîrea cu privire la aniversarea semi
centenarului Partidului Comunist Român)

Comuniștii, întregul popor se pregătesc de sărbătoare : în 
curînd Partidul Comunist Român va împlini 50 de ani de exis
tență de la înființare. Cu o jumătate de veac în urmă, apariția 
sa pe scena politică ia țării a marcat ridicarea mișcării mun
citorești din România pe o nouă treaptă a dezvoltării sale.

Crearea partidului a fost un rezultat legic, f resc. al afir
mării și dezvoltării clasei muncitoare, al maturizării politice și 
ideologice a mișcării muncitorești revoluționare, al asprelor bă
tălii duse de oamenii muncii pentru libertatea națională și 
eliberare socială.

Prin lupta partidului nostru au fost continuate și împlinite 
în forme noi. marile idealuri de dreptate socială și indepen
dență' națională ale revoluționarilor din secolul trecut, ideile 
umaniste, democratice și progresiste de care au fost animați 
gînditori și militqnți de seamă din istoria poporului nostru.

Detașament de avangardă al clasei muncitoare, înarmat cu 
ideologia marxist-leninistă. Partidul Comunist Român elabo
rează din prunii ani ai existenței sale un vast program politic 
pentru transformarea revoluționară a societății noastre, pentru 
lichidarea ’ tuturor formelor de exploatare și asuprire a omului 
de către om. pentru construirea socialismului pe pămîntul pa
triei noastre
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Cu ocazia aniversării semicentenarului Institutu

lui politehnic din Timișoara și a unui sfert de veac de 

la înființarea Institutului de medicină din Timișoara, 

colectivul dc redacție al revistei „Agraria“, în numele 

Consiliului U.A.S. din Institutul agronomic Timișoa

ra, aduce și pe această cale cele mai sincere felicitări-

Vă urăm din toată inima noi succese în vastul 

program de formare a cadrelor de specialiști, temei

nic pregătiți — ingineri și medici — chemați să-și a- 

ducă aportul la înflorirea scumpei noastre patrii Re

publica Socialistă România.
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Fidel acestui program de mare 
perspectivă, partidul a militat 
neobosit în condițiile deosebit 
de grele ale ilegalității. che- 
mînd și organizînd în luptă 
muncitorii, țăranii, intelectualii, 
toți oamenii muncii indiferent 
de naționalitate, toate forțele 
democratice progresiste intere
sate în progresul social al 
României, în primele rînduri 
ale acestei lupte au stat comu
niștii care, împreună cu 
U.T.C.-iștii și alți militanți re
voluționari, au înfruntat închi
sorile și lagărele, neprecupețind 
efortul și plătind de multe ori 
cu prețul vieții, devotamentul 
față de cauza poporului, a li
bertății și socialismului.

Această luptă a culminat cu 
insurecția armată de la 23 Au
gust 1944. organizată și condusă 
de Partidul Comunist Român, 
moment glorios din istoria pa

Prilej de bihnț

și angajament

triei și a partidului, care s-a 
afirmat ca principala forță po
litică a țării, dovedind capaci
tatea sa de a elabora o linie 
strategică și tactică științifică, 
în concordanță cu realitățile 
din țara noastră.

Sub conducerea partidului. 
România a parcurs în ultimii 
26 de ani, o întreagă epocă 
istorică în dezvoltarea sa. So
cialismul a învins definitiv la 
orașe și sate, țara noastră pă
șind viguros în etapa făuririi 
societății socialiste multilateral 
dezvoltate.

Aniversarea semicentenarului 
Partidului Comunist Român 
constituie un prilej de evocare 
a glorioaselor tradiții de luptă 
revoluționară și, de asemenea, 
un prilej pentru alcătuirea u- 
rtui bilanț în opera de construc
ție socialistă a patriei. în acest 
bilanț sînt prezentate realizările 
în toate domeniile activității e- 
conomice, sociale și politice, 
i ealizări care constituie o con
firmare strălucită a politicii 
Partidului Comunist Român, 
forță conducătoare a societății 
noastre. Este un bilanț al mun
cii, al creației istorice, în care 
noi, studenții, înscriem cu 
mîndrie realizările muncii noas
tre obținute în procesul de în- 
rățămînt. în procesul formării 
ca viitoare cadre de înaltă ca
lificare pentru agricultură.

Iată de ce întîmpinăm ju
bileul partidului cu hotărîrea 
fermă de a obține rezultate cît 
mai bune în pregătirea profe
sională, teoretică și practică, 
conform cerințelor și exigențe
lor mereu sporite.

Totodată, mergem în întîm- 
pinarea acestei mărețe sărbă
tori prin reînnoirea solemnă a 
angajamentului luat față de 
partid, față de popor, de a 
merge la locurile noastre de 
muncă, acolo unde țara va avea 
nevoie, devenind cadre de nă
dejde care nu precupețesc nici 

efort pentru a răsplăti în
crederea ce ni se acordă, cadre 
care vor sluji cu un devota
ment nemărginit cauzei propă
șirii și înfloririi Românei so
cialiste.

LA A XXV-A ANIVERSARE
(Urmare din pag. a I)

ielilc de întreținere. în prezent 
numărul de burse nu este li
mitat, el este în funcție, în pri
mul rind, de rezultatele obți
nute de studenți la învățătură.

Modernizarea și dezvoltarea 
spațiului de invățămînt, precum 
și înzestrarea cu aparatură de 
laborator s-a făcut in mod 
susținut și pe măsura cerințe
lor la majoritatea catedrelor, 
fondurile alocate în acest scop 
crescînd de aproape trei ori nu
mai în ultimii 10 ani.

în decursul anilor s-au depus 
eforturi pentru asigurarea des
fășurării procesului de invăță
mînt in condiții cît mai bune. 
Preocupările susținute în această 
direcție s-au materializat în c- 
laborarea de tratate, manuale, 
cursuri, caiete și îndrumătoare 
de lucrări practice, planșe, dis
pozitive, precum și în atenția 
deosebită acordată perfecționării 
continue în formă și conținut a 
prelegerilor, lecțiilor de lucrări 
practice și seminariilor. Ca ur
mare a eforturilor și stăruințelor 
depuse de cadrele didactice s-a 
realizat acoperirea aproape a 
tuturor disciplinelor cu mate
riale didactice proprii. Astfel 
au fost elaborate 22 manuale și 
tratate publicate in edituri, iar 
pc plan intern, prin grija insti
tutului. 82 cursuri și 107 caiete 
și îndrumătoare de lucrări prac
tice litografiate

în obținerea acestor rezultate, 
de un real folos au fost și sînt 
atelierele de material, didactic 
organizate in institut (lito, de
sen, foto, proiecții)..

Trebuie relevat faptul că în
tregul proces* instructiv educa
tiv și in mod deosebit activită
țile didactice, au marcat un salt 
calitativ dc la an Ia an, dar mai 
evident. în special în ultima 
perioadă

Fondurile destinate cercetării 
științifice au sporit în fiecare 
an, acoperind necesitățile im
puse de realizarea planurilor 
tematice cit și de pregătirea 
doctoranzilor Astăzi., aceste 
fonduri depășesc de cinci ori 
pc cele acordate in 1960 și de 
trei ori pc cele acordate în 
1965.

încă din primii săi ani de e- 
xistență Institutului agronomic 
din Timișoara și-a propus să 
devină un centru de cercetare 
și promot are a noului în agri
cultură, în rîndurile celor ce 
activează pe ogoarele patriei. 
Cu toate că nu a existat o tra
diție și nici planuri tematice 
de cercetare, s-au luat în stu
diu probleme importante, strîns 
legate de nevoile producției 
între care amintim : cartarea 
solurilor in vederea organizării 
teritoriului, lucrările solurilor 
lăcoviștite, efectul îngrășămin
telor chimice, elaborarea siste
mului de lucrare a terenurilor 
irigate, studiul comparativ al 
principalelor soiuri de plante, 
studiul asolamentelor, amelio
rarea griului, orezului, fîorii- 
soarelui, stimulatorii de creș
tere, rezistența plantelor la boli 
și dăunători, analiza social- 
economică a unor zone din ves
tul țării, întocmirea unor pro
iecte de organizare tehnico- 
economică a unor întreprinderi 
agricole de stat și cooperatiste

O dată cu amplificarea profi
lului institutului, prin înființa
rea facultăților de zootehnie și 
de medicină veterinară, sfera 
preocupărilor științifice s-a lăr
git mult, studiile și cercetările 
extinzîndu-se asupra unor teme 
privind tehnologia creșterii ani
malelor și asupra unor pro
bleme de prevenire și combatere 
a bolilor la animale.

Rezultatele cercetărilor au 
fost comunicate in cele 18 se
siuni științifice anuale ținute cu 
regularitate, apoi tipărite în 
publicația anuală a institutului 
„Lucrări științifice" in care au 
fost publicate peste 700 lucrări 
științifice realizate de cadrele 
didactice, singure sau in colabo
rare cu specialiști din unitățile 
de cercetare științifică și din 
producție Indexul lucrărilor ști
ințifice realizate de cadrele di

dactico, în acest sfert de veac 
de activitate, totalizează 2.055 
lucrări.

Activitatea de cercetare din 
Institutului agronomic Timișoa
ra a marcat o îmbunătățire sim
țitoare cu deosebire după Con
gresele al IX-lca și al X-lea ale 
P.C.R. Dezbaterile purtate în 
aceste înalte foruri și Directi
vele congreselor au devenit fa
rul călăuzitor al direcționării 
și dezvoltării cercetărilor în 
agricultură. Programul națio
nal privind gospodărirea rațio
nală a resurselor de apă, extin
derea lucrărilor de irigații, în-
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digului, desecări și dc comba
tere a eroziunii solului in Repu
blica Socialistă România în anii 
1971-1975 și prevederile gene
rale de perspectivă pînă in 1985, 
precum și Programul național 
privind dezvoltarea zootehniei 
și creșterea producției anima
liere în perioada anilor 1970- 
1980, elaborate de Plenara C.C. 
al P.C.R din 17-19 martie 1970, 
au; definit clarvăzător obiecti
vele și sarcinile ce revin spe
cialiștilor și cercetătorilor din 
institut, in aceste două domenii 
de mare importanță pentru a- 
gricultura și economia națio
nală.

Sub îndrumarea Comitetului 
județean Timiș al P.C.R. și a 
organizației de partid din insti
tut, cadrele didactice — îm
preună cu specialiștii din orga
nele locale de conducere ale 
agriculturii — au dezbătut am
plu aceste documente și au luat 
măsuri corespunzătoare. Ca ur
mare, planurile tematice de 
cercetare au fost actualizate, 
realizîndu-se corelarea lor cu 
cerințele producției, fiind orien
tate preponderent spre proble- 
maticilc majore ale agriculturii 
noastre, fără să se neglijeze 
insă cercetarea fundamentală.

în vederea aplicării rezulta
telor cercetării s-au făcut efor
turi deosebite, prin organizarea 
unor demonstrații în producție, 
prin acordarea de consultații și 
asistență tehnică, precum și 
prin organizarea unor simpozi
oane in colaborare cu Ministe
rul Agriculturii și Silviculturii 
și cu alte unități centrale, pe 
probleme de mare actualitate, 
în cadrul celor mai recente sim
pozioane s-au dezbătut urmă
toarele teme : ameliorarea so
lurilor acide și alcalice, selecția 
și genetica animală, tulburări 
de nutriție la om și la animale, 
tulburări genetice la animale, 
biologia și patologia reproduc
ției etc.

Dezvoltarea bazei materiale, 
orientarea cercetării științifice 
spre cele mai actuale probleme 
și intensificarea acesteia, au per
mis multor cadre didactice să 
obțină rezultate din ce în ce 
mai bune și ca urmare să parti
cipe la o serie de manifestări 
științifice naționale și interna
ționale, ceea ce a contribuit la 
dezvoltarea autorității și presti
giului institutului.

în cercurile științifice stu
dențești a fost atras un număr 
important de studenți în acti
vitatea de cercetare. In prezent 
in cadrul cercurilor științifice 
își desfășoară activitatea 355 
studenți, care și-au propus să 
rezolve peste 200 teme de cer
cetare. Studenții cei mai activi 
pe tărîmul cercetării au parti
cipat la manifestările organizate 
pe plan național, cele mai va
loroase lucrări fiind prezentate 
în cadrul seminariilor naționale 
științifice. Un salt calitativ pc 
linia activității științifice stu
dențești îl reprezintă editarea

I.A.T. și Facultatea de medicină
publicației „Caiete selective" 
care au apărut in 20 fascicole 
în care s-au publicat peste 250 
lucrări științifice.

Un număr important din pro
blemele luate in studiu in ca
drul cercurilor studențești au 
fost finalizate in proiecte sau 
lucrări de diplomă. Ne expri
măm convingerea că in viitor 
studenții noștri vor acorda o 
atenție și mai mare acestei 
forme de activitate, care le 
oferă, pe lingă posibilitatea rea
lizării unui bun proiect de di
plomă, cea mai sigură cale de 
dobîndire a unor deprinderi și 
cele mai mari satisfacții de pe 
urma unei munci ce-și propune 
să, aducă o contribuție la dez
voltarea patrimoniului cunoaș
terii și al utilității.

în ultimii ani, Asociația stu
dențească și organele de condu
cere ale institutului și facultă
ților au pus un accent cres
cînd pe aspectele calitative, pe 
îmbunătățirea și aprofundarea 
activității de cercetare a stu
denților, pe organizarea superi
oară și pe plan mai larg a cer
curilor științifice studențești și 
a manifestărilor periodice și a- 
nuale susținute de acestea.

îmbunătățirea cadrului orga
nizatoric al activității științifice 
studențești, continuitatea ei și 
valorificarea rezultatelor dobîn- 
dite sînt rezultante ale am
bianței efective generate de co
munitatea de interese dintre 
profesori și studenți, dintre ge
nerația de azi și cea dc mîine, 
de climatul de considerație și 
de respect reciproc.

Studenții institutului nostru 
au desfășurat și desfășoară o 
multilaterală activitate. îmi face 
o deosebită plăcere să mă oprese 
și să subliniez eforturile depuse 
în cadrul acțiunilor patriotice 
în care au adus o contribuție 
demnă de toată lauda, pe șan
tierele municipiului Timișoara 
cît și în afara acestuia.

Nu se va uita niciodată că 
studenții noștri au contribuit Ia 
modernizarea Căii Aradului, 
înfrumusețarea parcurilor ora
șului și a Complexului studen
țesc, precum și la îndiguirile de 
Ia Topolovăț.

Și prin intermediu) acestui 
număr festiv, consider o datorie 
să mulțumesc călduros tuturor 
studenților și tuturor îndrumă
torilor lor pentru ajutorul dat 

dc ei Stațiunii didactice expe
rimentale.

Studenții din anii superiori 
încă știu ce progrese s-au rea
lizat în ultimii 3-4 ani în do
meniul organizatoric, al con
strucțiilor și a producției vege
tale.

O bună parte a acestora se 
datoresc contribuției lor pe care 
au adus-o cu dragoste și atașa
ment față de profesie și față 
de instituția în care s-au for
mat sau se formează.

Este momentul să remarcăm 
prezența studenților noștri în 
cele mai grele campanii ale 
agriculturii din vestul țării. 
Efortul muncii lor a fost elo
giat prin numeroase scrisori 
de mulțumire din partea condu-

veterinară și zootehnie.

cătorilor unităților agricole so
cialiste.

De altfel mai subliniem că în 
Institutul agronomic Timișoara 
există o minunată tradiție crea
tă în această direcție ; studenții 
noștri au cîștigat de mai multe 
ori drapelul de fruntași în ac
tivitățile patriotice, rezultatele 
obținute bucurîndu-se de apre
cierile unanime ale organelor 
de partid și de stat.

în decursul anilor de studii 
studenții institutului nostru se 
bucură de o deosebită atenție 
din partea cadrelor didactice și 
a conducerii institutului și fa
cultăților. S-au depus și se de
pun eforturi deosebite pentru a 
Ii se asigura condițiile optime 
materiale și spirituale, necesare 
unei temeinice pregătiri profe
sionale și sociale.

Gratuitatea invățămînt ului, 
condițiile bune de desfășurare a 
procesului instructiv-educativ, 
precum și condițiile bune de ca
zare și cantinizare concură la 
crearea unei vieți studențești 
optimiste, lipsite de griji, în care 
toate năzuințele tineretului stu
dențesc pot fi realizate.

Studenții institutului nostru 
au depus și depun o vie și en
tuziastă activitate, pentru a se 
pregăti în așa fel incit să se 
poată înscrie în noile contin
gente de specialiști de care are 
nevoie economia patriei noas
tre.

Prezența vie în toate acțiunile 
menite să ducă la dezvoltarea 
și modernizarea agriculturii, a 
făcut ea Institutul agronomic 
din Timișoara să devină un fac
tor activ, competent și autori
tar și să se bucure de buna a- 
preciere din partea forurilor 
de conducere.

Aniversarea unui sfert de 
veac de la înființarea Institu
tului agronomic din Timișoara 
reprezintă un remarcabil eve
niment instituțional și în același 
timp o mare și emoționantă săr
bătoare personală pentru toți 
cei ce au fost sau sînt dascăli 
și studenți ai acestuia.

Rezultatele dobindite în cei 
25 de ani de existență sînt o- 
magiul suprem pe care îl aduce 
Institutul agronomic din Timi
șoara, la cea de-a XXV-a ani
versare a sa. Partidului Comu
nist Român din a cărui iniția
tivă a luat ființă și sub a cărui 
grijă s-a dezvoltat continuu.
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IN CAIERUL AMINTIRILOR
Interviu cu Prof. dr. doc. C. V. OPREA 
șeful Catedrei de agricultură generală

— Sînteți unul dintre profe
sorii noștri iubiți, cunoscut prin 
activitatea dv. multilaterală, ne- ' 
obosit cercetător al solurilor în 
scopul ameliorării lor, cu o ac
tivitate publicistică impresio
nantă, apropiat de studenții pe 
care îi instruiți. Vă
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'dările, nu pot uita entuziasmul 
și hotărîrea cîtorva intelectuali din 
Timișoara, între care menționez 
pe academicianul Ilie Murgules- 
cu, regretatul profesor dr. Lazăr 
Mihai și alții, de a înființa în 
inima Banatului o Facultate de 
agronomie. Aceștia au vrut, au 
susținut cu temeinicie argumen
te și-au reușit; de aceea, acești 
pionieri nu vor trebui uitați 
niciodată, mai ales cu acest pri
lej sărbătoresc.

Demne de reținut sînt sacrifi
ciile și eforturile făcute de pri
mul eșalon de cadre didactice și 
de studenți, în amenajarea ac
tualului local al facultății de a- 
gronomie. Puținele săli, unele ne- 
tencuite, erau folosite succesiv 
pentru ținerea cursurilor, efectua
rea lucrărilor practice, după care 
noaptea tîrziu unele deveneau 
dormitoare ale unor cadre didac
tice și studenți.

Acoperirea tuturor cheltuielilor 
I noii facultăți din veniturile rea

lizate de la cele cîteva ferme re
partizate, ne-a pus deseori pro
bleme grele, pe care însă entu
ziasmul și hotărîrea celor de a- 
tunci au reușit să le rezolve.

Pentru a asigura cele ce erau 
necesare, deseori 
ce lucrau cot la 
studenți, pentru 
roditor pămîntul 

cadrele didacti- 
cot alături de 
a face cît mai 
fermelor noas-

tre. Prin aceasta s-a dat cea mai 
bună dovadă a dorinții și price
perii pentru organizarea înaltei 
școli plugărești, rîvnită de atîta 
vreme de agricultura din partea 
de vest a țării.

La cele arătate s-ar putea a- 
dăuga desigur, încă multe amin
tiri și impresii legate de primele 
lecții de curs și lucrări practice, 
de valorificarea produselor obți
nute la ferme, întrunirile tovără
șești organizate în spiritul unei 
strînse și sincere colaborări ș. a.

— Ați fost și sînteți un mare 
susținător al ameliorărilor solu
lui șj amenajărilor hidroame- 
liorative din partea vestică a 
țării. Vă rugăm să ne spuneți 
care sînt principalele obiective 
propuse a se realiza și dacă în 

urma inundațiilor din acest an 
se mai preconizează și alte lu
crări menite să evite asemenea 
fenomene.

— Este adevărat și aș putea 
spune, cum poate adesea s-a și 
observat, că mi-am făcut un crez 
din ideea ridicării fertilității 
solurilor slabe sau total nepro
ductive.

în această privință am ajuns 
la ferma convingere că cele peste 
500.000 ba soluri acide, cca. 
700.000 ha soluri cu exces de 
umiditate și cca. 200-000 ha so
luri sărăturate, din partea de 
vest a țării, cu o slabă putere de 
producție în stare naturală în 
care se află, pot fi transforma
te în terenuri agricole fertile sau 
chiar foarte fertile.

Activitatea desfășurată împreu
nă cu colaboratorii mei ne-a dat 
nu numai nouă încredere, ci și 
unităților agricole de producție 
cu care ținem strînse legături, că 
vom reuși să creem o opinie de 
masă pentru reducerea continuă 
a suprafețelor de teren neproduc
tiv. Acest lucru se impune cu 
atît mai mult acum, după inun
dațiile catastrofale ce au avut 
loc în mai—iunie 1970, în urma 
cărora suprafața solurilor amin
tite a crescut simțitor.

Fenomenele naturale, cu aspec
te apocaliptice în multe locuri 
ne-au dat mult de gîndit și 
ne-au format convingere că tre
buie să ne călăuzim după o nouă 
concepție in legătură cu păstra
rea fondului funciar agricol din 
partea de vest a R.S. România.

Ca să ne dăm seama de acest 
lucru este suficient să amintim 
că în luna mai—iunie 1970, au 
fost inundate în cîmpia de vest 
peste 300.000 ha, din care cca. 
83-000 ha au fost acoperite cu 
mîluri, cca. 35.000 ha nisipuri și 
cca. 13.000 ha cu pietrișuri și 
bolovănișuri. Aceste din urmă 
au fost transformate poate pentru 
multă vreme în carieră de ba
last. Pe suprafața a cca. 83.000 
ha inundate s-au depus cca. 
232-400.000 tone mîluri, care du
pă cele peste 4.000 analize făcu
te, ne arăta că an un conținut 
total de cca. 3.500.000 tone hu
mus, cca. 350.000 tone azot, cca. 
81.000 tone fosfor mobil, cca. 
51-000 tone potasiu.

Cifrele de mai sus ne arată că 
în zona de șes din vestul țării 
s-a înregistrat un aport foarte în
semnat de substanțe nutritive din 
mîlurile aduse. Nu trebuie însă 
să uităm că aceste substanțe au 
fost luate din zona de deal în
deosebi și mai puțin din cea de 
munte S-a produs prin urmare o 
sărăcire în substanțe nutritive a 
zonelor de dealuri, deci o scădere 
a puterii de producție a soluri
lor de aici, în favoarea zonei de 
șes.

finind seama de această situa
ție se impun următoarele mă
suri :

— Valorificarea cît mai efi
cientă a potențialului sporit de 
producție a solurilor din zona 
de șes ;

— Aplicarea grabnică a com
plexului de măsuri pentru refa
cerea și .îmbunătățirea puterii de 
producție a solurilor din zona 
de dealuri și coline, limitrofe 
zonei de șes.

lată doar cîteva aspecte ale 
preocupărilor noastre în legătu
ră cu ridicarea fertilității solii- 

rilor slab productive din vestul 
țării Trebuie să vă spun că mă 
declar mulțumit de cele ce am 
reușit să fac, împreună cu cola
boratorii mei, în această direcție, 
fără a avea însă satisfacția că 
am realizat tot ceea ce cere cu 
insistență producția.

Mulțumirea mea este și mai 
mare dacă mă gîndesc că am 
reușit să formez pasiuni și ho- 
tarîri în această direcție la cola
boratorii mei de la catedră și la 
mulțl specialiști din producție, 
care se consideră și acum, după 
mulți ani, studenții mei. Cu mo
destia șl simțul măsurii cuvenit, 
putem spune că am reușit să for
măm, aia, în vestul țării — în 
cadrul institutului nostru — o 
școală a valorificării solurilor 
slab productive ș* în deosebi a 
solurilor sărăturate.

Numeroasele vizite făcute de 
către specialiști străini la centre
le noastre de cercetare și ame
liorare a solurilor sărăturate, de 
la Dtnlaș — Timiș și Sînmartin 
—- Arad, stagiul de specializare 
a unor absolvenți din R.F-S. Iu
goslavia la noi, cooptarea mea 
în colectivul de specialiști de pe 
lingă unul din forurile interna
ționale și invitația la simpozioa
nele de la Budapesta, Novisad — 
R.F.S Iugoslavia, Erevan, — R.S- 
Armenia — U.R.S.S. și altele, 
îmi întăresc și mai mult convin
gerea că cercetările noastre sînt 
orientate pe o cale bună, ceea 
ce nc întărește hotărîrea și pute
rea de muncă.

— Vă rugăm să ne spuneți 
cîteva cuvinte despre lucrarea 
dv. privitoare la ameliorarea 
solurilor saline aflată în curs 
de apariție la editura „Ceres“.

— Tot ceea ce am realizat în 
activitatea noastră de cercetare 
și aplicare în producție, în direc
ția cunoașterii și ameliorării so
lurilor sărăturate, am îmănun- 
chiat într-o lucrare intitulată 
,,Solurile saline și alcalice din 
R.S. România și ameliorarea lor“. 
cuprinzînd un volum de cca- 500 
pagini. Aceasta se găsește în curs 
de tipărire la Editura „Ceres“ 
București. în această lucrare se 
găsesc nu numai date din cer
cetare, observații din producție, 
ci și gînduri și visuri pentru o 
glie cît mai roditoare, pe întreg 
cuprinsul patriei noastre. Peste 
20 de ani din viața mea sînt cu
prinși între coperțile cărții amin
tite, pe care o aștept cu dragos
tea unui părinte de a-și vedea 
copilul.

— Aniversarea institutului 
nostru prilejuiește o manifesta
re importantă și plină de sem
nificații Vă rugăm să ne vor
biți despre prestigiul cîștigat și 
despre valoarea recunoscută în 
decursul anilor acestui institut.

— Prestigiul institutului nos
tru este dat de faptele celor pes
te 3.600 de specialiști — ingineri 
agronomi, ingineri zootehniști și 
medici veterinari — care acti
vează neobosit pe întreg cuprin
sul țării. în această privință in
stitutul nostru are cu ce se mîn- 
dri. Cele peste 2.000 de lucrări 
științifice ale cadrelor didactice 
tipărite în țară si străinătate re
prezintă, de asemenea, o piatră 
solidă la temelia prestigiului de 
care se bucură institutul nostru- 
în aceeași măsură a contribuit 
la formarea prestigiului unanim 
recunoscut și sprijinul ce s-a dat 
la organizarea stațiunilor agri
cole experimentale, centrelor de 
încercarea soiurilor, laboratoare
lor de agrochimie ș.a. Toate aces
tea dau institutului nostru un 
prestigiu care depășește mult via
ța sa de numai 25 de ani.

— Deznodînd firul amintiri
lor, vă rugăm să ne vorbiți 

despre anii Dv. de studenție, 
despre idealurile și năzuințele 
pe care le-ați avut cînd erați 
de vîrsta noastră.

— A depăna firul de pe caie- 
rul amintirilor din timpul stu
denției mele, a idealurilor și nă
zuințelor ce mi le-am croit la 
vîrsta aceea, este cu neputință 
In cadrul acestei convorbiri scur
te. Pot spune însă că tot ceea ce 
am dorit, am și realizat deși nu 
am avut absolut nici un sprijin 
în afară de dorința, hotărîrea și 
puterea de muncă. Am fost arun
cat în focul luptei la vîrsta de 
8 ani, după pierderea . tatălui 
meu în primul război mondial. 
Scumpa mea mamă, vădana, cum 
era cunoscută pe cîmpiile arse de 
soare din jurul Medgidiei, consi
der că mi-a dat cea mai mare 
avere îndemnîndu-mă să mun
cesc, iar cînd obosesc să mă a- 
puc din nou să muncesc, îndemn 
cu care am reușit să-mi croiesc 
drum neted printre spini.

— Pregătind zeci de serii de 
absolvenți, ne-am permite să vă 
întrebăm, cum vedeți studen
tul de ieri, și studentul de azi ?

— Pină acum am avut feri
cirea să contribui la pregătirea 
a cel puțin 4.000 de specialiști, 
ingineri agronomi, ingineri zoo
tehniști și medici veterinari, în 
cei peste 40 de ani de învăță- 
mînt Ceea ce îmi cereți să fac 
— o privire asupra studentului 
de ieri, de azi și de mîine — 
este ușor și totuși foarte greu de 
făcut. Să mă explic. Studentul de 
ieri era un izolat, lăsat să se 
descurce singur și cu propriile 
mijloace. Intr-o privință acest 
lucru nu era rău, fiindcă îl obli
ga să se frămînte pentru 
a-și făuri drum în viață, mai 
ales în societatea de atunci, cînd 
unora le erau multe porți închise. 
Lupta era grea, însă cel care reu
șea să o cîștige devenea un om 
care nu se dădea ușor în lături 
în fața greutăților apărute în ca
le. Datorită acestei situații au 
apărut în rîndul agronomilor 
oameni de mare prestigiu ca : 
Ion lonescu de la Brad, Sandu 
Aldea, Gheorghe lonescu Sișești, 
Chirițescu Avram și alții.

Astăzi studenții nu mai au a- 
semenea probleme de luptă pen
tru afirmare. Dispun de tot ce 
le e necesar : bursă, cămin, can
tină și loc asigurat în produc
ție indiferent de media cu care 
termină. Pentru toate acestea, stu
dentul de ieri trebuia să lupte 
din răsputeri-

— Mai vrem să știm care este 
lucrul cel mai important pentru 
un profesor ?

— Lucrul cel mai important 
pentru un profesor este pregăti
rea șl expunerea lecției de 
curs. Eu de exemplu, a- 
proape în toți cei pes
te 40 de ani de activitate 
didactică am cerut și am obținut 
să țin cursul lunea, în primele 
ore. Aceasta am făcut-o pentru 
a avea ziua de duminică ca să 
mă pregătesc. De cînd mă știu 
eu și alții, ziua de duminică 
mi-am rezervat-o exclusiv pre
gătirii cursurilor și cred că am 
făcut bine. în tot cazul, eu am 
fost mulțumit de fiecare dată 
după orele de curs. Adaug că ab

solut niciodată nu m-am dus la 
curs nici cu cea mai mică notiță. 
Tot ceea ce a trebuit să spun 
studenților am învățat cu o zi 
înainte- Discuțiile cu studenții la 
orele de consultații constituie, 
după mine, o altă plăcere ma
re, fiindcă ti ne spun adesea li
nele lucruri pe care nu ai alt
fel posibilitatea de a le afla.

Nu mai mică este plăcerea de 
a prezenta la curs, lucruri, con
statări și observații personale. 
Toate acestea le prezinți cu mult 
mai multă convingere.

— Ați călătorit mult în țară 
și în străinătate. Povestiți-ne 
ceva din cele mai frumoase a- 
mintiri de călătorie.

— Da, am avut multe prile
juri de călătorie în străinătate, 
în unele țări ca în Austria, Ger
mania Franța și Anglia, am stat 
timp mat îndelungat, întrucît 
mi-am făcut doctoratul sau spe
cializarea, ca cea de la SorOo- 
na — Paris. Cel mai mult mi-a 
plăcut însă călătoria făcută în 
anul 1969 în R.S. Armenia. Aici 
am vizitat ținutul Araratuiui, fi
ind foarte aproape de locul un
de se presupune că s-ar fi oprit 
Arca lui Noe. Am văzut aici și 
m-am plimbat pe vestitul lac Se- 
van, situat la înălțimea de 2-000 
m, între Marele și Micul Ararat. 
Lacul Sevan ocupă o suprafață 
de 149.000 ha și are o adincime 
de 92 m, fiind considerat una 
din minunile lumii. Cîte n-aș 
putea povesti, de asemenea, din 
frumusețile pădurilor Vienei, gră
dinilor Versailles-ului, din fru
moasa Giorgie, din asprul Azer
baidjan și altele .Mă mulțumesc 
însă să îndemn pe oricine să 
călătorească cît mai mult, pentru 
că așa cum se spune, ,,numai cine 
vede mult știe mult". Să ne cu
noaștem însă intîi (ara care ne 
oferă peisaje neîntîlnite în mul
te alte țâri. Dobrogea luminată 
de soare și scăldată de mare, 
Delta Dunării neîntrecută în 
frumusețe și bogății, Bărăganul 
nesfîrșit, atît de frumos sugră- 
vit de Alexandru Odobescu, O- 
mul. Ceahlăul și Negoiul, care 
stau parcă de strajă peste întin
sul patriei șl cîte alte minunate 
capodopere ale naturii nu ne o- 
feră țara noastră ! Am bătut pă- 
mîntul acesta cu piciorul și parcă 
i-am simțit prin tălpi pulsația 
vie.

— Ce .înseamnă pentru dv. să 
vorbiți despre cel mai iubit 
profesor pe care l-ați avut și 
pentru care păstrați adincă re
cunoștință ?.

— Pentru mine cel mai iubit 
profesor mi-a rămas acela de 
la care am învățat să muncesc 
ordonat și conștiincios, de la care 
am învățat ce este omenia și res
pectul față de adevăr. Un model 
în toate aceste privințe a fost 
și a rămas pentru mine distinsul 
și venerabilul meu profesor dr. 
Petre Enculescu. Pe acesta m-am 
străduit să-l copiez în toate latu- 
turile vieții sale de om, profesor 
și cercetător. Adesea am încercat 
să-i copiez și mersul care îmi 
părea mai corect decît al altora. 
Mi-am creat din el un idol și 
constat, acum aproape la sfîrșit 
de carieră dăscălicească, că n-am 
greșit.

— Vorbiți-ne, vă rugăm, des
pre facultatea noastră și despre 
viitorul ci.

TRAIAN DEMENESCU

(Continuare în pag. 10)
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AGRICOLE ROMANEȘTI

OMAGIU
Lector univ. NICOLAE PITROP

între agronomii de mare va
loare. care au lăsat urme ne
pieritoare în principalele ra
muri ale agronomiei și care a 
reușit să ridice prestigiu] agri
culturii la rangul de știință, 
alături de celelalte științe 
aplicate, un loc de seamă îl 
ocupă G. lonescu-Șișești.

Cu prilejul împlinirii a 85 
de ani de la nașterea sa. ne 
propunem să relevăm unele 
aspecte inedite, referitoare la 
activitatea de profesor, om de 
știință organizator, publicist 
și creator de cadre.

G lonescu-Șișești s-a născut 
la 16 octombrie 1885. în co
muna Șișești. județul Mehe
dinți.

Dotat cu o inteligență vie și 
o agerime neobișnuită a spiri
tului. încă de pe băncile școlii 
primare, s-a remarcat ca un 
elev eminent. în răspunsul 
său la ședința festivă a Aca
demiei R.S.R. dm 29 decembrie 
1960. în care a fost sărbătorit 
cu prilejul împlinirii vîrstei 
de 75 de ani. G. lonescu-Și
șești și-a amintit cu drag de 
dascălul său Ion Trandafi- 
rescu. despre care a spus: 
,.Păstrez cu afecțiune aminti
rea învățătorului meu dm sat. 
un bărbat voinic, drept și bun. 
câre-și împlinea cu abnegație 
sarcina lui de dascăl. El în
văța în cele 5 clase ale școlii, 
aproape 100 de copii. înghe- 
suiți într-o odaie scundă, cu 
pămînt pe jos. in care abia ne 
puteam mișca"

Studiile secundare le-a fă
cut la liceu] .Traian" din 
Turnu Severin. unul dm cele 
mai bune licee din țară. La 
liceu, prin comportarea sa a 
trezit stima colegilor și admi
rația profesorilor. A fost unul 
din cei mai buni elevi ai li
ceului. Premiant de onoare, 
numele său este sens cu litere 
de aur pe placa de marmoră 
dm aula liceului.

Absolvind cu distincție atit 
secția reală cît și cea modernă 
a liceului, se hotărește să ur
meze agronomia. întrucît în 
țară nu exista un învățămînt 
agronomic superior, și-a făcut 
studiile la înalta Școală de 
Agronomie din Hohenheim — 
Germania. între anii 1906—1909. 
înzestrat cu o deosebită pu
tere de muncă și o voință 
dîrză G lonescu-Șișești a fost 
foarte prețuit de profesorii 
săi din Germania. încă student 
fiind, profesorul Sohnle îl nu
mește asistentul său. Indemni
zația primită ca asistent ală
turi de ajutoarele modeste pri
mite din țară i-au permis ter
minarea studiilor, obținând di
ploma de inginer agronom cu 
calificativul ..foarte bine — 
eminent".

In toamna anului 1909 se 
înscrie la secția de agronomie 
a Universității din Jena, unde 
și-a continuat studiile pînâ în 
primăvara anului 1911 cînd 
și-a susținut teza de doctorat 
în științe, cu specialitățile 
agronomie, botanică și econo
mie oolitică. fiind apreciată 
cu calificativul „Magna cum 
La ide“ Cu teza de doctorat 
intitulată „Rumăniens băuer- 
liche Landwirtschaft" G. lo
nescu-Șișești începe șirul lu
crărilor sale științifice. în care 
se reflectă profundul său ata
șament față de țărănime Ca 
student, el a mai publicat di
ferite articole în „Viața româ
nească" revista „Economia 
națională". „România agricolă" 
și altele.

Înapoiat în țară, este numit 
d? către ing Anghel Salign.v, 
om de mare reputație tehnică 
și științifică, agronom în Mi
nisterul Agriculturii. Direcția

Prof. dr. N, OPRIȘÂH
decanul

Facultății de agronomie
Timișoara

de îmbunătățiri funciare. In 
această calitate i s-a încredin
țat administrarea Fermei de 
Stat Spanțov. din lunca indi- 
guită a Dunării. Aici G. lo
nescu-Șișești își începe cu ade
vărat activitatea de cercetare 
științifică. încă din primii ani 
ai activității sale. își dă seama 
că grîul. care era una din prin
cipalele culturi, nu dă pro
ducții mari și de calitate, da
torită lipsei de soiuri cu însu
șiri alese. De aceea, primele 
lui cercetări s-au îndreptat 
asupra griului. Rezultatele 
obținute au fost publicate 
într-o broșură intitulată i 
„Asupra citorva proveniențe 
de griu cultivate în România" 
In 1912. participă la Congresul 
agricol unde a ținut o confe
rință despre , Grîul românesc 
din punct de vedere fito- 
tehnic".

Ministrul agriculturii de a- 
tunci. care a participat la acest 
congres, impresionat de modul 
cum a prezentat această con
ferință. l-a numit în postul de 
administrator al fermei școlii 
superioare de agricultură de 
la Herăstrău. In această cali
tate a avut sarcina să îndru
me și practica studenților.

In anul 1914 este numit di
rector al Școlii superioare de 
agricultură de la Herăstrău 
și conferențiar la secția agri
colă a Universității din Iași.

Campania din Bulgaria și 
războiul din 1916—1918 îi în
trerup activitatea de cercetare 
științifică și didactică.

După război, datorită cunoș
tințelor și ideilor sale, pe care 
le reda cu cuvinte alese și 
ușor de înțeles pentru oricine, 
datorită punctualității și co
rectitudinii în tot ceea ce în
treprindea. este numit direc
torul centralei obștiilor din 
Casa centrală a împroprietă
ririi. în această calitate, sub 
îndrumarea lui. au luat ființă 
peste 2000 de obști țărănești.

în 1921 este numit director 
general al învățămintului și 
îndrumărilor agricole dm Mi
nisterul Agriculturii, calitate 
ce a deținut-o pînă în 1928 cînd 
a fost numit director al Insti
tutului de Cercetări agrono
mice al României, institut nou, 
înființat la propunerea și stă
ruința >a. Tot în anul 1921 a 
fost numit și profesor titular 
la disciplina de Agrologie. azi 
Agrotehnică.

A funcționat la catedră pînâ 
în 1959 cînd a fost pensionat 
la cerere. în acest timp el a 
fost audiat de un număr de 
1948 studenti.

în analiza personalității lui 
G. lonescu-Șișești și a prezen
ței lui multilaterale în cultura 
noastră, calitatea de profesor 
constituie o componență esen
țială fără de care opera lui 
atît de bogată și fecundă n-ar 
putea fi pe deplin înțeleasă și 
nici apreciată în toată am
ploarea ei.

Interesul lui G. lonescu- 
Șișești pentru funcția de pro
fesor a rezultat dintr-o ade
vărată vocație unanim apre
ciată. Prelegerile lui bazate 
pe o bogată informare biblio

grafică precum și pe cercetări 
proprii captivau pe studenți.

Ca profesor, s-a ocupat în
deaproape de pregătirea prac
tică a studenților. în unii ani 
îndrumînd zi de zi practica de 
inițiere a studenților din 
anul I.

Sub directa îndrumare s-au 
pregătit un mare număr de 
doctori, care astăzi au devenit 
profesori sau cercetători în 
institute.

Ca om de știință. G. lonescu- 
Șișești a fost întemeietorul 
primei școli românești de cer
cetători agronomi și un mare 
deschizător de drumuri și di
recții noi în știința și gîndirea 
agronomică de la noi.

în cîmpul de experiență al 
Catedrei a continuat cercetă
rile sale asupra grînelor româ
nești. împreună cu colabora
torii săi. Marin Ștefănescu. 
Dumitru Săndoiu și Irimie 
Staicu a creat soiul de grîu 
A 15. care pină acum 10—15 
ani a fost cel mai valoros soi 
de grîu cultivat în țară.

în 1925 profesorul G. lo
nescu-Șișești este ales mem
bru corespondent al Acade
miei Române, iar in anul 1936 
a fost ales ca membru titular.

Ca director a] Institutului 
de cercetări agronomice, al 
României, funcție ce a deți
nut-o pînă în 1948. a obținut 
rezultate remarcabile. care 
sînt cuprinse în 18 volume de 
Anale și în multe alte publi
cații.

Ca om de știință. G. lonescu- 
Șisești a fost preocupat de 
problema fertilității solurilor 
din țara noastră. Cercetările 
întreprinse în această proble
mă. alături de T. Saidel, Gr. 
Coculescu și loan Valuță au 
condus la concluzii de o mare 
însemnătate privind aplicarea 
îngrășămintelor chimice și or
ganice în principalele zone 
pedoclimatice din țară. Dato
rită acestor cercetări, folosirea 
îngrășămintelor chimice a că
pătat o extindere din ce în ce 
mai mare.

G. lonescu-Șișești s-a ocu
pat îndeaproape și de solurile 
slab productive (sărături. te
renuri erodate etc.). Privitor 
la terenurile erodate, a atras 
insistent atenția că. în țara 
noastră sînt peste un milion 
de hectare degradate din cauza 
procesului de eroziune. în le
gătură cu această problemă 
G. lonescu-Șișești a fost pri
mul care a dat semnalul de 
alarmă prin cuvintele: „pri
vim impasibili dezastru] din 
regiunea colinelor, sacrificînd 
pentru folosință momentană, 
existența generațiilor vii
toare"

Ca scriitor. G. lonescu-Și
șești a îmbogățit literatura 
noastră de specialitate cu peste 
250 publicații, dm care 59 ba
zate pe cercetări și 8 mono
grafii. O importanță deosebită 
o are tratatul de agrotehnică 
apărut în 3 ediții.

Lucrările publicate de G. lo
nescu-Șișești constituie pentru 
generațiile de specialiști un 
bogat izvor de cunoștințe și 
de adevăruri științifice, care 
l-au făcut cunoscut peste ho
tare.

Prețuirea sa de către oame
nii de știință străini i-a prile
juit participarea la numeroase 
congrese internaționale de 
agricultură, contribuind astfel 
la ridicarea prestigiului știin
ței agronomice românești.

G. lonescu-Șișești. s-a stins 
din viață la 4 iunie 1967. Pînă 
în ultimele clipe ale vieții sale 
a muncit neobosit și cu avînt 
tineresc.

Să-i urmăm exemplu.

La 28 noiembrie se împlinesc 150 de ani de la nașterea 
strălucitului conducător și învățător al proletariatului — 
Friedrich Engels.

Sinteza omagiului pe care poporul român îl aduce cu 
acest prik** în memoria eminentului savant și conducătoi 
al clasei muncitoare este cuprinsă in „Hotărîrea Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român cu privire la aniver
sarea a 150 de ani de la nașterea lui Friedrich Engels".

Această aniversare are loc sub semnul intensificării 
eforturilor și amplificării activității creatoare a întregului 
nostru popor, pentru realizarea programului elaborat de 
Congresul al X-lea al partidului, pentru înfăptuirea obiecti
velor stabilite în domeniile industriei, agriculturii, științei 
și culturii, în vederea dezvoltării necontenite a orînduirii 
noastre socialiste, ridicării nivelului de trai, afirmării și 
mai mult a României ca factor activ al forțelor socialis
mului. progresului și păcii în viața internațională contem
porană.

Poporul nostru cinstește memoria lui Friedrich Engels 
care, împreună cu Karl Marx, printr-o dăruire titanică, au 
înfăptuit o profundă revoluție in gîndirea filozofică econo
mică. sociologică și politologică.

Din multitudinea problemelor pe care le cuprinde tezau
rul de gîndire marxist-leninistă ne vom referi la cîteva.

Originalitatea teoriei marxiste și forța ei constă în 
faptul că generalizînd date ale vieții sociale practice și ale 
științei, a elaborat idei și explicații noi. a formulat orientări 
teoretice de lungă durată și rezistență în descifrarea feno
menelor naturii și societății și a creat o metodă nouă, dia
lectica.

Operele lui Marx, Engels și Lemn au o inepuizabilă va
loare și o mare putere de sugestie, o imensă valoare teore
tic-metodologică.

Exprimind in concepte, raționamente și principii orien
tative dialectica realului, gîndirea marxistă își trage per
manent seva din viața socială și din cuceririle gîndirii știin
țelor moderne.

Propunîndu-și modificarea realului conform legilor obiec
tive. teoria marxist-leninistă își vădește fără tăgadă cali
tatea de direcție esențială a vieții spirituale, sociale și politi
ce a contemporaneității.

Teoria marxist-leninistă este o formă și o forță a vieții 
noastre spirituale, pentru că ea împinge înainte cunoașterea 
umană, își perfecționează instrumentele ei, contribuie la 
„umanizarea umanității", ajută omul să se elibereze de stihii 
și neîncrederi: pentru că îi explică omului lumea, aspectele 
ei esențiale nu pentru a-l determina să i se acomodezi 
pasiv, ci pentru a-l îndemna să o transforme pozitiv. Re- 
flectînd abstract despre totalitatea faptelor concrete ce se 
produc in lume, sugerînd soluții posibile, sesizînd existența 
unor erori cu consecințe viitoare, teoria marxist-leninstă se 
contopește cu viața umană devine parte inalienabilă a res
pirației sale morale și politice.

Teoria marxist-leninistă s-a înscris întotdeauna în cercul 
vieții epocii și de aceea și-a împlinit în chip strălucit me
nirea spirituală și practică. înlesnind crearea a noi forme 
de viață social-umană superioare.

Teoria marxist-leninistă ca formă de viață socială, spi
rituală, nu înseamnă numai problematica manualelor sau re
fugiul la textele clasicilor marxism-leninismului. De operele 
și ideile de bază ale clasicilor marxism-leninismului te poți 
apropia dacă cunoști caracteristicile și esența epocii, a țării, a 
națiunii in mijlocul căreia trăiești, nevoile ei sociale, spiri
tuale și materiale, dacă ești împlîntat în istoria și realită
țile ei și dispui astfel de o busolă , de criterii metodologice 
de orientare și asimilare corespunzătoare.

Aici rezidă în fond necesitatea asimilării spiritului i 
esenței gîndirii marxist-leniniste.

Teoria marxist-leninistă este extrem de vastă, ea are 
însă un scop unic, să servească în mod concret istoria, pro- ' 
greșului social, popoarelor determinate în spațiu și timp !

In 50 de am de rodnică activitate, P.C.R. și-a construit I 
acțiunile sale pe fondul gîndirii marxiste, pe aspirațiile cele 
mai nobile ale poporului român.

Omagiul pe care-1 aducem lui Engels este strădania 
pentru împlinirea aspirațiilor pentru care a muncit și luptat 
acest mare OM, care ocupă un loc de cinste în istoria 
omenirii. (

Alegerile factor hotărîtor în

realizarea sarcinilor propuse
In fiecare an redeschiderea 

cursurilor in învățămîntul su
perior constituie un prilej de 
emoții și bucurie pentru fie
care student al institutului 
nostru.

Anul acesta studenții I.A.T., 
alături de toți studenții țării, 
trăiesc un eveniment cu pro
funde implicații în viața noas
tră universitară: alegerile ac
tiviștilor în asociațiile și u- 
niunile asociațiilor studențești, 
eveniment care polarizează a- 
tenția și eforturile activelor de 
asociație la toate nivelele — 
grupe, ani de studiu, facul
tăți. institut.

Cadrele de asociație din fa
cultățile institutului nostru 
întregesc în momentul de față 
o serie de acțiuni specifice, 
pe linia bunei desfășurări a 
adunărilor și conferințelor pen

tru dări de seamă și alegeri 
în asociațiile studențești ale 
facultăților. Grija noastră deo
sebită se îndreaptă spre pre
gătirea temeinică a adunări
lor din anii de studiu și a con
ferințelor pe facultăți, cărora 
intenționăm să le imprimăm 
un pronunțat caracter de lu
cru. de dezbateri amănunțite, 
in spirit critic și autocritic. Ne 
străduim ca materialele ce se 
prezintă să fie cît se poate 
de stimulative, să abordeze 
toate aspectele muncii noastre 
în mod realist, accentuînd a- 
supra problemelor specifice 
studenților facultății etc. Este 
deosebit de necesar acest lu
cru deoarece asemenea pro-

CHERFJI GHEORGHE 
Stud. anul V
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Din istoria învăfămînfului și a 
medicinei veterinare, în țara

științei 
noastră

Datorită marilor pierderi de 
animale pe care le produceau 
epizotiile grave de pestă bo
vină, pleuropneumonie conta
gioasă, antrax, febră aftoasă, 
variolă și altele în diferite 
țări ale Europei, s-a impus tot 
mai mult în secolul al XVIII- 
lea ideea formării de specia
liști care să se ocupe pe bază 
științifică de creșterea anima
lelor și apărarea sănătății lor.

Prima școală de medicină 
veterinară din lume s-a înfiin
țat în Franța. Claude Bour- 
gelat, de profesie jurist, fiind 
un om pasionat de cai, după 
ce condusese Academia de 
cavalerie de la Lyon și publi
case mai multe lucrări în acest 
domeniu, a pus bazele primei 
școli veterinare în același 
oraș în anul 1762. După patru 
ani. tot el înființează în 1766 
a doua școală veterinară în 
Franța, la Alfort (Paris). în 
anul 1788 se înființează o 
școală de medicină veterinară 
și în Germania la Hanovra.

La noi în țară învățămîn- 
tul veterinar a luat ființă din 
inițiativa doctorului Carol 
Davila, la scurt timp după ce 
tot el întemeiase în țara 
noastră învățămîntul medical.

La începutul anului 1853, 
domnitorul Barbu Știrbei din 
Țara Românească a rugat pe 

Corpul profesoral al Școlii Superioare de Medicină Veterinară din București în anul 1505

consulul francez Beclard, fiu 
al decanului facultății de me
dicină din Paris, să intervină 
pe lîngă tatăl său pentru a-i 
recomanda un medic iscusit 
și încercat, care să vină la 
București pentru a reorgani
za serviciul sanitar al țării.

Din fericire cel care s-a ho- 
tărît să răspundă la această 
chemare a fost tînărul doctor 
Carol Davila, personalitate 
puternică, cu o pregătire știin
țifică multilaterală, însuflețit 
de idei progresiste și dotat cu 
talent organizatoric.

Ajuns în țară, în martie 
1853 și primind să organizeze 
serviciul sanitar al armatei, 
Carol Davila și-a dat seama 
că în primul rînd are nevoie 
de cadre. După multe greu
tăți reușește să înființeze, la 
4 decembrie 1855, școala de 
mică chirurgie care este 
transformată în anul 1857 în 
Școala națională de medicină 
și farmacie.

După anumite documente, 
în programul școlii de medi
cină și farmacie, a existat 
chiar de la înființarea ei în 
1857, un curs de „veterinărie", 
la catedra de medicină vete
rinară fiind încadrat profe
sor doctorul Wolfgang Lucaci, 
protoveterinarul statului. Se 
pare că acest curs a fost pre
dat și mai înainte la școală 
de mică chirurgie de la Mihai 
Vodă, deoarece în programul 
acestei școli, publicat în Mo
nitorul Oficial din martie 1856 
se găsește și „veterinăria".

Prof. dr. doc.

Vasile Tomescu
Facultatea de 

medicină veterinară

înainte de înființarea școlii 
de medicină și farmacie, și 
după aceasta, pînă la promo
varea primilor absolvenți me
dici veterinari, sarcina de a 
lua măsuri pentru combaterea 
bolilor la animale revenea me
dicilor umani de arondismen- 
te. Chiar după ce au existat 
în țară un număr oarecare de 
medici veterinari, serviciul 
veterinar era subordonat ser
viciului sanitar și a fost sub 
conducerea proto veterinarului 
Wolfgang (Vasile) Lucaci, ca
re era de fapt medic uman.

Postul de protoveterinar s-a 
înființat în Muntenia (Țara 
Românească) încă din anul 
1842.

în anul 1844 a survenit o 
epizootie gravă de pestă bo
vină care a invadat ambele 
principate, producînd pagube 
importante, ceea ce a deter

minat o serioasă preocupare a 
cercurilor oficiale în vederea 
formării unui corp veterinar 
propriu.

Doctorul Wolfgang Lucaci a 
editat în anul 1855 primul ma
nual de boli epidemice ale 
animalelor, lucrarea fiind ti
părită la imprimeria mitropo
liei.

Datorită situației grave a 
creșterii și sănătății animale
lor la noi în țară, Carol Davi
la își dă seama că este ne
voie de o școală specială de 
medicină veterinară.

Ca urmare, prin decretul 
publicat în monitorul oficial 
din 1 dec. 1860 ia ființă în 
România, învățămîntul veteri
nar, ca o școală specială în
cadrată îh școala națională de 
medicină și farmacie. Primul 
director al școlii a fost Carol 
Davila.

Cu toate că fusese fixată 
pentru deschidere data de 1 
ianuarie, școala n-a început de 
fapt să funcționeze decît la 
15 mai 1861, în urma decretu
lui dat de Domnitorul Ale
xandru loan Cuza.

La această dată Davila a 
ales dintre elevii înscriși la 
școala de medicină și farma
cie un număr de 34 de tineri, 
constituind astfel prima serie 
de elevi veterinari.

Din lipsă de profesori pre
gătiți, ca în toate începuturile 
de acest gen, s-a făcut apel, 
pentru a ține unele prelegeri 
la elevii mai distinși din anii 
superiori ai școalei de medici- 

nâ, după cum însăși școala de 
medicină, la rîndul ei, proce
da pentru trebuințele ei pro
prii.

Ca organizare, școala era 
pusă sub regim militar, ca și 
întreaga școală de medicină. 
Elevii erau însărcinați să fa
că garda școlii și să viziteze 
infirmeriile de cai de la dife
rite cazărmi.

Pentru anul 1862, găsim în- 
tr-o deciziune ministerială 
programul analitic al școalei 
veterinare, unde se indică 
toate materiile ce trebuie să 
fie predate, precum și numă
rul anilor de studiu. Din a- 
cest program reiese că deja 
de la înființarea școlii, Davila 
prevedea ca durată a cursu
rilor o perioadă de cinci ani.

în acest timp deși se mai 
creează în 1862 în serviciul de 
stat cîteva posturi de sub-ve- 
terinari în anumite orașe 
mari, totuși combaterea boli
lor animalelor rămîne încă în 
mîna medicilor umani, căci 
iată ce găsim într-un regula
ment al serviciului sanitar de 
arondismente, la art. 10:

„Pînă la înființarea veteri
narilor speciali, medicul aron- 
dismentului are să împlineas
că și serviciul de veterinărie, 
adică să dea ajutor vitelor 
bolnave, să ia măsuri spre a 

întîmpina izbucnirea și întin
derea epizootiilor, să influen
țeze cu toată forța morală 
spre a îndemna pe cultivatori 
la îmbunătățirea raselor de 
vite și la creșterea lor într-un 
mod înțelept."

în baza art. 257 din Legea 
învățămîntului secundar și 
superior intrată în vigoare în 
anul 1864, prin care, între al
tele, învățămîntul medicinei 
veterinare era inclus în învă
țămîntul superior, absolvenții 
școlii trebuiau să susțină o 
teză. Primele teze au fost sus
ținute în ziua de 10 februarie 
Î869 și aparțin medicilor ve
terinari Dimitrie Preotescu și 
loan Popescu, elemente frun
tașe, care elevi fiind, au fost 
numiți profesori la Școala ve
terinară.

Prima teză a lui Dimitrie 
Preotescu are ca subiect 
„Despre peiipneumonia con
tagioasă sau pneumonia inter- 
stitialis bovina", iar a doua 
teză, a lui loan Popescu, are 
ca titlu „Typhus contagios sau 
Pestis bovina".

în momentul transformării 
școlii naționale de medicină și 
farmacie în facultate de me
dicină, în 1869—1870,' școala de 
medicină veterinară se separă 
administrativ, directorul aces
teia fiind numit Mauriciu 
Colben. Totuși, anumite do
cumente arată că școala rămî
ne încă atașată facultății de 
medicină, fiind astfel conside
rată ca făcînd parte din învă
țămîntul superior.

Prin regulamentul din 1883 
școala veterinară ia în mod 
oficial numele de Școală su
perioară de medicină veteri
nară, iar în 1899 se introduce 
obligativitatea bacalaureatului 
ca condiție-de admi-n+sibilita- 
te. In 1909, prin Legea pentru 
reorganizarea Școalei superioa
re de medicină veterinară, 
elaborată de directorul școlii 
prof. loan Athanasiu și însu
șită de ministrul Spiru Haret. 
profesorii școlii sînt asimilați 
cu profesorii universitari agre
gați, iar diploma de medic ve
terinar deși nu se transformă 
în diploma de doctor se echi
valează cu aceasta.

Mulți studenți din Bulgaria, 
Iugoslavia, Grecia, Albania și 
din alte țări în care nu se 
înființaseră încă asemenea 
școli, au studiat medicină ve
terinară la București, învăță
mîntul veterinar de la noi din 
țară, cîștigîndu-și un bineme
ritat renume.

Pornind de la școala lui Ca
rol Davila, știința veterinară 
s-a dezvoltat vertiginos în ța
ra noastră; ajunsă curînd 
Școală superioară de medicină 
veterinară, apoi facultate a 
Universității din București, 
ea și-a adus contribuția la 
progresul științei universale, 
prin elevii săi deveniți apoi 
profesori, cum au fost Al. Lo- 
custeanu, Gh. Udriski, I. Poe- 
naru, Paul Riegler, C. Motaș, 
Ion Athanasiu, Alexandru 
Ciucă, Ion Ciurea, Nicolae Fi- 
lip, C. K. Constantinescu, 
Radu Vlădescu, Niculae Teo- 
doreanu și mulți alții.

Spațiul nu-mi permite' să 
expun întregul aport adus 
științei mondiale, de aceea voi 
cita numai o parte din con
tribuția celor mai de seamă 
oameni de știință români.

Amintesc în primul rînd pe 
loan Athanasiu (1868—1926), 
care după ce obține diploma 
de medic veterinar în 1891, 
lucrează în străinătate cu cei 
mai mari fiziologi ai timpului, 
aducând contribuții mult apre
ciate în diferite domenii ale 
fiziologiei animale. Intre anii 
1902—1905 este numit subdi
rector al Institutului interna
țional de fiziologie „Marey" 
din „Parc des Princes â 
Boulogne sur Seine" și este 
distins cu Legiunea de onoa
re a statului francez.

Ca profesor de Fiziologie la 
Facultatea de medicină vete
rinară și la Facultatea de 
științe a Universității, a fost 
ales de două ori rector al Uni
versității din București între 
anii 1915—1920. A fost mem
bru corespondent al Acade
miei Române.

Un alt reprezentant al știin
ței mondiale a fost parazitolo- 
gul loan Ciurea (1878—1944). 
După ce devine medic veteri 
nar în anul 1902, se face cu

Institutul de cercetări veterinare și biopreparate „Pasteur" 
din București

noscut prin descoperirile sale 
în parazitologie realizate ca 
medic veterinar de abator. 
Pleacă în străinătate, și lucrea
ză în cele mai vestite labora
toare din Germania. Ca pro
fesor de parazitologie la Fa
cultatea de medicină veteri
nară din București se situea
ză alături de cei mai mari
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Prima teză de medic veterinar 
susținută Ia 10 februarie 1869 

parazitologi din lume prm 
descrierea unor specii noi de 
paraziți necunoscuți pînă la 
el. A fost ales în anul 1927 
membru corespondent al Aca
demiei Române, iar la 1 au
gust 1939 membru activ al 
Academiei leopoldiene din 
Halle.

Un aport deosebit a adus 
știința veterinară română în 
domeniul microbiologici și 
imunologiei. Bazele științifice 
ale microbiologiei veterinare 
în țara noastră au fost puse 
de Paul Riegler (1867—1936) 
unul din elevii lui Victor Ba- 
beș, în a cărui laborator și 
sub conducerea căruia și-a lu
crat teza de medic veterinar 
cu subiectul „Cercetări bacte
riologice în diagnoza morvei" 
pe care a susținut-o în 1893. 
După obținerea titlului de 
medic veterinar, Riegler a ră
mas apropiat colaborator a 
lui Victor Babeș cu care a pu
blicat interesante lucrări în 
morvă, încă din anii 1897— 
1898, în „România medicală", 
„Analele Institutului de pa
tologie și bacteriologic" și în 
„Archives des Sciences medi- 
cales". De altfel, Victor Babeș 
în țara noasetră, ca și Louis 
Pasteur în Franța, a colaborat 
strîns cu medicii veterinari. 
Din această colaborare a re
ieșit unele din cele mai mari 
descoperiri ale lui Victor Ba
beș, ca cele asupra etiologiei 
a două boli ale animalelor, 
hemoglobinuria boilor și cîr- 
ceagul oilor. In cinstea sa, a- 
genții cauzali ai acestor boli 
— Sporozoare din ordinul He- 
mosporidiilor — au fost de
numiți „Babesii", iar afecțiu
nile produse „Babesioze".

Numit profesor de micro
biologic și anatomie patologi
că la medicina veterinară în 
anul 1900, Paul Riegler a con
tinuat să rămînă șef de lu
crări a lui Victor Babeș pînă 
în anul 1910.

Prof. Paul Riegler a colabo
rat de asemeni cu prof dr. 
loan Cantacuzino, publicînd 
împreună interesante lucrări 
asupra morvei experimentale 
la bovine. în revistele fran
ceze C. R. Soc. de biologie și 
Annales de l’Institut Pasteur 
de Paris, în anii 1906—1907.

Colaborînd atît cu V. Ba
beș, cît și cu I. Cantacuzino,

Paul Riegler a preparat pen
tru prima oară în țară diferi
te seruri și vaccinuri de uz 
uman . și veterinar.

Activitatea profesorului Paul 
Riegler în domeniul imunolo
giei și imuno-profilaxiei a dus 
la înființarea în țara noastră

(Continuare în pag. 10)
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FRUNTAȘII LA INVATATURA
SALUTĂ CEA DE-A 25-a ANIVERSARE a. l.A.T.

FACULTATEA DE AGRONOMIE

10,00
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HOMOR/ /R/HA

9,50

ș

$ 9.00

SUC iu TEODO!? MOHOR/ PAVEL 
EuRLEA VAS/LE 
AVRAM TEODOR

DAM M/RCEA 
BUTAR HO/SÂ 
IZVERHAR GHE 
CIUREL STEPĂ// 
BUD/ȘTEAHU DĂHUT

SUC/U /DAM 
TA MC O PETRU 
STA MCU PETRU 
K/RR Ml HAI 
DAEA PETRU

ALBU DUMITRU 
BOGZA LEOM/CA 
TU DUC AH FLOARE 
MURE ȘAH V/OR/CA 
ROȘU H/COLAE 
CEĂPSA /OAH 
AL/STAR LUC/A 
MATEUT H/COLAE

&OTOȘ PA VEL 
M/COLESCU GASR/EL 
ARDELEAH PAUL 
POPOV/C/ V/OREL 
H/STOR ELE HA 
LERCH AHTOM 
DAH/ STEFAH

1

$

„ 8.50

H/COLEȘCU DUMITRU 
MĂHU VAS/LE 
CSOF/CS STEPAM 
/VAȘCU I0AH

sta/vca /OAH 
MEHG H/COLAE 
C/ORAH AUR/CA 
BĂLO/ TRA/AH 
TĂHASE DUM/TRU 
STĂ HO/ ELE HA 
GHERA PETRU

TOM A PETRU 
BOCH/S /OAM 
PUȘCĂ /UL/AH 
PAHTEA /OAH 
VEL/H ELE HA 
VELIH VEHTEL 
BLAJ GHEORGHR

f

H/ȚA GHEORGRE MOȘ MAGDALEHA 
MART/ TEODOR POR/UC /OAH
BALOSH STEPAM RAPCEA /OAH 
ahdrel har/ahA DRAGĂ HESCU V 
SLEV DRÂUCEAH£. COVAC/ /LE^A
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PARÂfRAM PAHĂ/T 
HĂD/SĂH /OAH 
VĂSUȚ VALER/U 
ZÂMț TOHA 
POPESCU VAS/LE

TR/PQH VAS/LE 
DRU7ĂU MAR/A 
P/RVU /UE 
E/TE iUL/A 
LUHSU AURORA 
FUMOR iOAH

ST AH CU /OH PURCEA A 
PAP ALEX. MĂCEȘ AH U D
ARDEL EAH R- S/MUT /OAH 
M/LOTA S- MATLc/UC C
MA ROME Seu /. L O POM T R 
TOTH ALEX. POPESC U / 
BOTEZATU P ARJOCA H. 
UȚMA A T/RZIU E.
PĂUHESCU DAH OR OH/Ct G.

BÂCAHU L

RCfZ.SAHEGy/ /. ROȘU PETRU
MEZE V/OR/CA REHEHy /OS/F
GABRGVEAHU E. DORCĂU /GAH
ȘUL/ IUL/AHA PH/L/P MAHS
PARA/PAH CR. HÎTiU OLIMPIU
ROT/HC/AMU GZOPE ALEA.
FOPOV/C/ H. PETRE seu /OS/F
FĂT ROȘ V. MATE/ !&AH
SZâFE ALEX. MARCSZO AHDPE/
F/TEREU /DAM SOHEA VAS/LE
0 STOL A O. DAV/DG/U D.

ANUL ANUL II. ANUL III • ________ ANUL FĂ___________

FACULTATEA DE MEDICINĂ VETERINARĂ FACULTATEA DE ZOOTEHNIE
FRECOT IOS/F SCOEERCEA ILIE

ȚIȚEI CA VASJLE

iohiță teodor 
VĂLCELEAH PETRU 
S/M/0/T /OM

FER AS CU VALER/AM 
MAT/CĂ COR DEL
F/RU DUMITRU C- V.
FUSAR/U VAS/LE 
MELC/OV BARTOLOMEU 
VAS// STEL/AM

/L/ESCU VAS/LE
MAMUT !0AH 
COMAH EUGEM/A

BOROS EUDRE 
FALCĂ COnSTAMT/B 
V/CEV/C/ WEIDMAH 
TĂCEA DUMITRU 
MATE! GHEORGRE 
P/CSORUS PETRISOR 
RU/CU /OAH

DOM TA CA ROL 
TÂTARU DO MM/CA 
DUMA H/COLAE 
T/M/CA MU/AL ACRE

PRODAH M/RCEA 
greream mar/us 
POPOV/C/ SOR/H 
SĂRAHDM HOR/A 
C/OCAM /L/E 
CAPTA VA SI LE

GAHTĂ CARMEM 
CHETR/MESCU MiCOLAE 
RUS M/HA!
CALOTĂ MAR/A
DAM CEA P/C/ORUS RAMA 
GOLD/S /OAM 
MORAR DUM/TRU 
SCRMUR EDGAR 
MAR/AH D/M/TR/E 
MAR/MCOV/C/ ALEX. 
S/MU MURGU 
7EUCEAHU MIRCEA

DEBITA MAR!A 
M/L/M DUS AM 
C/UREA GHEORGME 
R/RTEA /OAM 
MACOV/EV/C/ AL£X- 
MAGW /OAM 
PETRUCEAM ELEMA 
BOBUTAC ALEXE 
HEB VAS!LE 
BOTAR MAR/Ă

„. ANUL 1. ANUL III. ANUL IV,

DRU/A V. AMA
D/LLER MELMUT 
G/URG/U /OAM 
TOCUT VAS/LE 
LUCA GHEORGRE 
VO/CULESCU /OAH

ROMĂ MU MIRAI 
SPOREA MATE! 
PĂDEAHU /OAM 
MAMU /OAM 
SULTAH STEPAM A

BORBELV ZOLTAH 
GR/GORO/U EUGEME 
MO GA FLOR/H

HEDELCU I6MĂT 
VESA H/COLAE 
COCU VAS/LE 
L/XAMDRU BEHOH! 
M/CU SERBAM 
ȘERBĂMOIU ELEMA

H/COL/C/ VALER/A 
TERCR/LA EM/L 
VARGA /L/E 
GAPTOH GREORGHE 
DEMETRESCU /OA/T 
TURCAS MAR/A 
ZOR/T/ MAR/M 
FEJER /OS/F 
F/L/P JUST/M

ANUL 1. ANUL II.
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UN AJUTOR PREȚIOS LA STRÎNSUL RECOLTEI
La muncă patriotică

în miez de vară
Toamna studenții 

pe ogoarele Patriei
r 'A fost o zi capricioasă, rece 
și Întunecoasă a verii și ea destul 
de capricioasă anul acesta. 
Așteptăm mașinile ascultînd di
feritele discuții ale colegi
lor. Preocupat de clipele plecării, 
mi-am revizuit încă odată 
conținutul bagajului ajungînd 

la concluzia că nimic din 
ce-mi era necesar nu lipsea. A- 
cest gînd liniștitor m-a făcut 
să uit pentru o clipă discu
ția colegilor care, acum, erau 
nervoși din cauza amînării 
plecării.

Soarele nu se arătă de loc. 
Rămânea ascuns după întune
coasa perdea de nori ce se 
perindau ca un fum în văz
duhul umed. Abia mai tîrziu 
veniră și mașinile, cu care ur
ma să ajungem acolo unde e- 
ra nevoie de brațele noastre nu 
prea vînjoase, dar harnice.

Drumul a fost lung, poate 
numai din cauza gropilor și a 
virilului ce ne șuiera autori
tar pe le urechi. Am cîntat 
apoi și în fiecare melodie pu
teai desluși o nerăbdare ascun
să

In stingă și în dreapta șose
lei printre fuga neobosită, dar 
plină de simetrie, a duzilor ce 
ne însoțiră ca niște călăuze 
credincioase mai tot drumul, 
puteai distinge verdele lanuri
lor de porumb sati galbenul, 
auriu al griului vestind vre
mea secerișului. Nu în puține 
locuri privirea întâlnea cite un

Avanpremiera în viaja 
de student: sirînsul recoltei

Zile de octombrie. Razele so
lare au aureolat parcă mai de 
dimineață decît oricind, întrea
ga natură a toamnei care, în
cet, își pune pacetea peste 
cîmpuri In aceste fermecătoa
re zile, pe ogoare, bătălia de 
strîngere a recoltei se desfă
șoară din plin, iar alături de 
aceia care înfrățiți cu străbu
nul pămînt se bucură de re
zultatele lor, vin și studenții 
pentru a-i ajuta.

La unul din aceste centre, 
am fost martor ocular zile in 
șir, lucrând cu elan tineresc, 
admirând entuziasmul viito
rilor specialiști ai agriculturii.

îmi amintesc de ziua de 20 
octombrie. Se anunțase o zi 
grea. Intre echipe, intre com
ponența echipelor se luase o 
hotărîre fermă, de a se depăși 
norma zilnică și, bineînțeles, 
că fiecare dorea să-și vadă e- 
chipa sa în frunte.

Munca începuse. De o parte 
și de alta, în jurul grămezilor 
de porumb, studenții depănu- 
șau în ritm tineresc presărînd 
o glumă sau fredonînd o me
lodie. Undeva, într-un loc, o 
discuție pe temă de literatură 
se anunță viu disputată.

Dar peste tot se lucra, văzîn- 
du-se cu ochii realizările zilei, 

ochi de apă, apoi altele ... ca 
alternanța verde, galben să 
continue printre satele răsfira
te de-a lungul șoselei parcă a- 
nume să-ți atragă atenția asu
pra bunăstării oamenilor din 
aceste părți. Am ajuns la o 
oră destul de înaintată a dimi
neții.

Că Variașul este o comună 
destul de mare, mi-am dat 
seama imediat. Plutea peste 
tot o atmosferă de ordine și 
curățenie. Au urmat apoi zilele 
în care, salopeta mi-a fost ne
despărțită.

Soarele ne ardea pielea, în
că neobișnuită cu razele-i fier
binți, făcîndu-ne insuportabi
lă poziția orizontală. Serile 
treceau repede, pierdute în 
discuții și glume ca la că
min. Dimineața, odată cu ră
săritul soarelui trebuia să a- 
lungăm dulcele somn și să ne 
grăbim a urma proverbul „ci
ne se scoală de dimineață, de
parte ajunge". Munca mergea 
înainte, iar hectarele de soia și 
porumb păreau mai vesele în 
urma noastră. Munca aceia 
sub arșița soarelui, ne-a adus 
laude din partea acelora ce-și 
puseseră nădejdea în noi. Com
portarea noastră (cu mici ex
cepții pentru că nu există 
pădure fără ...) i-a mulțumit 
pe toți cei ce-și luaseră difici
la misiune de a răspunde de 
munca noastră.

COSTI TRAIAN

a fiecărei echipe în parte, iar 
prin aceasta atașamentul față 
de patrie, față de popor. Și 
seara s-a apropiat parcă mai 
repede ca oricind, căci fortifi
carea în natură, munca și ve
selia, au făcut ca minutele să 
curgă fără să le simțim. Dar 
se aștepta rezultatul și pe 
drept a fost comunicat de tov. 
șef de lucrări Bratu Vasile.

„Toate echipele sînt frunta
șe! Dar din toți studenții, Riș- 
niță Gheorghe, Filip loan, Stă- 
nescu Constantin, Cornea Ion, 
au depus o muncă susținută, 
evidențiindu-se în mod spe
cial".

Și același ritm la culesul po
rumbului. din lan, transportul 
porumbului, încărcarea sacilor 
cu grîu pentru semănat, s-a 
repetat de-a lungul celor 30 
de zile petrecute de studenți 
la Liebling.

Zilnic, mai vioi, cu dragoste 
și considerație pentru munca 
lor, toți au dorit să aducă la 
sărbătorirea a 25 de ani de la 
înființarea Institutului Agro
nomic o cit de mică contribu
ție. Faptele vorbesc prin cei 
25.383 lei care au reprezentat 
contravaloarea muncii presfhte 
aici.

ILIE MARCEL

Zilele sînt din ce în ce mai 
scurte și mai reci. E toamnă, 
e toamnă iar, cade bruma. In 
fața noastră șoseaua își desfă
șoară panglica-i argintie. Po
mii defilează cu repeziciune 
de-o parte și alta a drumului. 
Sînt puțin cam triști pomii, își 
pierd treptat podoaba de ver
deață pe care au purtat-o cu 
atîta fală toată vara.

Noi, chemați să ne dăm apor
tul la strîngerea recoltei ne-am 
grăbit să răspundem. Studente
le anilor unu și doi am fost re
partizate să ne desfășurăm 

munca la I.A.S. Timișoara, și 
iată-ne în fiecare dimineață 
străbătînd șoseaua spre Moșni- 
ța. E frig, dar nu ne speriem, 
sîntem tinere și-apoi cintînd 
parcă toate merg mai ușor.

Cît vezi cu ochii, lanuri de 
porumb. Vîntul bate, frunzele 
uscate ale porumbului au un 
foșnet prelung și cu toate as
tea, tot nu pot acoperi rîsete-

Alegerile factor hotărîtor
(Urmare din pag. 4)

bleme există la toate facultă
țile institutului nostru, între 
ele incluzîndu-se: slaba pregă
tire profesională a unor ani de 
studii, nivelul scăzut de par
ticipare a studenților la dife
rite activități cultural-artisti- 
ce, politico-ideologice, sportive 
etc. Multe din problemele ar
zătoare ale anilor de studii din 
facultăți vor face obiectul dez
baterilor la nivelul conferin
ței pe facultăți și institut. 
Pentru aceasta am elaborat 
deja un plan orientativ de pro
bleme, precum și un proiect al 
programului de activități, a- 
cesta urmînd a fi definitivat 
pe baza propunerilor făcute de 
studenți.

O atenție deosebită acordăm 
acum studenților anilor I, pre- 
zentîndu-le un material des
pre locul și rolul Asociației 
Studenților în viața univer
sitară, precum și un proiect 
al programului de activități 
formulat în funcție de posibi
litățile specifice ale acestor 
ani de studii.

Alături de anii I ai facul
tăților, ne preocupăm de toți 
studenții, urmărind la anii de 
studii întocmirea tuturor ma
terialelor necesare alegerilor. 
Este necesar ca acestea să fie 
bine întocmite pe baza obiec
tivelor și sarcinilor Asociației 
Studențești din fiecare facul- 
tate,<

Punctul de vedere al activi
tății viitoare a cadrelor de a- 
sociație trebuie să-l constituie 
rezultatele anului universitar 
trecut. Pornind de la aceste 
rezultate se pot stabili con
cret și precis noile obiective 

le și cîntecele fetelor. Printre 
rînduri zărim citeva băsmălu- 
țe înflorate. Sînt „capul de 
pluton", sînt citeva dintre 
fruntașe: Ciolig Maria, Gheran 
Ana din Agro 1, Gherman 
Ana, Boboc Gheorghița, Agro 
II; Gitan Cecilia, Mihuț Ro- 
dica, Șerbănoiu Elena, Sușai 
Ana de la Zoo II și I și multe 
altele.

— Cum ați înțeles să răs
pundeți la această muncă?

— Cu mult elan și avânt ti
neresc. Sîntem chemate să ne 
dăm aportul pentru terminarea 
recoltatului și sperăm că a- 
cesta să fie cît mai substanțial. 
E de lăudat inițiativa, ca pe 
lingă toți oamenii muncii, și 
studenții, tineretul studios, 
schimbul de mâine al țării, să 
dea o mină de ajutor la strîn- 
sul recoltei.

— Cum vi se pare munca, 
fetelor?

— Nu e grea, nu e nici u- 
șoară. De fapt nu avem timp 
să ne gîndim la aceasta. Sin
gurul lucru la care ne gîndim 
este ca munca noastră să fje 
de calitate. Știm că trebuie să 
lucrăm în tempo susținut, pen
tru ca vremea urîtă să nu ne 
prindă cu recolta pe cîmp. Tot
odată, pe această cale, ținem 
să mulțumim atât cadrelor di
dactice care ne-au îndrumat 
cît și conducerii I.A.S.-ului, ca
re și-au dat silința ca munca 
să se desfășoare normal.

stud. LACRA MICU

Fără să ne dăm seama, zi
lele frumoasei vacanțe au fost 
năpădite de ruginiul frunze
lor, amintindu-ne de noi efor
turi și griji. Apoi a venit și 
clipa cînd bagajele au fost în
tocmite cu grija și reveria de 
totdeauna, reveria anumitor

de muncă în fiecare domeniu, 
obiective care să reflecte ce
rințele organizațiilor respecti
ve, să aibă un caracter cu a- 
devărat mobilizator, desprin- 
zînd din ele ce anume avem 
de făcut în perioada următoa
re.

Respcctînd cu fermitate de
mocratismul organizației noas
tre revoluționare, principiile e- 
ticii socialiste, căutăm să im
primăm alegerilor o exigen
ță deosebită, care să permită 
propunerea și alegerea în noi
le organe de conducere ale a- 
sociațiilor, a tinerilor meri
tuoși, muncitori, combativi, 
plini de inițiativă, devotați in
tereselor colectivelor din care 
fac parte și care-i investesc cu 
această înaltă cinste.

Trebuie să înțeleagă fiecare 
student că postura de activist 
al unei organizații revoluționa
re oferă necesitatea de a cîș- 
tiga stima și prețuirea colegi
lor, prin pasiune în muncă și 
simț de răspundere, prin pre
zența permanentă în miezul 
realităților studențești, ca ex
ponent al opiniei studenților, 
manifestîndu-se ca un tînăr 
revoluționar.

Constatăm cu satisfacție că 
alegerile în cadrul institutului 
nostru se desfășoară respec- 
tîndu-se prevederile statutare 
și instrucțiunile Comitetului E- 
xecutiv al U.A.S.R. privitoare 
la particularitățile acestor ale
geri. Ne exprimăm convinge
rea că noile organe alese vor 
fi competente a duce la bun 
sfîrșit sarcinile ce revin orga
nizației noastre.

lucruri dorite neatinse de ari
pa timpului.

Totul a început prin comu
nicarea repartizărilor în cen
trele destinate muncii patrioti
ce. Liniștea amfiteatrului mi-a 
amintit pentru o clipă de at
mosfera cursurilor, făcîndu- 
mă să retrăiesc emoțiile anu
lui trecut. Mi-am auzit apoi 
numele pe lista celor ce mer
geam la Semlac. Surpriza plă
cută a sosirii noastre în acest 
centru a fost întâlnirea tov. 
inginer Anca Voichița, absol
ventă a institutului nostru. A- 
ceasta a anihilat repede obo
seala drumului. Și, aici am 
desprins cu atenție citeva din 
tainele meseriei de agronom.

îndrumați îndeaproape, chiar 
de-a doua zi am început recol
tarea și sortarea legumelor 
(gogoșari, morcovi) destinate 
conservelor. Diminețile reci 
ale acestei toamne erau totuși 
pline de tinerețe și energie. 
S-au remarcat printre alții 
Leu Trandafir, Ciurel Ștefan, 
lucu loan și Mureșan Dinei.

In mijlocul oamenilor de a- 
colo, am înțeles ce înseamnă 
răspunderea, am simțit ce în
seamnă dragostea pentru ogor 
și pentru profesia de inginer 
agronom, am desprins învăță
minte trainice pentru viață.

stud. BORDEA GRIGOBE

NOUTĂȚI
0 nouă combină ^e 

recoltat sfeclă
(Le tracteur et la machinc agri

cole nr. 24, 1969, Elveția) 
La această mașină de concepție 

nouă, smulgerea sfeclei nu se 
face printr-o mișcare rectilinie, 
ca la mașinile cunoscute, ci prln- 
tr-o mișcare de rotire. Dispoziti
vul de smulgere al acestei mașfmi 
se compune dintr-un lanț de ex
tracție în cauciuc cu profile ca- 
nelate și dintr-o coroană de ex
tracție cu comandă hidraulică. 
Frunzele de sfeclă sînt prinse și 
menținute puternic între curea și 
coroană. Se imprimă apoi o 
mișcare de torsiune sfeclei care 
astfel este smulsă și trecută între 
două bare de secțiune triunghiu
lară, unde se face decoletarea de 
către dispozitivul de tăiere. A- 
cest dispozitiv constă dintr-o la
mă cu dinți de fierăstrău și un 
cuțit circular rotativ.

Sfecla decoletată este dusă de 
un transportor acționat hidraulic, 
într-un buncăr basculabil cu ca
pacitatea de 1,3 tone. Bascularea 
buncărului se face la comanda 
tractoristului, cu ajutorul a doi 
cilindri hidraulici. Punctul de 
basculare al buncărului se află 
la o înălțime mare de la sol ast
fel că sfecla poate fi transbor
dată direct într-un vehicul de 
transport.

Un scuipător
economic de fructe 
(Motorisation agricole nr. 242 — 
1969, Franța)

Se pot recolta în cîteva secun
de fructele pomilor cu ajutorul 
unui scuturător lansat de o firmă 
britanică. Mașina, care a fost 
întrebuințată cu succes la recol
tarea merelor, cîntărește numai 
431 kgf și poate fi acționată de 
un tractor mic sau mijlociu de 
33 la 43 CP.

S-a demonstrat că scuturarea 
are o influență favorabilă asupra 
pomilor, aceștia dînd o recoltă 
sporită în sezonul următor.

Mașina de scuturat prinde po
mul într-un clește hidraulic pre
văzut cu o garnitură de cauciuc, 
care se poate regla astfel ca să 
nu vatăme trunchiul pomului. 
Prin scuturare fructele cad și pot 
fi culese manual sau mecanic. 
Organul cel mai important~ al 
acestei mașini este o pompă hi
draulică.

NICOLESCU GABRIEL
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CIND GÎNDURILE ZBOARA
Sîntem la ora bilanțului, cînd gîndurile zboară in întîmpinarea amintirilor, cînd 

relevarea unei existente pline de realizări a devenit o certitudine, cînd inima palpită în 
ritm sincronizat cu pașii uria și ai împlinirilor.

Sîntem la ora bilanțul ui, cînd dezlegări de problem e, de succese ale muncii devo
tate, de căutări și eforturi, își găsesc concretizarea.

Sîntem la ora cînd ne îndreptăm gîndurile recunoscători spre steagul călăuzitor al 
Partidului nostru, sub a cărui oblăduire s-a semnat actul de naștere al acestui institut. 
Gîndurile ne poartă spre clipa cînd vom putea raporta celei de-a 50-a Aniversări a par
tidului că sîntem demni urmași ai generațiilor care au luptat pentru ridicarea edificiului 
institutului nostru spre noi culmi.

Sîntem Ia ora bilanțul ui, cînd o privire retrospecti vă poate fi prilej de analiză 
a unei activități de un sfert de veac, pusă în slujba formării specialistului în agricultură 
ca personalitate cu înalte calități intelectuale, morale și cetățenești.

★
Cu prilejul aniversării a 25 de ani de la înființarea I. A. T. ne-am adresat unor 

cadre didactice din institutul nostru cu rugămintea de a ne răspunde la cîteva întrebări 
legate de bogata și îndelungata lor activitate pe tărîm profesional social și obștesc.

— Cu ce gînduri intim pinați aniversarea institutului ?
— Care a fost momentul cel mai semnificativ în satisfacții legate de activitatea 

dumneavoastră ? -
— în ce probleme majore v-ați adus contribuția pentru dezvoltarea procesului de 

învățămînt și a cercetării știi nțifice ?
— Cum a evoluat în timp locul în care vă desfășurati activitatea?

Mulțumim pe această calecelor care și-au dat con cursul la realizarea acestei pa
gini și Ie dorim și pe mai departe multă sănătate, succese depline și realizarea tuturor 
dorințelor.

Gheorghe Valuță, Ion Vasiliu 
care și-au continuat apoi ac
tivitatea la Facultatea de a- 
gronomie din București, pe 
profesorii T. B. Gîrda, Emil 
Roșu, și Eugen Epure care au 
funcționat apoi la Facultatea 
de zootehnie din Arad și alții. 
Ceilalți am rămas să ne adu
cem mai departe contribuția 
la dezvoltarea facultății noas
tre.

Atașamentul față de institu
ție, dragostea de profesie do
rința de afirmare a primului 
corp profesoral și munca de
dicată exclusiv pregătirii stu
denților, au contribuit la cre

area unui climat, prielnic pen
tru formarea studenților, din 
rîndul cărora apoi s-au ridicat 
numeroase cadre didactice, 
cercetători și specialiști care 
continuă o activitate rodnică 
în facultatea în care s-au pre
gătit. în alte instituții de în
vățămînt și în producție. Noi, 
profesorii lor, ne mîndrim cu 
realizările lor.

Azi, cînd aniversăm 25 de 
ani de la înființare, dragos
tea pentru tineretul nostru mă 
face să le urez mult spor la 
muncă și succese mai mari 
spre cinstirea deplină a îna
intașilor lor.

Primii profesori ai Facultății de agronomie din Timișoara (1947) (de Ia stingă Ia dreapta) : 
Prof. dr. Ion Nanu, prof. dr. Eugen Epure, prof. dr. Gherasim Constantinescu, prof. dr. Geor- 
ge Bujorean, prof. dr. Gheorghe Bungescu, prof. Gheorghe Văluță, prof. dr. Irimie Staicu, prof. 
dr. Corsolan Drăgulescu, prof dr. Victor Ghimpu, prof. dr. Alexei Potlog

prof. dr. loan. Martin
Institutul nostru, al dascălilor care sînt sau au trecut 

pe aici, al miilor de absolvenți care și-au pus munca și viața 
în slujba agriculturii noastre socialiste, al studenților, deci, 
al tinerilor plini de vise care trăiesc în anotimpul fermecat 
al primăverii vieții, al plugărimii din partea de vest a țării, 
în slujba căreia a stat în permanență această școală ce îm
plinește în aceste zile 25 de ani de existență.

Pentru noi toți, evenimentul ne prilejuiește un popas 
în sensul comunist al acestui cuvînt, deci nu un moment de 
odihnă, ci un mijloc de a aduna puteri noi în vederea cuce
ririi unor noi culmi, mai înalte și mai luminoase. Desigur 
că un astfel de praznic este și un prilej de a trece în re
vistă luminile și cadrul în care și-a desfășurat activitatea 
cea dințiiinstituție a învățămîntului superior creată de re
gimul nostru.

Luminile au fost multe și mari; am trăit împreună cu 
țara întreagă o epocă de prefaceri înnoitoare. Trebuie să 
mărturisesc că, dintre toate faptele luminoase care s-au pe
trecut în cei 25 de ani, momentul cel mai semnificativ pen
tru mine a fost acela în care conducerea de partid și de stat 
a apreciat pozitiv produsul muncii noastre — calitatea ab
solvenților noștri. Iar cînd aceeași apreciere a fost dată și 
de către țărănimea condusă de absolvenții noștri, am simțit 
din plin mîndria de a mă număra printre dascălii acestei 
instituții de știință și cultură. M-am bucurat că am contri
buit și eu la înființarea institutului și la propășirea lui, în 
special la transferarea laboratorului Camerei de agricultură 
Timișoara in patrimoniul tinerei facultăți de agronomie.

Munca desfășurată pînă în prezent, ca și minunatele 
însușiri ale colectivului nostru, mă îndreptățesc să am con
vingerea că în viitor în cartea de aur a Institutului agrono
mic din Timișoara, vor înscrie victorii noi, mai mari și mai 
strălucitoare decît cele de pînăacum, deoarece această înaltă 
școală de agricultură se conduce după devizia pe care o va 
respecta cu sfințenie: „Tot înainte și tot mai sus 1“

Șef de lucrări loan Fazecaș
Șef de lucrări Valeria Fazecaș

Pentru început, rugămintea 
noastră a fost adresată

prof. dr.
Gheorge Bungescu

care a fost primul decan al 
Facultății de agronomie, ales 
de consiliul acesteia la 30 no
iembrie 1945.

— Una din preocupările de 
seamă ale regimului de demo
crație populară a fost și ridi
carea standardului de trai al 
țărănimii, care nu se poate 
obține decît printr-o produc
ție mult mărită și variată.

Sporirea producției se obți
ne printr-o aplicare în agricul
tură a unor procedee noi des
coperite de știința agricolă, 
printre care amintim: cele 
mai moderne mașini agricole, 
îngrășăminte de tot felul, me
tode de cultură mult perfec
ționate, semințe selecționate și 
animale de rasă.

Adoptarea acestor procedee 
de către marea masă țără
nească se poate face numai 
cu ajutorul unui număr ma
re de tehnicieni agricoli fără 
de care suferă mult produc
ția. Iată deci un prim factor 
major, lipsa de cadre de teh
nicieni agricoli, cu pregătire 
superioară, care a determinat 
înființarea unei noi facultăți.

Facultatea de agronomie din 
Timișoara a luat ființă in va
ra anului 1945. Este prima 
ins'îtație de învățămînt supe
rior creată de regimul demo- 
crat-popular.

Factorii determinanți care 
au dus la înființarea ei au fost 
reforma agrară și transformă
rile ce se prevedeau de că
tre partid, pentru agricultură. 
Banatul, ca regiune cu mare 
pondere agricolă și în același 
timp cu o bună tradiție, re

simțea nevoia de cadre și în 
același timp oferea condiții 
foarte prielnice pentru o ase
menea instituție. Necesitatea u- 
nei facultăți de agronomie a- 
părea și mai evidentă cu cît 
se știe că Facultatea de agro
nomie din Cluj a funcționat 
la Timișoara în anii 1940—1945 
și urma să se întoarcă în Cluj.

Facultatea s-a înființat în 
cadrul Politehnicii din Timi
șoara, dar avea buget propriu 
și administrație separată.

Conducerea inițială a noii 
Facultăți de agronomie a fost 
încredințată unui Consiliu pro
fesoral provizoriu, format din 
9 profesori de la Politehnică 
și de la celelalte facultăți de 
agronomie din țară. Ca decan 
al consiliului provizoriu a fost 
numit tov. prof. dr. Ilie Mur- 
gulescu de la Politehnica din 
Timișoara. Acest consiliu a 
avut sarcina să recruteze pe 
cale de concurs profesorii și 
conferențiarii facultății. Con
cursul a avut loc în cursul lu
nilor octombrie — noiembrie 
1945. Au fost recrutați după a- 
cest concurs 12 profesori, ur- 
mînd ca posturile libere să 
fie ocupate ulterior. Aceștia au 
format primul consiliu profe
soral al facultății, care s-a 
constituit la 30 noiembrie 1945. 
In prima ședință a acestuia 
am avut cinstea să fiu ales 
decan.

De începuturile Facultății de 
agronomie din Timișoara mă 
leagă deci, multe amintiri și 
deosebite sentimente.

Gîndindu-mă la primele zile 
de muncă și de răspundere, re
trăiesc emoțiile începutului, 
care nu a fost deloc ușor.

In afară de spațiul de învă
țămînt rămas prin plecarea 
Facultății de agronomie din 
Cluj, catedrele nu dispuneau 
de baza materială necesară 
deschiderii cursurilor în toam

na anului 1945. De aceea, efor
turile au fost îndreptate spre 
crearea condițiilor pentru în
vățămînt. In același timp tre
buiau găsite soluții pentru asi
gurarea studenților cu cămine 
și cantină.

Legea de înființare a facul
tății prevedea dotarea aceste
ia cu fermele: Timișoara, Cea- 
la, Voiteni, Jebel și Teremia- 
Mare. Acestea, prin valorifica
rea producției lor au furnizat 
fondurile necesare primelor 
dotări. Dar și fermele erau 
după război destul de dezor
ganizate și cu rentabilitate re
dusă.

Primul concurs de admitere 
l-am ținut în noiembrie 1945. 
S-au prezentat numeroși can
didați din toată țara.

Primii profesori și primii 
studenți, entuziasmați de noua 
lor calitate, au muncit cu rîv- 
nă și atașament pentru a 
dezvolta tînăra facultate. îmi 
aduc aminte de greutățile prin 
care au trecut atît profesorii 
cît și studenții.

Trecîndu-se peste primele 
greutăți și depunîndu-se e- 
fort pentru dotarea și buna 
organizare a procesului de în
vățămînt, am ajuns în scurt 
timp în situația să putem con
cura cu celelalte facultăți su
rori mai mari.

Succesul ne-a fost asigurat 
de la început de calitatea pro
fesorilor recrutați cu exigen
ță, din rîndul celor mai buni 
specialiști din celelalte facul
tăți de agronomie și din Insti
tutul de cercetări agronomice. 
Aici s-au afirmat personalități 
proeminente ale învățămîntu- 
lui superior agricol, care au 
imprimat o notă dinamizantă 
activităților în facultățile la 
care ulterior și-au dus- activi
tatea. Intre aceștia amintim 
pe profesorii: Gherasim Con
stantinescu, Teodor Nica,

— Cu ce gînduri întîmpinăm 
aniversarea institutului ?

Este foarte greu de făcut o 
selecție prin noianul de gîn
duri, sentimente și dorinți care 
ne umplu inima cu această 
ocazie.

Atît eu, cît și soția, sîntem 
emoționați la gîndul că această 
zi ne dă prilejul de a face bi
lanțul muncii pe care am de
pus-o de aproape un sfert de 
veac, umăr la umăr, în cadrul 
acestui institut. Instituția a 
luat ființă sub ochii noștri. 
Aici ne-am cunoscut și am 
muncit ca studenți și tot aici, 
ca tovarăși de viață, am fost 
printre primii care ne-am pus 
cunoștințele la dispoziția atî- 
tor promoții de absolvenți.

întîmpinăm aniversarea cu 
dorința de a ne pregăti tot mai 
bine și de a ne bucura de suc
cesele institutului nostru pre
cum și de succesele inginerilor 
pregătiți aici.

— Un eveniment important 
în viața noastră considerăm că 
este revederea an de an cu 
promoțiile acestui institut, 
alături de care retrăim din 
amintiri, clipele dragi.

Satisfacțiile sînt multe, în- 
cepînd cu faptul că am reușit 
să absolvim o facultate în 
condițiile grele de după răz
boi, apoi momentul în care 
am fost primit în partid, primi
rea unor distincții: Ordinul 
Muncii clasa a IlI-a, Medalia 
Muncii, plecarea în U.R.S.S. 
pentru documentare științifică 
ș. a.

In domeniul muncii profe
sionale îmi amintesc cu plă
cere de faptul că la numai un 
an de predare la catedră am 
reușit să redactez cursul de 
Fitotehnie.

— Cercetarea științifică a 
fost pentru mine întotdeauna 

o pasiune, un prilej de satis
facții fără margini. Am avut 
bucuria de a fi responsabil cu 
munca de cercetare a studenți
lor din acest institut, în pe
rioada cînd institutul nostru a 
organizat prima sesiune de 
comunicări științifice studen
țești din țară. Sînt mulțumit 
de fiecare dată cînd studenții 
îndrumați de mine, participă 
la sesiuni de comunicări știin
țifice de unde se întorc cu pre
mii și distincții.

Tot acum, în aceste clipe 
cînd institutul împlinește al 
25-lea an de existență, gîndu
rile mi se îndreaptă și către 
cea de-a 50-a aniversare a 
P.C.R. pe care ne angajăm, 
alături de toate cadrele didac
tice, studenții și personalul ad
ministrativ din institut, s-o 
întîmpinăm cu noi succese și 
cu certitudinea că ziua de 
mîine ne va aduce noi satis
facții.

Privitor Ia dezvoltarea dis
ciplinei de Fitotehnie, la care 
lucrez de 20 de ani, sînt foarte 
multe de spus.

Numărul cadrelor didactice 
s-a dublat, baza materială pri
vind aparatura pentru uz di
dactic și de cercetare a crescut 
simțitor, studenții dispun fie
care în prezent de cursuri și 
îndrumătoare de lucrări prac
tice redactate de cadrele di
dactice ale disciplinei noastre 
și litografiate la litografia in
stitutului nostru. Dispunem de 
o stațiune didactică experi
mentală proprie în plin proces 
de dotare și modernizare.

In încheierea acestor gîn
duri, subscriu și eu alături de 
cei care sîntem încreză
tori în realizarea visului nos
tru mult dorit — construcția 
noului lăcaș de învățămînt 
agronomic al Banatului, ale 
cărui planuri le avem viu în
tipărite în minte și în inimi 1
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NTÎMPINAREA AMINTIRILOR
dr. Marla Neagu

eirea unui sfert de veac a institutului 
ti de bucurie și satisfacție pentru tot ce 
c< i ani, atît pe linia dezvoltării bazei 
p linia dezvoltării procesului instructiv- 
feirii științifice.

ic parte din acest institut, care pe par- 
ani, a fost pentru mine un al doilea 
toate necazurile și bucuriile lui. Do- 

sâ constituie pentru noi toți, pe lingă 
izări, o aspirație și un imbold pentru 
ă superioară a activității viitoare, asi- 
nai departe bine meritatul prestigiu al

e|;reu ca din cei 25 de ani de activitate 
s^aleg un moment și acesta să fie și cel 
ii vind retrospectiv, fiecare an este plin 
|e. îmbunătățirea an de an a condițiilor 
iolițiilor de studiu ale studenților, a eon
ii a condițiilor de practică, au constituit 
|iubim acest institut cu sinceritate, mo- 
Iși imbold în activitatea noastră. Fiecare 

irțire de o promoție, fiecare întîlnire du- 
toție, fiecare sesiune științifică a cadre- 
itudenților, precum și succesele colegi- 

[ ii mici, sînt pentru mine momente emo- 
Ironținut.
:o distincție între diversele probleme, în- 
pate sînt majore și cred că fiecare din 
iincios datoria de dascăli, educatori și 
sufletul în tot ceea ce facem, contri- 

i voltarea procesului de învățămînt. In a- 
: marea familie de lucrători din acest 
. sidera și eu, o modestă rotiță într-un 
. 'ază un mecanism complicat.

tei la care lucrez și-a desfășurat acti- 
de dezvoltarea bazei materiale, de evo- 
I a conținutului ei, de largile posibili- 

1 puse la dispoziție prin biblioteca

Oră de lucrări practice la Fitotehnie.

a locul de muncă, la mobilierul și apa
ri iboratorului nostru, nu-mi vine să cred 
ti itatea la această disciplină cu o masă 
s >arate“, lăsate în dar de facultatea soră 
ii ție similară se găseau și celelalte disci- 
n ne-a micșorat cu nimic elanul și dorin
ii ? a da producției cadre bine pregătite.

de atunci, mulți dintre ei astăzi profe- 
s| fi de lucrări în institutul nostru, în alte 
it uri de răspundere în producție, au în- 
|i utului, au făcut totul pentru a se pre- 
3 :a și colegii lor de la facultățile surori

condițiile grele în care ne desfășuram 
d are științifică, pe atunci neobligatorie, 
i într-un teren necorespunzător, cît și de 

aji dezinteresat dat de studenții noștri în

Aniversările de zece ani de la terminarea facultății aduc 
an de an dovezile grăitoare ale realizărilor obținute de ab
solvenții acestui institut, care nu precupețesc nici un efort 
pentru îndeplinirea sarcinilor ce le revin.

Agricultura întregului Banat, și-n bună parte cea din 
vestul țării, poartă amprenta rezultatelor cercetărilor efec
tuate de cadrele didactice ale institutului, care și-au adus 
o contribuție de seamă in rezolvarea problemelor de deo
sebită actualitate.

Nu trebuie să uităm însă că, dacă realizările sînt o 
mîndrie pentru etapa ce a trecut, sarcinile de viitor deschid 
perspective de activitate și mai grandioase, atît pe tărîm 
didactic cît și în cercetare.

Realizarea lor depinde de activitatea tuturor — cadre 
didactice, studenți și personal administrativ — iar timpul 
va consemna îndeplinirea datoriei.

Conf. Nlcolae Ceaușu

am cînd tînărul nostru institut pășește 
îtrar de veac, doresc să adresez tuturor 

' st lăcaș urări de sănătate și noi succese 
or.

Constanitn Cojocarii

ii- 
je 
»■ 
de

ie
de
r

iei

in- 
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parametru ce caracterizează schimbă- 
I. i progresul, este o măsură față de care 

"ile noastre. Numai pentru cine nu mun- 
,. -are preocupări, timpul stă pe loc.

1 Agronomic Timișoara timpul a consti- 
«U partener de concurs, un partener pe 
J întrecem, iar realizările nu s-au lăsat 
J I

i cîteva cuvinte să concretizezi activita- 
tut, creșterea de cadre și aportul adus 
al agriculturii sau să găsești cuvintele 
îl mai fidel acest lucru. De aceea, voi 
eva aspecte care pot da, în unele sec- 

o imagine a faptelor. Cîndva, în anii 
de pregătire a studenților s-a făcut cu 

j la Facultatea de Agronomie nu găsești 
mu fii editat recent materialul predat la 
K.etice, iar—biblioteca posedă peste 96.000 
j eva mii în trecut.
' toarelor, cît și perfecționarea procesului 

voluat ascendent, în ritm viu. Astăzi, 
; a de Agronomie activează în cercurile 

J de studenți, iar munca lor se concreti
za de referate, participarea la conferințe- 

lf nirea proiectelor de diplomă la un înalt 
j

întîmpin cu sentimentul de 
îndreptățită mîndrie, sărbăto
rirea Institutului Agronomic 
din Timișoara, creația a regi
mului de democrație populară 
din țara noastră, pentru că a- 
ici lucrez și-i cunosc dezvolta
rea, cu fiecare etapă parcursă; 
aceasta cu atît mai mult cu 
cît formarea mea ca specialist 
și cadru didactic a avut loc 
exact în aceeași perioadă de 
timp.

încerc un sentiment de mîn
drie și pentru faptul că la 
această operă de consolidare 
și dezvoltare necontenită a 
noului lăcaș de învățămînt, 
am contribuit cu o mică parte, 
la efortul general al întregului 
colectiv al institutului, de a 
avea cît mai multe realizări și 
a da țării cadre cît mai bine 
pregătite.

Pentru mine personal, ani
versarea a 25 de ani de exis
tență a Institutului agronomic 
Timișoara coincide cu împli
nirea a 25 de ani de activitate 
didactică în învățămîntul su
perior agronomic, prilej de pri
vire retrospectivă, analiză și 
bilanț al unei activități de un 
sfert de veac, pusă în slujba 
formării și educării tinerei ge
nerații de ingineri agronomi.

Rezultatele muncii duse în 
cadrul Disciplinei de îmbună
tățiri funciare pentru realiza
rea nobilului țel — pregătirea 
cît mai temeinică a viitorilor 
specialiști ai agriculturii socia
liste din patria noastră stau 
mărturie dragostei și dorinței 
de a contribui la propășirea 
instituției noastre și a agricul
turii țării.

Pentru a ilustra progresele 
realizate în cadrul procesului 
de învățămînt de-a lungul a- 
cestui sfert de veac, aș dori să 
scot în evidență unele aspecte 
din evoluția disciplinei de îm
bunătățiri funciare în acest 
interval de timp.

Funcționînd inițial împreună 
cu Disciplina de topografie sub 
denumirea de Topografie și 
îmbunătățiri funciare, pon
derea cursului și lucrărilor 
practice de îmbunătățiri fun

ciare în planul de învățămînt 
al Facultății de agronomie nu 
depășea, în general, limitele 
unui semestru de an universi
tar. Astăzi, disciplina figurează 
în planul de învățămînt prin
tre cele care au un nu
măr mare de ore de curs, lu
crări practice și proiect de an, 
fiind de sine stătătoare, iar 
studiul ei se extinde de-a lun
gul unui întreg an universitar, 
cu un număr dublu de ore 
față de trecut.

Desigur, această creștere a 
ponderii disciplinei în pregă
tirea profesională a viitorilor 
ingineri agronomi, reflectă, de 
fapt, politica partidului și sta
tului nostru privind rolul^ și 
importanța lucrărilor de îm
bunătățiri funciare în făurirea 
unei agriculturi intensive și 
multilateral dezvoltate, pe cu
prinsul patriei noastre.

La această aniversare, fă- 
cînd bilanțul activității^ de
puse pînă în prezent și trăgînd 
învățămintele cuvenite, ne an

gajăm, să dublăm eforturile 
pentru obținerea în viitor de 
noi succese în nobila misiune 
ce ne-a fost încredințată, de a 
pregăti cit mai temeinic noile 
cadre de specialiști necesare 
agriculturii socialiste a patriei 
noastre.

Conf, Stere Grlgore
Deși au trecut 25 de ani de 

atunci, și azi am depășit dublul 
acelei vîrste la care toate visurile 
sînt posibile, întîmpin aniversa
rea cu aceleași gînduri de acum 
un sfert de veac, de a „zbura“ 
în întîmpinarea viitorului, de a-1 
face prezent, de a-1 depăși; atunci 
pentru a mă pregăti, acum, pen
tru a contribui la formarea noi
lor generații de ingineri agro
nomi, pe care îi doresc specialiș
ti desăvîrșiți, cetățeni devotați, 
oameni de aleasă cultură, demni 
de toată încrederea, cinstea și 
prețuirea, capabili să ridice pe 
noi trepte agricultura patriei 
noastre, ale cărei baze socialiste 
le-a pus generația din care și eu 
fac parte.

De fapt, într-o perioadă apre
ciabilă de timp, într-un sfert de 
veac, au existat în viața mea mai 
multe momente semnificative și 
din acestea mă voi opri la două.

— Unul, cînd, student în anul 
III fiind, am fost numit prepara
tor onorific la Catedra de legu- 
micultură al cărui titular era re
gretatul pref. dr. doc. Eugen 
Prutcscu, acel fervent dasc 1 și 
cercetător. Am dorit atunci să 
fiu acel discipol căruia dascălul 
să nu-i poată reproșa nimic și 
pentru aceasta am muncit mult, 
am desfășurat o activitate rodni
că, plină de învățăminte, deși de

scurtă durată (un an). A urma* 
stagiul de practică și apoi înca
drarea la disciplina de Botanică |

— Altul, relativ recent, cînd î» 
anul 1968, au sosit în țara noas
tră doi specialiști în studiul geo- 
botanic al buruienilor, de la A- 
cademia de Științe din R.S. Ce
hoslovacă și pe care Acade
mia R.S. România i-a dirijat în 
vederea documentării spre Timi
șoara, la Catedra de botanică, cu 
indicația că aci există o școală 
cu tradiție în studiul vegetației 
segetale și ruderale. A fost în 
această recomandare o recunoaș
tere de prestigiu a muncii de
puse timp de peste două decenii, 
fără răgaz, cu răbdare și perse
verență.

învățămîntul și munca de in
struire a studenților mă obligă 
în mod deosebit, de aceea străda
niile mele s-au îndreptat spr® 
elaborarea de materiale didacti
ce. A apărut, astfel, primul caic* 
de lucrări practice la Botanică, 
cunoscut în literatura română de 
specialitate și, totodată, primul 
caiet de lucrări practice edita* 
la I.A.T. In cursul recent elabo
rat am introdus trei noi capito
le : fitofenologia, sistematica ve
getației, folosirea resurselor natu
rale vegetale și conservarea na
turii, ceea ce o apreciez ca o sub
stanțială modernizare a cursului» 
o legare mai amplă cu proble
mele producției. Numeroase a» 
fost apoi preocupările științifica, 
toate contribuind la creștere» 
prestigiului instituției noastre.

Aș aminti, de asemenea, herba- 
rul științific, inițiat în primii 
ani de funcționare a I.A.T. și 
care, azi, cuprinde colecții deo
sebit de valoroase cum sînt ,,Flo
ra Romaniae Exsiccata“, „Flora 
Olteniae Exsiccata“, „Flora exi- 
ccată a gr amine elor și le
guminoaselor" ș. a., la care se 
adaugă herbarele personale, alcă
tuite de Arvat, Bujoreanu și Gri- 
gore, toate împreună însumînd 
peste 50.000 coli de herbar d® 
o mare valoare, științifică; cer
cetate adesea de diferiți specia
liști.

Iată numai cîteva date care 
rețin atenția și stimulează inte
resul celor care ajung să le cu
noască. Ele semnifică eforturi, 
strădanii, căutări și dezlegări de 
probleme, succese ale unei munci 
devotate, dar și obligații, dîrze- 
nie, perseverență, dorință de au- 
todepășire în competiția cu tine 
însuți, pentru progresul colectiv.
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DIN CAIERUL AMINTIRILOR
(Urmare clin pag. i) '

— După realizările de pînă a- 
cum și drumul ce șl-a croit, fa
cultatea de agronomie a Institu
tului agronomic din Timișoara, 
apreciez că s-a impus chiar față 
de altele cu vechime mai mare. 
Schimburile de experiență ce le-am 
ejectuat la celelalte institute a- 
gronomice mă îndeamnă să fac 
afirmațiile de mat sus fără nici 
o reținere. Viitorul acestei facul
tăți îl întrevăd într-o intensifica
re a activității de cercetare, strîns 
legată de cerințele producției din 
■partea de vest a țării. Agricul
tura de aici are multe probleme 
specifice șl greu de rezolvat, că
rora Institutul agronomic din Ti
mișoara, cu facultățile și catedre
le sale, va trebui să le acorde 
prioritate.

— Ca șef al Catedrei de agri
cultură generală, ne puteți spu
ne cum a contribuit întregul co
lectiv al catedrei la acumularea 
unui bagaj serios de cunoștin
țe, ale viitorilor specialiști, cum 
s-a conturat pasiunea pentru 
meseria pe care și-au ales-o ?

— Cadrele didactice de la Ca
tedra de agricultură generală, ca
tedra nr. 1 cum este numită, 
formează un colectiv bine sudat, 
alcătuit din specialiști recunos- 
cuți și apreciati, unii dintre a-

DIN ISTORIA INVATAMINTULUI SI A ȘTIINȚEI 
MEDICINEI VETERINARE, ÎN ȚARA NOASTRA

(Urmare din pag.

a unui institut de seruri și 
vaccinuri pentru animale în 
anul 1909. Acest institut, care 
a luat mai tîrziu numele lui 
Pasteur, a fost cronologic al 
t-reilea înființat în Europa, 
țara noastră fiind în frunte 
în acest domeniu, datorită 
muncii de creație a prof. Paul 
Riegler și colaboratorilor săi 
din prima etapă, ca prof. Al. 
Ciu.ă, prof C. Motaș, dr. C. 
Cernăianu și alții, fiecare din 
aceștia aducând contribuții 
pe plan mondial la progresul 
microbiologici, imunologiei și 
combaterii bolilor infecțioase 
și parazitare.

în timpul primului război 
mondial, institutul evacuat la 
Iași, a lucrat în colaborare cu 
Laboratorul de medicina ex
perimentală a prof. loan Can- 
tacuzino. personalul celor 
două unități preparînd seruri 
și vaccinuri pentru armată ro
mână, pentru populația civi
lă și pentru armata aliată.

După terminarea războiului 
munca a fost continuată, 
prof. Paul Riegler creînd în 
institut o adevărată școală 
de microbiologic și imunologie 
veterinară, la care au fost 
formați și și-au adus aportul 
numeroase alte figuri proemi
nente de profesori și cercetă
tori medici veterinari.

Institutul, înființat de Paul 
Riegler cu mijloacele modeste 
de atunci, constituie baza pe 
care s-a dezvoltat actualul 
„Institut de cercetări veterina
re și biopreparate „Pasteur" 
operă a regimului nostru cu 
care ne mîndrim. 

Lucrări practice în laboratorul de Fizică. Oră de lucrări la Microbiologîe.

ceștla, nu numai în țară cl chiar 
și peste hotare. Aproape toți co
laboratorii mi-au fost studenți și 
s-au desăvnșit ca specialiști sub 
îndrumarea mea, în calitate de 
șef al catedrei din anul 19)1. 
Fără nici o excepție, pot spune 
că sînt pasionați pentru activi
tatea didactică și de cercetare pe 
care o desfășoară Aceeași pasiu
ne se străduiesc și reușesc de mul
te ori să o sădesc și în sufletul 
studenților și specialiștilor din 
producție cu care colaborează în 
rezolvarea multor probleme.

îndrumați un număr mare de 
doctoranzi In lucrările conduse 
de dv se realizează multe din 
problemele teoretice și practice, 
care ;și vor găsi aplicabilitatea 
în agricultură Vă rugăm să ne 
relatați cîteva din aceste teme 
și probleme.

— Conduc 14 doctoranzi la 
institutul nostru și 9 doctoranzi 

Ta Institutul agronomic „Ion lo- 
nescu de la Brad“ din lași, din 
anul 1968, după moartea prof. 
dr. doc. șt. Nicolae Bucur. Toa
te temele de doctorat pe care le 
conduc reprezintă diferite aspecte 
ale problemelor mari care stau 
în fața agriculturii, privitor la 
sporirea fertilității solurilor slab 
productive, spre exemplu : ame
liorarea solurilor saline și al- 
calice prin folosirea unor rezidii

In învățâmînt, opera prof. 
Paul Riegler și a prof. Al. 
Ciucă a fost continuată de o 
pleiadă de specialiști, dintre 
care cităm pe prof. dr. doc. 
șt. Ilie Popovici, membru co
respondent al Academiei 
R.S.R. și prof. dr. doc. șt. N. 
Stamatin, ambii membri ai 
Academiei de Științe Agricole 
și Silvice.

O mare contribuție științi
fică a fost adusă în domeniul 
zootehniei. Unul din cei mai 
de seamă reprezentanți din 
trecut al acestei specialități a 
fost medicul veterinar Nicu- 
laîe Filip (1894—1922). A fost 
profesor de zootehnie atît la 
fosta școală superioară de 
medicină veterinară din Bucu
rești, cît și la Academia de 
Științe Agriccle de la Herăs- 
tăru, pe care a condus-o ca 
director. A pus bazele științi
fice ale zootehniei în țara 
noastră, elaborînd mai multe 
tratate de specialitate. Opera 
începută de N. Filip a fost 
continuată de prof. dr. Gh. K. 
Constantinescu (1888—1950). 
Obținînd diploma de medic 
veterinar în anul 1912. a fă
cut studii speciale în Germa
nia. Ocupîndu-se în mod deo
sebit de studiul eredității în
sușirilor morfologice și fizio
logice ale animalelor, a pus 
bazele zootehniei moderne în 
țara noastră. în urma stră
duințelor sale s-a înființat In
stitutul de cercetări zootehni
ce în anul 1930. Lucrările sale 
științifice au fost apreciate pe 
plan mondial, el fiind și as
tăzi citat în tratatele moderne 

fără valoare, provenite din in
dustrie ; stabilirea indicilor de 
toleranță la salinitate a principa
lelor plante agricole ; biologia so
lurilor saline și alcalice ; regi
mul aer o termic din principalele 
tipuri de soiuri din vestul țării 
etc.

— Dacă ceea ce v-ați propus 
personal să realizați la catedra 
pe care o conduceți a reușit pe 
deplin, dacă sintețî satisfăcut 
și cc anume mai doriți să reali
zați ?

— Ml-am propus să înființez 
un nou laborator de cercetări, 
precum și 2 centre de cercetare 
și ameliorare a solurilor saline 
la Dinlaș — Timiș și Sîmnartin 
— Arad, și am reușit pe deplin 
în gîndurile mele, găsind totala 
înțelegere la conducerea institu
tului și facultății. Mi-am pus 
în gînd în continuare să organi
zez o pășune model pe lăcoviști 
salinizate la C.A.P. Teremia, o 
rezervație de săraturi la Sînmar- 
tin — Arad, unde am și efectuat 
lucrările de bază, astfel îneît sînt 
sigur că aceste gînduri vor fi 
îndeplinite.

— Concordă visurile din 
tinerețea dv. cu cc ați realizat 
pînă în momentul de față ?

— Da, tot ce mi-am pus în 
gînd în tinerețe și pe parcursul

de genetică și zootehnie. A 
fost ales, înaintea celui de al 
doilea război mondial, mem
bru al academiei de medicină 
și al Academiei de științe din 
București și membru al So
cietății de ereditate de la Ber
lin.

Opera sa a fost continuată 
cu prestigiu mondial de spe
cialiști ca prof. N. Teodorea- 
nu, prof. D. Contescu, prof. 
Virgil Gligor și alții.

Știința veterinară română a 
avut și alți reprezentanți de 
seamă, dar din lipsă de spațiu 
vom aminti numai pe scurt 
activitatea lor. O figură repre
zentativă a medicinei veteri
nare a fost prof. Al. Locus- 
teanu (1848—1922). Titular al 
catedrei de Fiziologie și ma
terie medicală, a condus un 
timp serv, zootehnic din Min. 
Agr. a fost președintele So
cietății de Medicină Veterina
ră și președintele Asociației 
Medicilor Veterinari din Ro
mânia. membru coresp. al 
Soc. Centrale de Med. Vet. de 
la Paris și membru onorific al 
colegiului veterinar din Lon
dra.

Vom mai cita ca reprezen
tant strălucit al clinicii chi
rurgicale pe prof. Gh. Udriski 
(18G7—1958). fost membru de 
onoare al Academiei Române, 
a cărui operă este continuată 
de prof. dr. doc. șt. O. Vlădu- 
țiu, membru corespondent al 
Academiei de medicină a 
Franței, președintele secției de 
zootehnie și medicină veterinară 
al Academiei agricole și silvice. 
Nu putem uita ne marele spe
cialist in Chimie biologică, sa

vieții mele, am reușit să reali
zez. Cred că în toate acestea m-a 
așutat mult faptul că am chib
zuit de zeci de ori înainte de 
a-mi pune ceva în gînd, iar cînd 
am ajuns să mă hotărăsc n-am 
mal dat înapoi pînă nu mi-am 
îndeplinit gîndul.

— Ce impresie v-a făcut re
vista noastră cînd ați citit-o 
pentru prima dată, cum o ve
deți acum și cum ați vrea s-o 
vedeți

— Revista ,,Agraria“ după pă
rerea mea a progresat continuu 
de la un număr la altul. Îmi 
place mult conținutul, dovedind 
aptitudini și talent scriitoricesc 
la mulți dintre colaboratorii stu
denți. In viitor cred că ar fi 
bine să se facă loc din ce în ce 
mai mult dezbaterilor pe teme 
de cercetare, efectuate în cadrul 
cercurilor științifice studențești.

— Dacă aveți, stimate pro
fesor, ceva să transmiteți re
viste- „Agraria“

—• Colectivului de conducere, 
colaboratorilor și cititorilor re
vistei ,,Agraria“ le doresc multă 
sănătate și îndeplinirea tuturor 
gîndurilor bune.

— Vă mulțumim pentru ama
bilitatea cu care ne-ați onorat, 
răspunzindu-nc la întrebările pe 
care vi le-am adresat

vantul medic veterinar Radu 
Vlădescu (188G—1964) fost 
membru activ al Academiei 
R.S.R.. apoi pe anatomistul 
prof. Ion Gavrilescu (1858— 
1942) al cărui continuator este 
prof. dr. doc. șt. Vasile Gheție, 
doctor honoris cauza al Uni
versității din Leipzig, membru 
coresp. al Academiei R.S.R.. 
unul din cei mai mari anato- 
miști din lume. Vom încheia 
acestea rînduri, menționînd 
contribuția adusă în obstetri
că și combaterea sterilității de 
către prof. Mihail Fălcăianu 
(1884—1951), al cărui elev este 
și prof. dr. doc șt. Nicolae 
Gluhovschi, decanul Facultății 
de medicină veterinară din 
Timișoara.

Această scurtă trecere în 
revistă a aportului științific 
adus de înaintași, cu prilejul 
aniversării a 25 ani de la în
ființarea institutului nostru 
trebuie să constituie o vie mo
bilizare a tuturor specialiști
lor în creșterea animalelor, din 
domeniul învățămîntului, cer
cetării științifice și din pro
ducție, ca și a studenților 
noștri, în scopul punerii în 
valoare a potențialului de cer
cetare științifică și a spiritu
lui organizatoric, pentru a 
contribui din plin, tineri și 
vârstnici la înfăptuirea politi
cii Partidului Comunist Ro
mân de dezvoltare a agricul
turii, conform cu cerințele 
făuririi unei economii moder
ne, bază solidă a progresului 
material și spiritual al socie
tății noastre socialiste.

TEODOR PICO

POEZII

Poetul e fascinat de stările 
limită, de permanența emoției, 
zăbovind în zona iubirii. Teo
dor Pică își „sună" cuvintele, 
alegîndu-le cu deosebit res
pect pentru incantație.

80 p, 8 lei
Reportajele-anchetă ale lui 

Mihai Stoian au în primul 
rînd această calitate de seis
mograf social, orienlînd opi
nia publică nu spre cazurile 
aberante, nu spre maladiile 
rare ale sufletului, ci spre în- 
tîmplările obișnuite peste ca
re se mulțumește să treacă 
nepăsătoare. Cu ele, crede 
scriitorul, poate începe o tera
peutică socială.

DANA DUMITRU

(..România literară") 

TUȘIȚI

„Poezia are privilegiul for
mulei. Este o algebră a sufle
tului. Prin urmare, nu toată 
lumea are accesibilitatea ei, 
după cum nu toți sînt obligați 
să fie tari la algebră. Pentru 
mine (care am urît matemati
ca), este o fatalitate și o răz
bunare a unei sensibilități ex
cesive, din cauza aceasta, lob 
ce scriu are o doză mai mare 
sau mai mică de hartă. Nu în
seamnă că nu sînt liric, liris
mul îmbrăcând hainele cele 
mai diverse, ascunzîndu-se sub 
măștile cele mai variate".

MARIN SORESCU 
HENRIETTE YVONNE 
STAHL:

Orizont, linie severă-

Autoarea binecunoscutelor 
romane Voica, Marea Bucurie, 
Intre zi și noapte, Fratele 
meu, Omul, Mătușa Matilda, 
Steaua Robilor se prezintă a- 
cum cititorilor săi ca poet li
ric prin excelență. Panteismul 
atitudinii, respectul pentru e- 
xistență dus pînă la adorație, 
sinceritatea și ardoarea gestu
lui poetic, nud în simplitatea 
lui emoțională, dau conturul 
original acestei poezii.

AURELIA BATALI
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Sesiunea anuală a cercurilor științifice Studențești
într-un cadru festiv, în 

prezența a numeroși studenți 
si cadre didactice ale celor 
trei facultăți din Institutul 
agronomic Timișoara, a avut 
Joc ședința anuală de comu
nicări a cercurilor științifice 
studențești. într-o atmosferă 
de interes general, colegii 
noștri, angrenați în nobila 
muncă de cercetare științifică, 
au prezentat în cursul sesiunii 
lucrări de o valoare incontes
tabilă. Din lucrările prezenta
te a reieșit odată mai mult le
gătura indisolubilă între teo-, 
rie. cercetare științifică și 
practica în producție, corelație 
ce se impune ca primă nece
sitate în faza actuală a dez
voltării agriculturii noastre 
socialiste.

Sfîrșitul sesiunii de comu
nicări științifice din acest an 
nu a însemnat numai un pas 
important pentru colegii 
noștri în pregătirea lor profe
sională, ea a oglindit — da
torită unui mare număr de 
participanți — și importanța 
pe care o acordă studenții 
pregătirii științifice.

in cuvântul de deschidere 
rostit cu acest prilej, tov. conf. 
dr. Octavian Popa, prorectorul 
institutului, s-a referit și la 
tradiția cercetării științifice 
din institutul nostru, tradiție 
ale cărei rădăcini se implan
tează în urmă cu mulți ani.

, Prin organizarea acestei 
sesiuni ne-am propus să adu
cem un omagiu institutului 
nostru care împlinește 25 de 
ani de activitate în acest an“.

Tmînarea premiilor

a declarat tov. prof. dr. Dră- 
cea Iulian, rectorul institutu
lui, adresîndu-se studenților 
și cadrelor didactice aflate în 
sală. Printre altele, domnia sa 
a remarcat saltul calitativ pe 
care îl prezintă buletinul ști
ințific al cercurilor, față de 
caietul selectiv existent în 
anii trecuți.

Tov. Gheorghe Crețu, preșe
dintele consiliului U.A.S al 
Centrului Universitar Timișoa
ra, a exprimat la încheierea 
sesiunii convingerea că acti
vității științifice din I.A.T i 
se acordă atenția cuvenită; 
comunicările fiind deosebit de 
interesante, au avut ca rezul
tat un bilanț evident pozitiv, 
care de altfel era de așteptat.

„Referatele susținute au tra
tat probleme strîns legate de 
preocupările curente ale agri
culturii noastre — ne spune 
tov. prof. dr. Cojocaru Cons
tantin — expunerile au fost 
concise și la un nivel cores
punzător, eliminîndu-se părțile 
descriptive. Studenții și-au în
sușit o tehnică de lucru co
respunzătoare care se va re
flecta pozitiv în activitatea lor 
de viitor". în încheiere tov. 
prof. dr. Cojocaru C-tin a 
adăugat că actuala sesiune 
este o verigă importantă în 
procesul pregătirii profesiona
le a viitorilor specialiști în 
agricultură.

., Este o sărbătoare pentru 
mine această zi — afirmă tov. 
conf. Grigore Stere; lucrările 
prezentate au depășit cu mult 
așteptările, ele reflectă dorin
ța studenților pentru cunoaște
re și acțiune". Totodată tov. 
conf. Stere Grigore a remar
cat în mod critic că o parti
cipare mai largă din partea 
studenților (mai ales în partea 
a doua a sesiunii) ar fi dus 
la o mai mare eficiență edu
cativă, pentru că de fapt se
siunea se adresează în primul 
rînd studenților.

Studentul Rîmpu Ștefan din 
anul IV agronomie a făcut 
aprecieri asupra calității refe
ratelor, iar studentul Falcă 
Constantin din anul III medi
cină veterinară, referindu-se 
la prezența care putea fi mult 
mai mare, ne-a mărturisit că 
este o greșeală din partea co
legilor care nu au participat 
la această sesiune deosebit de 
importantă.

Participînd pentru prima 

oară la o astfel de sesiune, 
studentul Ciurel Ștefan din 
anul I agronomie s-a declarat 
pe deplin satisfăcut de tema
tica și însemnătatea lucrărilor, 
de datele concrete obținute 
chiar de studenți în urma 
unor experiențe efectuate cu 
mare precizie. Dabija Constan
tin din anul I medicină vete
rinară, pe deplin conștient de 
uriașa însemnătate a cercetă
rii științifice și-a manifestat 
dorința de a lucra și el cît 
mai curînd într-un cerc ști
ințific.

Studenta Gabroveanu Euge
nia din anul IV agronomie a 
evidențiat sprijinul deosebit 
acordat de îndrumătorii ști
ințifici pentru obținerea rezul
tatelor, dînsa făcînd parte din 
grupul referenților.

Ne-am adresat în continua
re cîtorva tovarăși care au 
avut un rol însemnat în în
drumarea și coordonarea mun
cii de cercetare a studenți
lor.

Referitor la cercul de ana
tomie, tov. conf. dr. Gh. 
Constantinescu a arătat că, 
în anul universitar curent. 5 
studenți din cercul științific 
de pe lîngă disciplină au sus
ținut comunicări într-o sesiu
ne periodică — sesiunea festi
vă a anului V: de asemenea, 
și la actuala sesiune. Dum
nealui ne mărturisește că îi 
este foarte greu să facă dis
tincție între referenții de la 
cercul de anatomie. — Go- 
deanu loan, Herbei Victor, 
Racovițan Stelian și Zamfir 
loan — motiv pentru care au 
fost prezentați în ordine alfa
betică. Activitatea lor fiind 
meritorie, ei se pot bucura pe 
deplin de cele mai frumoase 
aprecieri, fapt atestat și de re
zultatele excepționale pe care 
le-au obținut la examenul de 
diplomă.

De asemenea, și tov. șef de 
lucrări C. Oprin a avut ama
bilitatea de a ne face cîteva 
aprecieri referitoare la modul 
cum s-au prezentat referen
ții de la disciplina Producerea 
și păstrarea furajelor. Tov. 
Oprin a fost impresionat în 
primul rînd de modul cum 
s-au pregătit cei trei refe
reați: Mălaimare Gh. anul V., 
Gabroveanu Eugenia și Scro- 
botă loan, din anul IV 
agronomie. Ei au dat dovadă 
de exigență față de activita-

Deschiderea festivă a sesiunii

tea lor proprie și conștiincio
zitate în muncă. Hotărîrea lor 
de a duce mai departe, indi
ferent de locul de repartizare, 
activitatea de cercetare, le 
va aduce numeroase satisfac
ții.

Asupra lucrării prezentate de 
studentul Chereji Gheorghe, 
tov. șef de lucrări Zahiu Leti- 
ția ne spune că această lucra
re constituie un început pro
mițător în activitatea de cer
cetător a studentului Chereji 
Gheorghe. Studentul a abor
dat o temă de mare impor
tanță pentru activitatea eco
nomică a întreprinderilor de 
stat.

In continuare ne-am adresat 
cîtorva referenți, urmărind 
să aflăm motivul pentru care 
au desfășurat activitatea de 
cercetare științifică și ce au 
urmărit prin lucrarea prezen
tată. De la studentul referent 
Chereji Gheorghe aflăm că 
prin lucrare a urmărit să a- 
rate în ce măsură profilarea 
și specializarea producției 
agricole este eficientă. Lucra
rea prezintă „aspecte privind 
eficiența economică a profilă
rii și specializării producției 
agricole în I.A.S. Sînandrei" 
a obținut premiul al II-lea 
Ia actuala sesiune.

De la deținătorul locului I, 
referentul Coroban Iustin din 
anul V agronomie, aflăm că 
lucrarea cuprinde rezultate 
experimentale ale unei cerce
tări de peste 3 ani. Sprijinul 
cadrelor didactice a contribuit 

mult la obținerea acestui re
zultat frumos.

Premiul I de la Facultatea 
de medicină veterinară a re
venit studentului Scobercea 
Ilie. Lucrarea „Pericolul po
luării surselor de apă potabilă, 
prin apele reziduale provenit® 
din abatoare și combinate zoo
tehnice", referentul ne mărtu
risește că este un început, asi- 
gurîndu-ne că munca de cer
cetare științifică o va conti
nua și după absolvirea facul
tății.

Studentul Gafton M. anul 
II. zootehnie, ne spune refe
ritor la planurile sale de cer
cetare de viitor că, lucrarea 
„Transportul glucozei prin in
testinul subțire la puiul da 
găină" este o parte mică din
tr-o lucrare pe care doreșt® 
să o ducă pînă la capăt. Stu
dentul Homoki Pavel din anul 
IV agronomie ne spune ace
lași lucru. Comunicarea pre
zentată de el a fost parțială, 
întrucît nu a reușit să pre
lucreze toate datele obținute. 
Cercetarea a început în anul 
III, urmînd ca în anul V să 
însumeze toate rezultatele ce
lor trei ani de experiență.

Sesiunea de comunicări ști
ințifice pe anul 1970 s-a în
cheiat cu un bilanț pozitiv. 
Ceva, și nu puțin, ne spun® 
că noua sesiune va fi tot așa 
de bună, dacă nu mai bună, 
iar prezența auditorilor — de
sigur — maximă.

Paraipan Panait Laurențiu

Preocupări privind dezvoltarea irigațiilor în Banat
Sintetizînd practicile evi

dențiate de istoria agricultu
rii, precum și concepțiile din 
ultimul veac în știința solului 
și condițiile tehnice de care a 
dispus agricultura în diferite 
zone, se poate considera că pe 
glob în prezent există diferite 
sisteme de agricultură cu sau 
fără irigații. La baza agricul
turii fără irigații stă cunoaș
terea fertilității naturale a so
lului și repartizarea corespun
zătoare a culturilor în funcție 
de fertilitate și factorii cli
mei, iar sistemul de agricul
tură cu irigații își are originea 
în agricultura practicată încă 
dm antichitate în luncile ma
rilor fluvii din zonele aride și 
semiaride de pe glob unde a- 
iături de factorul lumină-căl- 
dură prezent din belșug, fac
torul apă a fost procurat prin 
activitatea omului — lucrări 
de îndiguiri și irigații.

Agricultura modernă dispu
ne de mașinile și îngrășămin- 
tele necesare asigurării ferti
lității solului și de soiuri de 
plante cu mare capacitate de 
producție. In acest complex, 
irigația corectează în mare 
măsură clima, singurul factor 
de producție variabil. In a- 
eelași timp, creează condiții 
optime pentru punerea în va
loare a celorlalți factori de 
producție. De aceea pe plan 
mondial se constată tendința 
de a se extinde irigațiile în- 
tr-un ritm intens pentru a se 
ține pasul cu necesitățile cres- 

cînde de produse agroalimen- 
tare.

Suprafața irigată pe glob a 
crescut de la 120 milioane ha 
în 1955 la 220 milioane ha în 
1967, deci cu un ritm anual de 
creștere cu circa 10 milioane 
ha față de suprafața totală 
irigabilă estimată în raport cu 
disponibilul dc apă, la 1.350 
milioane ha.

La o astfel de pondere a iri
gației în agricultura lumii de 
astăzi și de mîine, pentru zo
ne tot mai întinse de pe su
prafața globului, problema a- 
pei cu implicațiile sale biolo
gice și economice, devine trep
tat o problemă vitală. In 
complex cu alte măsuri — 
chimizare, mecanizare, măsuri 
agrotehnice științifice — iri
gațiile reprezintă un impor
tant mijloc de obținere a u- 
nor producții agricole mari și 
stabile, la adăpost de caprici
ile naturii.

Necesitatea extinderii iriga
țiilor în condițiile țării noastre 
rezultă din faptul că avem zone 
întinse caracterizate printr-un 
potențial ridicat de fertilitate 
și prin condiții bune de căl
dură și lumină, unde totuși 
producțiile agricole sînt nesi
gure din cauza lipsei precipi
tațiilor în anumite faze de 
creștere și dezvoltare a plan
telor. Există condiții pentru 
irigarea a peste 5 milioane ha, 
deci aproape jumătate din su
prafața arabilă a țării.

Ținînd seama că pc măsura

Cent, ian BHsi

extinderii irigațiilor, agricul
tura va deveni un consumator 
tot mai mare de apă, se pun 
probleme de gospodărirea ra
țională a resurselor de apă. 
Politica privind gospodărirea 
resurselor de apă este o pro
blemă care privește viitorul 
întregii noastre societăți, de
oarece trebuie să se asigure 
apa necesară nu numai pen
tru irigații, ci și pentru in
dustrie și populație.

Programul național privind 
gospodărirea rațională a re
zervelor de apă, extinderea 
lucrărilor de irigații, îndiguiri, 
desecări și combaterea eroziu
nii solului în R.S.R. în anii 
1971—1975 și prevederile gene
rale de perspectivă pînă în 
1985 dezbătut în Plenara C.C. 
al P.C.R. din 17—19 martie 
1970, subliniază tocmai aceas
tă importanță națională a fo
losirii apei, trasînd sarcinile 
de viitor în acest domeniu.

Este evident că știința în 
general și cele mai multe din
tre ramurile științei agricole 
sînt chemate să-și aducă apor
tul la materializarea prevede
rilor programului.

Studiile asupra bilanțului a- 
pei în solurile irigate au o 
deosebită importanță atît pen
tru restrîngerea consumului de 
apă cît și pentru prevenirea u

nor procese de degradare a 
solurilor. De asemenea, în 
privința regimului de irigare, 
deși s-a acumulat un bogat 
material experimental, în cer
cetări autohtone, material ca
re asigură fundamentarea ști
ințifică pentru stabilirea nor
mei de udare și a momentu
lui aplicării udării la diferite 
culturi agricole, mai sînt în
că necesare eforturi pentru e- 
lucidarea unor probleme lega
te de o aplicare corectă a iri
gării.

Cercetările efectuate la In
stitutul .Agronomic Timișoara 
au adus o contribuție în a- 
ceastă direcție. In cadrul a- 
cestor cercetări s-au stabilit 
în condițiile pedoclimatice de 
la Timișoara unele elemente 
ale regimului de irigare, in
fluența îngrășămintelor chi
mice aplicate în condiții de 
irigare, comportarea unor hi
brizi de porumb și calitatea 
produselor obținute în condi
ții de irigare.

De asemenea, a constituit 
o preocupare posibilitatea 
diagnosticării momentului op
tim de udare după indici fi
ziologici — concentrația sucu
lui celular al frunzelor, gra
dul de deschidere al stoma- 
telor — cît și găsirea unor 
metode expeditive de deter
minarea umidității actuale a 
solului spre a se putea cal
cula rapid și corect normele 
de udare.

Atit lipsa de apă c‘t și apa ini 
exces sînt la fel de dăunătoare 
plantelor și cum în Banat e- 
xistă unele suprafețe agrico
le cu exces dc umiditate în 
anumite perioade ale anului, 
cercetările s-au extins și a- 
supra unor aspecte ale pro
blemelor de desecare, inițiin- 
du-se studii în această direc
ție.

Aplicarea irigării în Banat 
prezintă unele aspecte speci
fice, datorită faptului că apa 
freatică este mai la suprafa
ță decît în alte zone irigabile 
din țară și deci se impun a- 
numite măsuri pentru a pre
veni declanșarea proceselor de 
sărăturare secundară sau chiar 
înmlăștinirea. De aceea, pro
blemele irigării în această zo
nă nu pot fi desprinse de pro
blemele de desecare.

De asemenea, ca sursă de 
apă pentru irigare pot fi fo
losite în această parte a țării, 
în mai mare măsură apele 
freatice și apele subterane, de 
aceea cercetările științifice de 
la institutul nostru sînt în
dreptate și în această direc
ție.

Acordînd deosebită atenție 
sarcinilor ce ne revin în do
meniul irigațiilor vom studia 
și vom stabili căile cele mai 
potrivite de a obține cantități 
cît mai mari de produse ve
getale în orice condiții pedo
climatice.
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PRACTICA ÎN PRODUCȚIE, VERIGA 
PREGĂTIRII VIITORULUI SPECIALIST

Practica în producție face par
te integrantă din procesul de în- 
vățămînt fi are ca scop comple
tarea fi aplicarea cunoștințelor 
teoretice fi practice obținute la 
cursuri, lucrări practice șl semi- 
nani In timpul practicii stu
denții trebuie să-și însușească 
deprinderea de a lucra în pro
ducție, sa se familiarizeze cu or
ganizarea și desfășurarea proce
sului de producție, să cunoască 
caracterul social al producției-

Fazele cunoașterii prin care 
trece studentul agronom, înce- 
pînd cu anul l și terminînd cu 
anul V, reprezintă o succesiune 
de etape în procesul de pregătire 
pentru asigurarea integrării sale 
depline în producție Plecăm de 
la idee» confirmată, și anume, 
că însușirea unor cunoștințe te
meinice nu poate avea loc decît 
printr-o îmbinare armonioasă în
tre cunoștințele teoretice dobîn- 
dite în amfiteatre, laboratoare, 
săli de lectură și verificarea lor 
în procesul de producție. O non- 
concordanță între aceste verigi, 
duce la lezarea procesului cu
noașterii depline a fenomenelor 
și problemelor esențiale viitoru
lui specialist

Avînd în vedere aceste premi- 
Ze si interesul arătat de mulți 
colegi o dată cu apanția aces
tui număr al revistei, deschidem 
o nouă rubrică legată de practi
ca in producție a studenților 
noștri, rubrică în care dorim să 
publicăm propunerile și sesizări
le tuturor celor care doresc ca 
prin aportul lor să participe la 
îmbunătățirea acestui proces.

Redăm în continuare cîteva 
discuții surprinse între studenții 
sosiți din practică :

— Cum ai încercat să te în
cadrezi în procesul de produc
ție 7

— întrebarea ta obligă ^la un 
răspuns plin de angajare și am 
impresia că din capul locului am 
să te dezamăgesc. Să fiu sin

La început de drum
1 Octombrie. O zi ca toate celelalte, fără nimic deosebit, 

dar care pentru mine și pentru alte mii de tineri și tinere, 
de vîrsta mea, are însemnătatea unui simbol.

Asemenea momente nu se uită niciodată și probabil le 
trăiești cu aceeași intensitate peste ani și ani.

Nu voi uita cînd în postura de candidat la studenție, 
anonim printre alți cîțiva zeci de tineri, îmi priveam cu 
ochii măriți, parcă nevenindu-mi să cred, numele printre 
cei admiși.

ua fel, și acum, așteptînd înfrigurat în amfiteatru, stă- 
pînit de însemnătatea clipei, mă revăd elev în ultima clasă 
de liceu, făurind zeci de visuri, apoi muncind oră de oră 
pentru realizarea lor. Și toate, rotindu-se în jurul aceluiași 
punct — profesiunea pe care mi-am ales-o. Aceasta mă pa
siona și nu-mi doream nimic altceva. De multe ori, vorbind 
cu înflăcărare despre viitoarea mea profesiune, de inginer 
zootehnist, eram privit de unii colegi cu un zîmbet ironic în 
colțul gurii. Cum să le explici cit de fascinant poate fi să 
poți stăpîni sau cel puțin să verifici legile naturii, să obții 
ceea ce dorești de la ea.

Am rămas totuși la părerea mea și sînt convins că nu 
voi regreta niciodată.

După examenul de bacalaureat — primul test al ma
turității intelectuale — am sosit la Timișoara, unde primele 
impresii nu mi-au fost prea încurajatoare. Mă simțeam atît 
de mic, „atît de anonim" în orașul acesta mare, îneît eram 
zilnic stăpînit de sîcîitoarea idee că nu-mi voi realiza 
visul. Dar totul s-a împlinit. Faptul de astăzi, este visul de 
ieri, cînd citeam cu ardoare materialul pentru examenul de 
admitere.

Noi, adică bobocii — cum ni se spune — sîntem la 
început de drum, dar știm mulți ce avem de făcut și de 
aceea nu precupețim nici un minut pentru realizarea țelului 
nostru. Meseria pentru care ne pregătim, e complexă. multi
laterală, și de aceea numai sîrguința, numai cercetarea zil
nică a noutăților științifice, însușirea de zi cu zi a materia
lului predat ne va duce la realizarea năzuințelor visate.

,n memorie îmi mai dăinuie încă fraza tov. decan i 
„inginerul zootehnist, specialistul competent de a conduce 
modernele ferme zootehnice trebuie să fie un adevărat om 
de știință, sâ posede calități deoseb’te pentru profesiunea 
aleasă, să șt'e a organiza concret toate acțiunile, pentru rea
lizarea scopului propus".

Aceste cuvinte, îmi vor sluji, toată viața, drept călăuză 
pe drumul 'frumos pe care l-am îmbrățișat.

Pentru mine, pentru noi toți, zilele de început au fost 
»taciturne" a figurat, dar vesele gînditoare, la propriu.

Sîntem hotărîți, să învățăm și să participăm la toate ac
tivitățile studențești. Fiecare dintre noi e convins de faptul 
că numai p/opria noastră muncă ne va da satisfacția reali
zării idealului pe care îl visăm.

stud. ILIE MARCEL

Băieții și fetele, veniți din toate colțurile țării, deși, în 
urma concursului de admitere, au primit titlul de studenți, 
mai au destul de mult pînă vor deveni „studenți adevărați“ 
Sistemul de învățătură și viață, mult diferite de cele din 
liceu, problemele noi pe care le ridică studenția, implică o 
transformare radicală în modul de a gîndi, de a privi lu
mea, al fiecărui student din primul an de facultate.

Una din condițiile ce se impune cu necesitate în aceas
tă perioadă o constituie o temeinică cunoaștere reciprocă, o 
integrare a fiecărui student în noul grup social caracteristic 
vieții universitare. Tineri cu temperamente diferite, crescuți 
în colectivități dispersate pe tot cuprinsul țării, vor trebui 
să formeze un colectiv unit prin preocupări comune, prin 
dorința de a învăța cît mai mult, vor trebui să devină buni 
colegi și prieteni.

Studenții anilor I din Institutul agronomic Timi
șoara și-au făcut intrarea în viața universitară cu o lună de 
muncă patriotică, participînd la strîngerea recoltei pe ogoa
rele I.A.S.-urilor din județul Timiș. Pe lingă valoarea econo
mică și cetățenească, pe lîngă faptul că recolta de pe multe 
hectare a ajuns la timp în magazii, această lună de muncă 
patriotică are o valoare cel puțin la fel de mare și din alt 
punct de vedere.

îmi amintesc de toamna anului 1968 cînd și eu, student 
în anul I la Facultatea de zootehnie, plecam împreună cu 
colegii mei să ajutăm la strîngerea recoltei. Atunci, în pri
ma zi. ne cunoșteam doar trei-patru băieți, dar după o 
lună cînd ne-am întors la Timișoara, aveam o sută de prie
teni și în acest lucru consider că are o valoare imensă, mai 
ales cînd începi o viață cu totul nouă, cu „libertăți" care te 
fac să „amețești" de bucurie, dar și cu obligații care la în
ceput îți par imposibil de realizat.

Mai mult, cadrele didactice care conduc grupurile de 
studenți, sînt tot timpul în mijlocul lor si nu ca simpli co
mandanți, ci ca adevărați prieteni mai vîrstnici, care cu
nosc infinit de multe lucruri și le împărtășesc cu plăcere 
tuturor în orice împrejurare, chiar și acolo pe cîmp, în tim
pul odihnei de la prînz. Oamenii se apropie unii de alții, cot 
la cot în muncă, cu mult mai ușor decît în sala de seminar 
sau în laborator.

Sfaturile, departe de a părea sîcîitoare, sînt ascultate și 
își fac loc în conștiința fiecăruia.

Desigur că integrarea „bobocilor" în marea familie stu
dențească. în atmosfera universitară, trebuie să fie continua
tă cu multă grijă, pe planuri noi, de Consiliul A.S. al Fa
cultății, de cadrele didactice, uneori chiar individualizat.

După constituirea organizației A.S. la nivelul anului I, 
după ce acest colectiv de tineri va fi închegat, vom conti
nua eforturile pentru ca ei să simtă că sînt înconjurați de 
prieteni, că trebuie să depună toate eforturile pentru a se 
pregăti temeinic, pentru a face cinste facultății și institutului 
unde învață.

stud. MOGA FLORIN

cer, am plecat în practică cu 
dorința de a face ceva, de a fi 
folontoi, de a căuta să-mi ve
rific cunoștințele

— 7 e îndoiești cumva de cu
noștințele acumulate 7

— Nu mă îndoiesc de faptul 
că m un bagaj teoretic suficient 
de mare, dar care sînt sigur că 
fări a încerca să-t îmbin în prac
tică nu are un suport durabil. 
Deci la această întrebare aș pu
tea să-țl răspund ceva mal tîr- 
ziu.

— Vezi, problema este com
plicată ; după cum începusem 
să-ți spun, mă așteptam la ceva 
mai mult, mă așteptam ca în
treprinderea în care am făcut 
practica să-mi acorde mal mul
tă încredere, speram să particip 
activ șl la procesul de organizare 
al producției.

— Cum ai încercat totuși să 
te încadrezi, sau pur și simplu, 
faptul că ai fost tratat în ter
meni amabili, ca „tov. ing.", 
„colega", te-au făcut să te simți 
mai bine ?

— Din păcate nu am fost tra
tat nici cu ,tov. ing", nici cu 
„colega", ci pe un ton mult mai 
„oficial"; — ,,tov. student, a- 
vcm nevoie de cadre ,de înaltă 
calificare care să supravegheze 
însămînțările".

— In ce a constat supraveghe
rea 7

— Simplu, am cărat sacii, am 
umplut lădițele și apoi tractorul 
a luat-o din loc, cu supraveghe
tor pe semănătoare.

— Aici vroiam să ajung cu 
„integrarea". Mi se pare mie că 
în anii l, II, III- tot cam în 
același mod m-am „integrat". A- 
cum așteptam altceva

— Scuză-mă că te întrerup- 
Sub ce aspect crezi că ar trebui 
privit în practică studentul din 
anii IV și V ? Lăsat să „observe" 
sau să fie „angajat" în rezolva

rea problemelor practicii agrico
le 7

— După părerea mea ești 
prea... Consider că studentul nu 
trebuie să fie nici un simplu 
observator și nici „prizonierul" 
unei anumite lucrări. Practica să 
realizeze cultivarea amplă a spi
ritului de investigație și împleti
rea lui cu acela de cîștigare a 
unor deprinderi practice, comple
xe, multiple.

— Să nu uităm un lucru ; toa
te acestea depind nu numai de noi.

— Mi-ai răspuns exact după 
cum mă așteptam- Ai dreptate. 
Intr-adevăr, nu de mine a de
pins faptul că în anul I am 
fost utilizat doar la cules po
rumb lucru evident necesar să-l 
fac și să-l cunosc. In anul V am 
realizat un salt, care, de aseme
nea nu l-am. hotărît singur — 
am supravegheat culesul porum
bului și numai a porumbului.

— Sa nu fim ironici Trebuie să 
avem în vedere condițiile, mai 
ales necesitățile urgente pe care 
le au unitățile în care facem 
practica, șl, nu lipsit de interes 
este faptul, că unii dintre noi, 
s-au mulțumit cu asta.

— în altă ordine de idei, te 
dermjează faptul că unii dintre 
colegi au cîștigat astfel bani în 
unitățile în care au lucrat ?

— Nu mă deranjează ; dimpo
trivă aș face propunerea cointe
resării studentului, poate chiar 
prin angajare temporară, pe toa
tă perioada de practică.

— Cum rămâne atunci cu lu
crarea de diplomă 1

— Foarte simplu, în primul 
rînd la repartizarea la locul de 
practică ar trebui să se țină cont 
că fiecare student trebuie să facă 
practica la unitatea unde are 
montată experiența. In al doilea 
rînd, lucrarea de diplomă nu 
poate fi un impediment. Cîte zi
le vei lucra, atîtea ți se vor 
plăti-

— Ce condiții de cazare ai 
avut ?

— Satisfăcătoare. Cu un sin
gur lucru nu mă împac ; se știa 
că multe uni'ăți nu asigură ma
sa și cazarea și totuși nu mi s-au 
dat banii decît cu o întîrziere de 
o lună dt zile, pentru că sînt 
necesare cîteva „forme".

— Aceste lucruri „mărunte" 
și-au lăsat amprente asupra în
tregii noastre perioade de practi
că.

— Centrul în care am fost eu, 
m-a „plimbat" prea repede din- 
tr-un loc în altul, Am trecut, 
astfel, cu multă ușurință peste 
anumite probleme cărora trebuia 
să le dau o mai mare atenție.

— Crezi că au temei vorbele 
unora, care spun că au petre
cut „vacanța" pe banii statului 7

— Nu cred că au dreptate ; 
poate uneori împrejurările au 
creat aceea conjunctură, care a 
făcu posibilă o „strecurare". 
Dacă în anii mici era posibilă 
„inducerea în erore" a responsa
bilului cu practica, cred că, în 
cazul anilor mari, este vorba de 
o „autoinducere în eroare". Sîn
tem specialiștii de mîine, chemați 
peste puțin timp să conducem o 
unitate agricolă. Maturitatea și 
seriozitatea dobîndite în decursul 
atîtor ani de studii ne face să 
combatem cu hotărîre astfel de 
concepții

— Cu ce gînduri te-ai întors ?
— Sincer să fiu, am constatat 

că am destule lacune, lucru care 
m-a pus pe gînduri; mai am 
încă mult de muncit și cred că 
nu sînt singurul căruia proble
mele întîlnite în producție, să 
nu-i fi trezit interesul pentru 
studiu să nu-l fi pus pe „gîn
duri"

Intrucît în această problemă 
mai sînt multe de spus și făcut, 
paginile revistei noastre vă aș
teaptă părerile și propunerile.

PARAIPAN AUREL 
MATEEVICI MIRCEA

Am regăsit cantina noastră 
în febra pregătirilor pentru pri
mirea studenților reîntorși din 
vacanța. Ne interesau stadiul 
pregătirilor pentru sezonul de 
iarnă, sortimentele noi ce ni se 
vor oferi, ce meniuri, precum 
și felul în care s-au respectat 
în primele zile normele nutri
tive

Condica de sugestii, sperăm' să 
ne fie de folos în raidul pe care 
l-am inițiat, dar ne-am înșelat.

Sugestiile se lasă încă aș
teptate.

Luăm legătura cu tov. admi
nistrator, Bar losif, care după 
o amplă prezentare a situației 
aprovizionării ne invită să ve
dem amenajarea și felul cum 
au fost depozitate produsele.

Din fișa de calcul a caloriilor, 
reiese că norma zilnică de 3.500 
calorii este depășită, media 
fiind în jur de 4.200 calorii.

Raid—Anchetă
Consultăm planul pe care și 

l-a propus spre realizare per
sonalul cantinei. Depășirea tu
turor cifrelor propuse ne bu
cură mult. Sîntem invitați in 
cămara de alimente unde raf
turile sint toate arhipline cu 
borcane cu produse conservate, 
frumos orînduite. O curățenie 
exemplară peste tot. Ni se dau 
explicații. „Aici avem conser
vate legumele și rezervele pen
tru toată iarna". Personalul, ne 
asigură tov. administratoare 
Chilian Ghizela, a depus toate 
eforturile pentru a asigura can
tității și calitativ necesarul op
tim de legume și fructe, pentru 
hrana studenților noștri. Deși 
am lucrat peste vară cu un 
număr restrîns de personal, 
s-au realizat sarcinile propuse.

Conducerea cantinei ne pre
cizează apoi că au fost ajutați 
direct și îi s-au pus la dispo
ziție toate materialele neceraie 
de către conducerea institutu
lui Intrebînd pe tov. admin s- 
trator dacă cunoaște cumva 
„slăbiciunile" culinare ale stu
denților, ne-a asigurat că ie 
știe și le va face în așa fel 
meniul zilnic îneît să fie mul
țumiți cu toții.

Despre aportul „studentului 
de serviciu", a cărui rol și 
sarcini au fost prelucrate, dîn- 
sul ne spune :

„își face cu prisosință dato
ria"

Ne permitem o complectare i 
„L-am vrea mult mai activ pe 
acest student de serviciu".

Dragostea pe care o poartă 
personalul pentru studenții in
stitutului nostru stă garanție 
pen-ru activitatea lor viitoare. 
Pornind de la aceasta, rugăm 
pe tov. administrator să-și 
exprime cerințele pe care le 
are față de studenți.

— Dorim, atît eu cît și per
sonalul cantinei noastre, ca 
toți studenții să ne ajute cu 
sugestii și observații obiective 
și să fim sprijiniți mai mult de 
comitetul cantinei și de Asocia
ția studențească. Mulțumim to
varășilor pentru amabilitatea, 
promițîndu-le totodată sprijinul 
nostru.
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De vorbă cu artistul emerit Nicolae Boboc

într-una din zile am petre
cut cîteva minute fermecătoa
re cu tovarășul dirijor Nicolae 
Boboc de la Filarmonica de 
Stat „BANATUL", artist eme
rit. director al Operei de Stat 
din Timișoara. Domnia-sa a 
răspuns cu multă bunăvoință 
și amabilitate deosebită la ru
gămintea de a ne vorbi des
pre instituțiile muzicale timi
șorene.

— Vă rugăm să ne spuneți 

cîte ceva despre dumneavoas
tră ! De la Conservator ați ve
nit direct la Timișoara ?

— Nu Am studiat filozofia 
la Universitatea din București 
și am urmat Conservatorul tot 
la București. Apoi am venit 
la Arad unde am înființat în 
1948 Filarmonica.

— Ați stat mult la Arad ?
— Unsprezece ani, pînă în 

1959. Acum mă găsesc tot în al 
11-lea an în Timișoara.

— Concertele Filarmonicii 
sînt apreciate prin înalta lor 

ținută artistică, prin calitatea 
superioară a interpretării care 
crește valoarea, satisfăcind 
cele mai exigente gusturi și 
preferințe. Cum realizați dum
neavoastră aceste deziderate ?

— Filarmonica se apropie de 
25 ani de activitate în Timi
șoara și mai are și o tradiție.

Bicentenarul Beethoven
Anul acesta se împlinesc 

200 de ani de la nașterea ma
relui compozitor german Lud- 
wtg van Beethoven „una din 
cele mai mari lumini ce au 
fost proiectate pe lume" (Pablo 
Casals). Ne întrebăm intimi
dați ce s-ar mai putea scrie 
despre el, despre acest titan 
al muzicii, cu destinul lui de 
Prometeu.

Opera lui Beethoven, pe cît 
de vastă și de profundă, repre
zintă un punct crucial in dez
voltarea artei muzicale, prin 
conținutul ei progresist, com
bativ, prin mesajul transmis 
contemporanilor și posterității 
și desigur, prin noutatea și 
soliditatea construcției muzi
cale

Îmbinată de umanism și 
fremătind de elan vijelios, 
creația genialului compozitor 
se bucură pretutindeni și ari
cind de aprecierile unanime 
Ea a fost adine înrîurită de 
frămîntările și aspirațiile epo
cii revoluției burgheze din 
Franța anului 1789, care dînd 

Exista în trecut o „Asociație" a 
iubitorilor de muzică, care 
avea sediul la Viena. încă în- 
cepînd din secolul al XlX-lea 
aceasta a prezentat publicului 
timișorean concerte simfonice. 
E adevărat, pe atunci, se dă
deau puține concerte pe an și 
mulți dintre orchestranți aveau 
alte profesii. între cele două 
războaie mondiale asociația a 
reușit, de asemenea, să dea un 
număr redus de concerte, față 

de numărul foarte mare pe 
care Filarmonica îl dă astăzi. 
Totuși, nu se poate spune că 
publicul din Timișoara n-a a- 
vut ocazia să se familiarizeze 
cu acest gen de muzică. în 
1947, cînd s-a înființat Filar
monica din Timișoara, aceasta 
a reușit să-și formeze un co
lectiv de foarte buni instru
mentiști din toată țara, colec
tiv, care în special sub îndru
marea maestrului Mircea Popa 
a prezentat întotdeauna con
certe de înaltă ținută. Așa că 

eu n-am avut decît să continui 
această cale și să o duc mai 
departe.

S-a format și un public des
tul de fidel, iar concertele pen
tru tineret care au loc dumi
neca dimineața, se dau, aproa
pe întotdeauna, cu săli pline, 
ceea ce ne determină să spe

lovituri de moarte orinduirii 
feudale, proclamă drepturile și 
libertățile cetățenești, încrede
rea in viață. Beethoven a fost 
entuziasmat de idealurile a- 
cestei revoluții-, văzind in Na
poleon Bonaparte întruchipa
rea năzuințelor și aspirațiilor 
progresiste, acea forță care 
traduce in viață aceste idea
luri. Lui Bonaparte îi dedi
case inițial Simfonia a Ill-a, 
ca semn de omagiu și profun
dă admirație. Schimbarea ho- 
tărită a atitudinii sale față de 
Napoleon se produce însă în
dată după proclamarea lui ca 
împărat, in anul 1804. Încrede
rea de pînă atunci în fostul 
comandant al armatei revolu
ționare franceze este spulbe
rată și Beethoven șterge de
dicația inițială, numind sim
fonia „Eroica". Intr-o împreju
rare tragică pentru popoarele 
germane, după înfrîngerea de 
la Jena, Beethoven a rostit la 
adresa lui Napoleon: „Ce 
păcat că nu mă pricep la 
război ca în muzică, l-aș 
bate !“

răm că vom avea asigurați și 
viitorii auditori ...

— Pe baza căror criterii se 
organizează turneele în țară și 
peste hotare ?

— în toamnă. Filarmonica a 
fost invitată să-și dea concur
sul în cadrul Festivalului 
„G. Enescu", alături de Filar
monica din Cluj. Aici e vorba 
de o invitație făcută de Comi
tetul Festivalului. Noi între
prindem turnee și din proprie 
inițiativă în capitală și dife
rite orașe ale țării, între alte
le și pentru a face cunoscut ni
velul orchestrei noastre. Din 
proprie inițiativă întreprindem 
apoi turnee și în orașe mici, 
în special în județul nostru, 
pentru a da ocazie și publicu
lui de aici să asculte concerte 
simfonice. întreprindem turnee 
peste hotare, activitatea noas
tră constituind în acest caz, și 
un mijloc de propagandă cul
turală. Astfel, acum 3 ani. am 
întreprins un turneu în Bulga
ria. anul trecut în Polonia, iar 
în toamna acestui an în Iugo
slavia.

— Ce ne puteți spune des
pre publicul studențesc și des
pre tineret în genere ? Cum 
răspund la eforturile dumnea
voastră ?

— în ceea ce privește tine
retul, răspunde foarte bine cel 
din școlile medii și în mai 
mică măsură cei din învăță- 
mîntul universitar.

— Cum explicați dumnea
voastră această situație anor
mală ?

— Elevii din învățămîntul 
mediu vin pe bază de abona
mente. pe care mulți le fac 
chiar și pe un an întreg. Ne 
bucurăm de sprijinul larg al 
profesorilor de muzică, al di
recțiunilor unor școli și al In
spectoratului de învățămînt. 
Acest sprijin e mai puțin efi
cient din partea organizațiilor 
de tineret din învățămîntul 
superior, deși în ultimul timp, 
mai ales în privința spectaco
lelor de operă, el a început 
să fie mai consistent. Păcat că 
unii tineri, veniți din diferite 
părți ale țării, unde n-au avut 
ocazia să cunoască satisfacțiile 
pe care ți le poate oferi mu
zica simfonică, nu sînt sufi
cient îndrumați să profite de 
cei cîțiva ani, pe care îi pe
trec în Timișoara cu ocazia 
studiilor, spre a-și forma o 
cultură artistică și gustul atît 
de necesar nu numai în viață, 
dar și în diferitele împrejurări

Beethoven este considerat 
un „Titan al simfoniei" ; pen
tru perfecțiunea simfoniilor 
sale care ocupă un loc 
important in creația sa 
(pe lingă concertele, so
natele, opera „Fidelio" lu
crări vocal-simfonice, lieduri 
coruri și piese instrumentale) 
dar și pentru conținutul de 
idei și mesajul transmis între
gii omeniri. „Oda bucuriei" 
din finalul Simfoniei a IX-a, 
in care Beethoven folosește 
foarte liber textul poetului 
german Friedrich Schiller („An 
die Freude") este un testament 
lăsat omenirii, cu îndemnul de 
a crea o lume nouă, întemeiată 
pe înfrățirea oamenilor de pe 
glob.

„Infrățiți-vă, popoare !
E sărutu-ntregii lumi!"
Filarmonica din Timișoara 

vă așteaptă dragi colegi să 
dea spiritului nostru căldura 
și lumină operelor marelui 
Beethoveen incluse în reper
toriul ei.

în care vor fi puși.
— Cum credeți că s-ar putea 

înlătura aceste deficiențe ?
— Organizațiile studențești 

pot contracta o serie de con
certe și spectacole de operă. 
Opera, pentru prima dată, a 
reușit să contracteze spectaco
le integrale (numai pentru stu- 
denți) eu reducere de preț 
5OVo. Prețurile nu sînt mari, 
maximum 6 lei. minimum 2 
lei.

— Filarmonica a contractat 
un concert lunar cu Casa Stu
denților care se dă în Aula 
Universității. Din păcate însă 
numărul studenților care iau 
parte la aceste concerte, desti
nate exclusiv lor. este destul 

de restrîns, cu toate că bilete
le sînt achitate de Casa de 
Cultură a Studenților.

Filarmonica dispune și de 
un secretariat artistic, care, la 
cerere, poate face prezentări 
de discuri urmate de audiții, 
dar nu putem spune că din 
partea tineretului universitar 
cererea ar fi prea mare. Sînt 
însă informat că unele facul
tăți își organizează singure 
audiții, mi se pare Politehnica.

— Ce ne puteți spune des
pre interpreți ?

— Fiecare concert are un so
list instrumentist și pe podiu
mul Filarmonicii s-au perin
dat și se perindă virtuoși de 
mina întîia din toate țările lu
mii, de pe toate continentele, 
pentru aducerea cărora, în alte 
părți se plătesc sume foarte 
mari. Dintre aceștia amintim 
pe Sviatoslav Richter. Yehudi 
Menuhin, Monique de la Br i- 
chollerie, Roberto Benzi, Ana- 
tole Pistolari. Carlo Zecchi ...

— Aveți în repertoriu lu
crări aparținînd compozitori
lor bănățeni ?

— Da ... Aproape în fiecare 
concert figurează cel puțin un 
compozitor român, de la cei 
mai vechi pînă la cei tineri, 
uneori chiar ale celor ce sînt 
încă pe' băncile conservatoru
lui. Desigur, între aceștia se 
numără și cei bănățeni. Anul 
1970 a fost declarat de 
U.N.E.S.C.O. an Beethoven, Se 
împlinesc 200 de ani de la naș
terea TITANULUI, cum îi zi
cem noi. în fiecare lună Filar
monica prezintă un concert 
cuprinzînd lucrările sale,

— Ce perspectivă are mu
zica simfonică. îndeosebi crea
țiile românești ?

— Creațiile românești se bu
cură de un frumos prestigiu 
intern și internațional. Com
pozitori ca Anatol Vieru, Ni
colae Beloiu, Wilhelm Berger, 
Pascal Bentoiu, Alexandru 
Hrisanide și mulți alții, au ob
ținut pentru lucrările lor dis
tincții internaționale impor
tante. Avem o școală creatoa
re viguroasă, modernă, care 
credem că se va impune. Ana
tol Vieru, de exemplu, ține 

cursuri la o universitate din 
America.

Publicul nostru e mai puțin 
receptiv la unele inovații, iar 
eforturile ce se fac, nu dau 
încă totdeauna roadele pe care 
le așteptăm.

— Adică cultura muzicală 
nu e suficient de larg răspîn- 
dită ?

— Exact. în licee, în școlile 
de cultură generală în proble
mele de muzică ar trebui să 
se insiste mai puțin asupra 
unor aspecte de tehnică muzi
cală (cum este solfegiul) și 
asupra teoriei muzicii; în 
schimb să se prevadă mai mul
te audiții explicate, mai multe 
cunoștințe de istoria muzicii, 

bazată și aceasta pe exemplifi
cări care să trezească intere
sul pentru marile valori ale 
muzicii, gustul pentru această 
artă... Mai dăinuie la noi 
prejudecata că acceptăm o va
loare proprie, abia după ce a 
fost confirmată în alte părți ...

— Din ce este alcătuit re
pertoriul Filarmonicii de Stat 
„Banatul" ?

— Baza repertoriului o con
stituie prioritar valorile uni
versale ale muzicii, dar pe lin
gă aceasta prezentăm la fieca
re concert cel puțin cîte o lu
crare a compozitorilor contem
porani, fie români fie străini, 
întrucît limbajul muzical a 
evoluat foarte mult în ultima 
vreme, părînd destul de com
plicat chiar celor care frecven
tează în mod regulat concer
tele noastre, sîntem nevoiți să 
ținem seama de asta procedînd 
cu măsură ....

— Vorbeați de valori uni
versale ...

— Da. înțelegem muzica 
preclasică, clasică, romantică, 
dar și unele creații ale secolu
lui XX. Așa cum un tablou de 
Rafael e un tablou de Rafael, 
tot așa o simfonie de Ceaikov- 
ski e o simfonie de Ceaikov- 
aici.

— Ce părere aveți despre 
accesibilitatea operei de artă 
ca fenomen cultural ?

— Nu sînt pentru teoria ac
cesibilității cu orice preț. Pen
tru a te bucura de satisfacții
le muzicii, care este un produs 
al evoluției omenirii și nu un 
dar primar, e nevoie de un 
efort conștient pe care trebuie 
să-1 facă orice tînăr la vîrsta 
la care acest efort e ne
cesar să fie făcut. Deci noi 
nu contăm numai pe dorința 
noastră de a ne adresa unui 
auditor larg, ci și pe necesi
tatea că acesta trebuie să se 
străduiască și pentru a se a- 
propia de ceea ce noi îi ofe
rim.

Mulțumim tovarășului diri
jor pentru informațiile și gîn- 
durile prețioase, pe care ni 
le-a dat cu atîta bunăvoință.
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Despre contribuția

studentilor în consiliile

profesorale
Alegerea reprezentanților în consiliile profesorale con

stituie încă o dovadă elocventă a încrederii deosebite de care 
se bucură studențimea, a rolului conferit în sistemul de
mocrației universitare. Acest drept acordat Asociațiilor stu
dențești de a participa prin reprezentanții lor la conducerea 
instituțiilor universitare, reprezintă un principiu funda
mental.

Cu un an în urmă am fost investit cu sarcina de re
prezentare a studenților în cel mai înalt for al facultății 
noastre, consiliul profesoral

Problema cea mai importantă a constituit-o și la noi 
aplicarea în practică a Directivelor C.C. al P.C.R. cu privire 
la dezvoltarea învățămîntului. Măsurile preconizate pentru 
îmbunătățirea programelor analitice, reducerea numărului de 
ore și de examene, stabilirea examenelor scrise etc. au fost 
viu dezbătute Aprecierile, sesizările și propunerile studen
ților pe care-i reprezentăm au jucat un rol important în gă
sirea celor mai bune soluții. De multe ori cînd părerile stu
denților se caracterizau prin diversitate, împinsă pînă la 
contradicție, am căutat să acordăm prioritate opiniilor apar- 
ținînd majorității

întotdeauna Consiliul profesoral a privit cu interes pro
blemele legate de condițiile de viață și muncă ale studenți
lor din facultatea noastră.

în același timp activitatea noastră în cadrul Asociației 
studențești ne creează premizele unei bune și prompte infor
mări a studenților, fie direct, fie prin intermediul birourilor 
A.S. de ani, asupra modului concret în care și-au găsit re
zolvarea unele din problemele ridicate. Considerăm bineve
nită propunerea comitetului executiv al U.A.S.R. de a mări 
numărul nostru în consiliul profesoral. Aceasta va trebui să 
determine o sporire considerabilă a contribuției și responsa
bilității noastre Ia buna desfășurare a activității instructiv- 
educative și în general, în toate domeniile vieții universitare.

RUSU IOAN, 
stud. anul V

Aspect din laboratorul de Biochimie.

Din activitatea clubului
Activitățile cultural-educătive 

'desfășurate în Institutul Agro
nomic Timișoara, cu scopul de 
a dezvolta personalitatea fiecă
rui viitor specialist în agricul
tură au la bază un plan comun 
al conducerii institutului și 
U.A.S., care se încadrează în 
efortul colectiv de autoperfec- 
ționare promovat cu cansecven- 
ță de politica Partidului și sta
tului român.

Clubul studențesc al I.A.T., 
înființat în anul 1966, și-a cu
cerit un binemeritat renume în 
rîndul studenților prin atracti- 
vitatea acțiunilor organizate, 
Iar formațiile . artistice au dat 
spectacole la nivelul așteptă
rilor, cucerind o serie de pre
mii în concursurile la care au 
participat. Intenționăm să con
tinuăm și să dezvoltăm aceste 
realizări.

Vor avea loc în cadrul clubu
lui nostru conferințe pe teme 
variate, cum sînt < Problemele 
politicii interne și externe ale 
Partidului și statului nostru, 
„Probleme actuale în sociolo
gia rurală", „Figuri proeminen
te ale științei agricole, ale zoo
tehniei și medicinei veteri
nare". etc.

Intr-un cadru mai intim, ne 
preocupă organizarea unor seri 
de poezie, unde se vor prezen
ta pe scurt aspecte ale vieții 

și operei unor scriitori clasici 
și moderni cum sînt : M. Emi- 
nescu G. Coșbuc, I. Barbu, I. 
Minulescu, etc. Membrii for
mației de teatru vor recita poe
zii. iar criticii literari invitați 
vor participa la dezbateri.

Arta plastică va fi prezentă 
prin ciclurile : „Prin muzeele 
lumii" și „Arta clasică și mo
dernă". Asist. M. Goian va vor-' 
bi despre unele curente artis
tice, insistînd asupra unor 
probleme de mare interes cum 
ar fi s „Arta contemporană și 
accesibilitatea ei".

Vom organiza audiții muzi
cale la cerere, prezentînd dis
curi și benzi de magnetofon cu 
muzică simfonică, de operă, 
populară și ușoară, precum și 
medalioane închinate persona
lității și creației unor mari 
autori de operă t Verdi, Rossini, 
etc., sau unor ren urniți inter- 
preți ca N. Herlea, Maria Tă- 
nase. etc.

Avînd în vedere necesitatea 
de a fi la curent cu cele mai 
noi realizări din știința și teh
nica contemporană, se va or
ganiza lunar ciclul de „Noutăți 
științifice" Probleme cum sînt: 
laserul, holografia, semiotica, 
particulele elementare, cuceri
rea cosmosului, poluarea at
mosferei, noutăți în genetică 

și altele vor sta — sperăm — 
mereu în atenția studenților.

Nu vor fi neglijate nici pro
blemele de etică cetățenească, 
în ciclul „Ținuta și comporta
rea omului în societate". Discu
țiile și dezbaterile în jurul me
sei rotunde vor avea un carac
ter cît mai concret și vor tre
bui să aibe o eficiență cît mai 
mare.

Vom căuta să stimulăm crea

După doi ani de 
activitate a grupului 

de studenti o
A educa generațiile de tineri, 

pentru orice cadru didactic, 
este o misiune de mare răspun
dere socială, pentru că progre
sul unei națiuni impune acest 
transfer permanent dc precepte 
prin care toate generațiile se 
integrează organic în procesul 
complex al vieții și al produc
ției bunurilor materiale și spi
rituale.

Educația începe cu prover
bialii „cei șapte ani de acasă" 
și, însoțită de instrucție, cu
prinde apoi restul anilor de 
viață în etapa actuală de dez
voltare multilaterală a patriei 
noastre socialiste, partidul acor
dă o importanță deosebită edu
cației; nu este document de 
partid care să nu acumuleze 
semnificația importantă a edu
cației tinerilor pe parcursul di
feritelor trepte de instruire, 
învățămîntul superior, ca etapă 
de instruire și educație a ca
drelor de specialiști cu înaltă 
calificare, are din acest punct 
de vedere o obligație socială 
de mare răspundere.

De doi ani de zile s-a trecut 
la o formă nouă de muncă edu
cativă, fiecărui cadru didactic 
fiindu-i încredințat un grup 
de studenți.

Ce se poate spune despre e- 
ficiența acestei munci după 
acest scurt interval ? Din acti
vitatea proprie ași putea pre
zenta cîteva aspecte. In anul 
școlar 1938/69 grupul ce mi s-a 
încredințat a fost alcătuit din 10 
studenți din anul III (7 stu
denți și 3 studente). In primul 
semestru al anului legătura cu 
acești studenți a fost asigurată 
prin faptul că le predam 
cursuri, iar cu o parte din ei 
efectuam și lucrările practice. 
La început printr-o discuție 
personală am căutat să cunosc 
unele date biografice, activita
tea înaintea venirii la facultate, 
greutăți familiare și materiale, 
năzuințele legate de profesiunea 
aleasă și fdealul personal, cu 
alte cuvinte am căutat să pă
trund în intimitatea probleme

Deschiderea cenaclului de 
Literatură stiintifico-fantastică 

„H. 6. WELLS"
In ziua de 18 octombrie 1970 

la Casa de cultură a studenți
lor, a avut loc, într-o atmos
feră de entuziasm și fantezie 
efervescentă, reluarea activității 
Cenaclului de literatură științi- 
fico-fantastică „H. G. Wells".

Deschizînd ședința, directo
rul Casei, tov. Panasiu, a tre
cut în revistă munca cenaclu
lui în anul care a trecut, men- 
ționînd totodată și perspectivele 
ce Ic oferă noua etapă, per
spective legate de proiectul 
publicării unei plachete cu 
cele mai reușite povestiri știin- 
țifico-fantastice selecționate din 
discuțiile și schimburile de ex
periență cu cenaclul similar din 
București, întîlniri cu scriitorii 
consacrați în gen. etc.

Ca un răspuns pentru simpa
tia cu care urmărește activita
tea cenaclului, scriitorul Ovidiu 
Surianu despre care ne face 
plăcere s-o spunem — este me

ția personală a studenților, prin 
participarea la revista noastră 
cu articole, reportaje, poezii 
reflectînd problemele de zi cu 
zi ale acestora, cît și prin acti
varea în formațiile artistice ale 
institutului. Cercul literar de 
pe Ungă revista noastră își aș
teaptă de pe acum colaborato
rii.

FLORIN CONTREA 
director club I.A.T.

lor pe care le au, a personali
tății lor. De multe ori această 
pătrundere se face cu oarecare 
dificultate, se manifestă reticen
ță, pentru că răscolirea unui 
trecut înseamnă, uneori, adu
cerea în aminte a unor eveni
mente cu amprente neplăcute. 
Unii studenți ocolesc destăinui
rea sinceră a unor astfel de 
momente din viața personală

La sfîrșitul acestei etape, am 
recomandat studenților respec
tivi să-mi deschidă des ușa la
boratorului, subliniind plăcerea 
de a le îndruma activitatea. în 
lupta pentru realizarea năzuin
țelor de viitor.

Anul următor am început 
munca cu un grup aparent mai 
eterogen : 4 studenți din anul 
II și 4 din anul V (respectiv stu
denți care au avut lucrarea de 
diplomă la disciplina mea). 
Cu acești studenți am căutat 
de asemenea, să discut proble
mele care-mi erau necesare la 
definirea personalității lor. în 
parte am reușit.

Cu studenții din anul V le
gătura sufletească făcută încă 
din anul III a ușurat conside
rabil apropierea, iar prin mun
ca cot la cot făcută în labora
tor ne-am cunoscut reciproc 
multe bucurii și necazuri de 
ordin profesional și personal. 
De la aceștia am avut recom
pensa morală cea mai de ne
prețuit. pentru că și-au realizat 
lucrările de diplomă cu rezul
tate frumoase, iar la despărțire, 
cu lacrimi între gene și păreri 
de rău lăuntrice, ne-am dat 
seama că sîntem „colegi" și în 
parte buni prieteni. Cu aceste 
simțăminte am încheiat cei doi 
ani de activitate.

Eficiența... concluzii... am
bele pot fi de bun augur, cu 
condiția esențială de a fi dra
goste și înțelegere reciprocă 
și continuitate în preocupările 
student — cadru didactic.

Conf. LEANCU MARIN 
șeful disciplinei 

de Fizicpatologic

dic veterinar — a fost ales 
președinte de onoare.

în Consiliul de conducere au 
fost de asemenea aleși Doru 
Treta — președinte, Luca Ana 
— secretar, Cerga Viorel și 
Ciuguianu Traian, membri.

Tov Șurianu, urmărind dife
rite aspecte ale literaturii știin- 
țico-fantastice, prilejuiește di
scuții înflăcărate, în care Mar
cel Luca, Doru Treta, Ionică 
Lucian și Strungă Constantin, 
încearcă să-și definească, fie
care concepția despre această 
literatură mult gustată.

Studenții Institutului agrono
mic iubitori ai literaturii știin- 
țifico-fantastice sînt invitați să 
participe la ședințele intere
sante ale cenaclului H. G. 
Wells.

LUCA ANA 
stud. anul III

A călcat cu

stîngul
El de pe ultima treaptă 

o privește înlăcrimat. Ea e 
studentă și întîi octombrie 
bate la ușă (sic 1).

— Să-mi scrii in fiecare zi —- 
zice el și ea, gîndmdu-se cine 
știe unde, de acolo din ușă, dă 
afirmativ, clătinîndu-și pletele 
gingaș. El va rămîne acasă 
anul acesta sau... va merge 
la armată și apoi se va pre
zenta din nou la examenul de 
admitere.

Ea are toate motivele să fie 
fericită. E doar balică, iar dul
cea balicie ii dă o senzație de 
visare pe care nu i-o întunecă 
nici cel ce stă pe ultima trea
ptă. De fapt el e iubitul ei. 11 
va iubi și dacă nu a intrat a- 
nul ăsta la facultate. Degeaba 
spune mama verzi și uscate.

Trenul se pune in mișcare. 
Ea de abia-l observă făcînd 
semne disperate apoi totul se 
confundă in trecut.. .

Cafeneaua din complex e 
încărcată. Fum mult și seri 
pline, virj. Ea e veselă, arc o 
companie aleasă. Și cînd te 
gîndești că a învățat să și fu
meze.

P u n c t
— E ceva distins, îi spune 

colega din an mai mare și, 
apoi, ce fel de studentă ai fi 
altfel ?

Da, avea o prietenă de mina 
întîi. Chiar dacă a bisat anul 
acesta, nu e cine știe ce ne
norocire. Oricui i se poate in- 
tîmpla.

— Știi. ne-a chemat Mitică 
la un ceai.

— Care Mitică ?
— Inginerul. Ala care ne 

aduce țigări străine întotdea
una. A primit o garsonieră și 
vrea să ude evenimentul.

Ea își încreți fruntea. Să 
fie ăla care a plimbat-o cu 
mașina ? Nu se poate, pe ăla 
parcă îl cheamă Gicu.

Splendidă mașină. Of! ce 
frumoasă-i studenția. Apoi 
dintr-o dată își aminti de el, 
cel de pe ultima treaptă. 
Scrisorile lui pline de repro
șuri începuseră s-o plictisească 
și unde mai pui că primise și 

o fotografie. Nici nu îndrăz
nise s-o arate cuiva. „Am să-i 
scriu"

La cămin colegele de came
ră erau în sala de lectură. A 
doua zi aveați seminar.

— A învăța pentru seminar 
e cea mai mare prostie, i-a 
spus prietena din an mai ma
re. — Sesiunea e cea sfîntă.

Primele note proaste au 
pus-o pe gînduri. Apoi s-a o- 
bișnuit.

Luînd cheia de la colege a 
intrat în cameră. Tocmai se 
gîndea să-și ducă la îndepli
nire hotărîrea eroică de a-i 
scrie lui, cînd a reapărut prie
tena din an mai mare.

— Hai repede că ne aștea
ptă Grig și Marin. Putea oare 
să refuze ?

Portăreasa se uită întîi la 
ceas, apoi le privi ciudatJ 
„Maică, ați călcat cu stîngul", 
gîndi bătrîna.

FANAU PARAIPAN

AGRARIA 14

BUPT



Tov. conf. dr. Constantin 
Anderca, care a participat la 
un Congres pentru cercetarea 
opiniei și marketingului, ne-a 
relatat:

La Barcelona între 6—10 
septembrie a. c. s-a desfășurat 
lucrările celui de-al 23-lea 
Congres al Societății europene 
pentru cercetarea opiniei și 
marketingului. Tema congre
sului din anul aceasta a fost 
dedicată „Aplicațiilor practice 
a studierii pieții".

Am ascultat 23 lucrări, re
feritoare la sistemele și pro-

nniffi»n-M!iinii!i!'iniiMiiiiiiiiiinm>Hi»wniiiiiiii

Ct AJUIOR OFERĂ

„MARKETIMGUL“

AGRICHHURII?

cedeele moderne de conducere 
a fluxului de mărfuri și de 
servicii către consumatori, de 
stimulare a cererii de consum 
pentru diferite produse și de 
publicitate comercială.

Se pune firesc întrebarea, 
ce este „Marketingul" și ce 
ajutor poate oferi agriculturii. 
Iată cum îl definește dr. N. C. 
Dumitrescu: „Prin marketing 
se înțelege un complex de ac
tivități și cercetări prin care 
producția .este adaptată nevoi
lor actuale și viitoare ale des
tinațiilor ei, a căror cerere tre
buie satisfăcută integral în 
spațiu și în timp pentru a se 
putea realiza o eficiență eco
nomică optimă a industriei, 
agriculturii, comerțului, inves
tițiilor economice, exportului 
și în general pentru ridicarea 
nivelului de viață al popula
ției pe căile producției". In
diferent cum l-am defini, mar
ketingul a apărut din necesi
tatea de a cunoaște cît mai 
bine cererea prezentă și vii
toare, în vederea adaptării 
producției la cerere și nu in
vers.

..In loc să fabrici și să cauți 
să valorifici ce este fabricat, 
este mai rațional să vezi mai 
întîi ceea ce este posibil să fie 
vmdut și apoi să fabrici".

Desigur, în economia noas
tră socialistă marketingul are 
o sferă de cuprindere restrîn- 
să, multe funcții ale sale re
feritoare la planificarea pro
duselor, planificarea desfa
cerii, formarea prețurilor etc. 
fiind exercitate direct de stat.

Cu toate acestea după opi
nia noastră, în cerințele creș
terii competențelor și răspun
derilor unităților productive, 
folosirea mai largă a instru
mentelor „marketingului" ar 
facilita legătura între produ
cător și consumator, adapta
rea mai operativă a producției 
la cerințele pieței.

Evident, problema este com
plexă și comportă încă discuții 
pe diferite planuri. Dar chiar 
și în agricultura noastră, pă
trunderea pe piața externă, 
menținerea unei piețe străine, 
diversificarea comerțului a- 
grar. implică o cunoaștere te
meinică a posibilităților in
terne și o profundă prospec
tare a tendințelor pe piața ex
ternă. iar pe plan intern a 
gusturilor și preferințelor con
sumatorilor.

De ce legumicultura...?
Un miliard și jumătate din populația globului înfruntă 

azi arșiță, ploi și vînturi, continuînd epopeea milenară a în
cleștării omului cu natura, îmbogățind istoria agriculturii 
cu noi dobîndiri de convertire în hrană a unor imense energii 
deslănțuite.

în viitorul luminat de sclipirile previziunilor științifice, 
agricultura își conturează trăsăturile atotputernic, forța de 
zăgăzuire a stihiilor, de exploatare și valorificare a inepui
zabilelor resurse de hrană pentru omenire.

Drumul spre acest viitor este deschis. Unele ramuri de 
producție dobîndcsc cu repeziciune forța de acțiune prevă
zută pentru agricultură spre finele secolului. O asemenea 
ramură de producție este legumicultura.

îndeletnicirea de a cultiva un număr de peste 100 specii 
de plante cu neegalat potențial productiv, cu inestimabilă 
valoare alimentară, se încadrează de pe acum în normele 
tehnico-științifice întrevăzute pentru agricultura viitorului.

în fața producției legumicole cad barierele prin care 
evoluția anotimporială a climatului încorsetează în răstim
puri cu durată strictă, activitatea din alte ramuri ale pro
ducției vegetale.

Nivelul producției legumicole nu se mai determină prin- 
tr-o extindere costisitoare a suprafețelor cultivate. Legumi
cultura demonstrează folosul aplicării celor mai variate pro
cedee de cultură intensificată a plantelor, în cîmp și pe te
renuri protejate.

Producțiile mari, de 80 t/ha cu medie pentru întregul 
sortiment al legumelor cultivate în unele țări, producția de 
400 t/ha din culturile forțate de castraveți sau de 100 și 200 
t/ha în culturile de tomate și varză, nu sînt de valoare li
mitativă. Definirea și realizarea condițiilor propice pentru 
exprimarea întregului potențial de producție al unor specii 
legumicole cunoaște doar începutul.

Aceste începuturi mijesc și-și croiesc făgaș.
Științele biologice și tehnice, conlucrînd, realizează din 

forțele tăinuite în natura plantelor, în aer, pămînt, lumină 
și in apă, angrenajele uneia din cele mai productive ramuri 
ale industriei alimentare de mîine a omenirii — legumi
cultura.

Așa se desfinește locul de azi și locul pe care-1 va ocupa 
legumicultura, în agricultura lumii; așa se justifică prețui
rea adusă de partidul și statul nostru, celor ce chezășuesc 
prin munca lor progresul legumiculturii patriei; așa se mo
tivează îndemnul stăruitor pe care-1 dăm studenților noștri.

Conferențiar HORIA BUTNARII

Din activitatea

noastră sportivă
FOTBAL

Cu prilejul campionatelor universitare din acest an, e- 
chipa C.S. Agronomia a înfrînt echipe puternice bine pre
gătite. In clasament după o luptă foarte strînsă ea se si
tuează pe locul II .

După meciurile susținute, a dispus de echipele Univer
sitatea (2-1) și Medicina (3-2). A fost învinsă de Politeh
nica (3-1).

S-a desfășurat totodată .și campionatul inter-ani. Cîști- 
gătbarele celor două serii, anul II Agronomie și anul I 
Zootehnie și-au disputat locul fruntaș. Locul I pe institut, a 
revenit anului II Agronomie, a cărui echipă o vedem pe 
fotografia alăturată. Cinste lor.

6EB-0 TWâ ELUCIDATA?
La sfîrșltul anului trecut o 

veste de o deosebită importanță 
— și nu numai pentru lumea 
geneticienilor — a făcut încon
jurul pămîntului. A<fost izolată 
și fotografiată o genă. Această 
realizare epocală, ce deschide 
noi drumuri cercetărilor vi
itoare, a fost făcută de un grup 
de cercetători al Facultății de 
medicină Harvard.

Și ceea ce este cel puțin tot 
atît de important ca și izolarea 
genei este faptul că se cunosc 
și funcțiile ei.

Conjugată această descoperire 
cu lucrările lui Khorana de la 
Universitatea Madison, care a 
sintetizat acizii nucleici și unele 
proteine verificînd modul cum 
informația genetică este trans
misă în respectiva moleculă, 
obținem imaginea actualelor 
realizări în studiul eredității.

Noțiunea de genă, ca o uni
tate morfologică care determină 
un anumit caracter, a fost in
trodusă în știința acum 70 de 
ani. Dar studiindu-se tot mai 
intens genetica microorganis
melor. Beadle și Tatum, au 
ajuns la concluzia că gena re
prezintă o unitate funcțională 
care determină sinteza unei 
enzime („o genă — o enzimă"). 
Mai recent, s-a definit concep
ția .,o genă — o proteină".

Descoperirea structurii aci

„Umblînd pe cărări nepră
fuite, virgine, dezinvolt și 
ștrengar, Marin Sorescu atin
ge totuși stadii ale înțelegerii 
la care, vai, exegeții de pro
fesie nu prea au de multe ori 
acces. Cu aerul lui de vaga
bond, nepăsător, la convenien
țe, scutit de riscul repetării și 
anchilozei, el găsește cifrul o- 
perei și intră fără șovăială în 
sanctuarul ei intim. Revelați
ile pe care le transmite citi
torului pe un ton lipsit de 
morgă, degajă un farmec ca
re nu poate fi tăgăduit nici 
de mințile prudente, învățate 
cu previzibile inițieri".

S DAM1AN 
(„România literală") 

zilor nucleici (Watson, Crick, 
Wilkins), a codului genetic 
(imaginat de Gamow) apropie 
tot mai mult posibilitatea cu
noașterii rolului acestora în 
sinteza proteinelor, în ereditare.

Descoperirea este comparată 
de oamenii de știință cu des
coperirea radioactivității, iar 
importanța ei se consideră a fi 
copleșitoare, deoarece ea des
chide posibilitatea dirijării e- 
redității.

în procesul de selecție trans
ferul de gene „folositoare" este 
important cînd se face de la o 
specie la alta. Prin iradiere cu 
raze X, care produc „ruperea" 
cromozomilor în mai multe bu
căți, se pot atașa, așa cum a 
făcut Sears, un mic segment de 
cromozom, de la Aegilops în- 
tr-un cromozom de grîu, care 
a mărit rezistența la rugina 
brună. Knett a transferat gena 
pentru rezistență la rugina 
neagră de la pir la grîu.

La Cambridge s-a efectuat 
transferul unei regiuni a cro
mozomului II de la secară, pe 
cromozomul III la grîu, confe- 
rindu-i acestuia imunitate la 
rugina galbenă.

în fața omenirii se deschid 
astfel perspective mărețe, cu 
largi aplicații în toate dome
niile biologiei.

De la stînga la dreapta;
Rîndul de sus:

SCRUBA, ȚIGAN. BRAILOIU, GHERA, MIȚROI, SECHEL, 
POPESCU, MUNTEANU, ȘUȘMAN, I. (antrenor)
Rîndul de jos:

FOTESCU, ZAVALEANU, ROTU, PERA (căpitan) IUGU, 
BALAN (vedeta) și COCOARĂ.

HANDBAL

în campionatul județean seria II-a, handbaliștii au ob
ținut rezultate frumoase. Munca le-a fost răsplătită. Agro
nomii au învins echipele. Electromotor (22-10), Tăcerea Ti
mișoara (10-3), Bulgăruș (6-0), Vizejdia (30-17).

Campionatele universitare : Fetele au înfruntat cele 
două echipe prezentate de Universitate. Deci prezente la în- 
tîlnire 3 echipe.

Alte reprezentat ive ? ...

VOLEI

Agronomii au întîlnit echipa Tineretul Ciacova pe care 
au învins-o cu 3-0.

BASCHET

în campionatele universitare reprezentativa de baschet 
a avut în vedere dictonul că „pentru a cîștiga este necesară 
în primul rînd prezentarea la jocuri", ceea ce i-a adus ... 
locul IV în clasament.

ATLETISM

NICH1TA STÂNESCU
IN DULCELE STIL CLASIC

„A trecut patosul bărbătesc 
al juvenții, au trecut senti
mentele exalt ante, a trecut 
criza cunoașterii, a trecut plă
cerea pură a poeziei, cum a 
trecut și virtuozitatea subțire.

La această vîrstă lirică, poe
tul își îngăduie să atace te
mele cosmice și morale cu u- 
nelte bine pregătite de toate 
încercările subiective și for
male ale vîrstelor interioare .

I. NEGOI ȚESCU 
(„Luceafărul")

în faza pe Municipiu, la cros, atleții au obținut rezul
tate bune. S-au calificat pentru faza județeană : Nicolescu 
D-tru Cosma Ovidiu (băieți) și Baragiu Floare, Sușoi Ana 
(fete). Nicolescu Dumitru s-a calificat ca reprezentant al 
județului Timiș pentru faza pe țară.

IUDO

Ne amintim că duminică, 10 mai, în sala C.F.R. in 
cadrul campionatelor universitare, faza pe centru universi
tar, s-au întîlnit echipele Politehnica, Universitatea, Medi
cina și Agronomia.

Lotul nostru bine pregătit a ținut piept echipei Poli
tehnica, obținînd rezultate frumoase. Astfel :

Categ. 56. kg. Moldovan Gheorghe locul III.
Categ. 63 kg. Nediglea D-tru locul I ; Poruțiu Virgil lo

cul II.
Categ. 70 kg. Tițeica Vasile locul II.
Categ. 80 kg. Mânu Vasile locul II ; Micu Șerban lo

cul III.
Categ. 93 kg. Prepeliță loan locul I ; Meng Nicolae lo

cul III.
peste 93 kg. Tudor Sorin locul II.
Pentru faza pe țară s-au calificat la categoria 63 kg. 

Nediglea D-tru, iar la categoria 93 kg. Prepeliță loan.
Dorim rezultate mai bune, pe măsura posibilităților.

LUDU OVIDIU
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cedacliei
P. I. (AN 1) — Urmăriți

solicitate in 
al revistei.

LIA (AN II)

numărul de

dintre
Puteți fi una

De

Nude

Ci,

Cei

Am
Că-i orea scurtă pentru tine.

De 
Cu 
De

de 
lui

III 
im-

e genial.
studentă 
surioara

Dialog intre o 
„modernă" și

Propunere de aviz, fă
cută de către studenții 
care mai obișnuiesc să 
fumeze în sălile de curs.

Dacă-i educat 
Cu adevărat, 
Cel fără țigară 
Stă în pauze-afară, 
Astfel se jenează

in tramvai cînd nu cedează lo
cul, bobocii suferă de „orbul 
găinilor*.

față

animatoarele viitoarei
echipe de dansuri a institutului 
nostru.încă vreo cîțiva colegi 
la fel de inimoși și echipa iși
poate 
despre
faceți griji.

A. VASILE

începe activitatea. Cit 
instructori, etc., nu vă

Biblioteca
stitutului vă stă la dispoziție.
Puteți consulta și reviste dc
specialitate 
din cadru)

Pentru 
cercului

studențesc sau pentru 
de diplomă, puteți fi 
de translatori.

LAUREN7IU SAV.

lucrări le 
științific 
lucrarea 

ajutat și

Adre-
sați-vă colectivului de redacție 
al Agrariei in cel mai scurt 
timp Direct, nu prin interme
diu cutiuței poștale. Aveți cali-
tăți evidente seriozitate, 
destie, simțul măsurii, 
Ridicați problemele în

mo- 
umor 
felul

acesta și in adunările colecti
vului din care faceți parte. Va 
fi de folos.

T. T. 
pentru 
tiunea 
simpli 
nostru, 
umărul

(AN III) Mulțumim
aprecierile făcute. Ches-
este să 

spectatori
nu stăm ca 
sau, in cazul

ca cititori, ci să punem

N. IOAN (AN l) — Participa
rea la munca patriotică in nu
măr mare a studenților gru
pei dv. ne bucură mult. Miș
care, soare, activitate depusă în 
colectivitate și pe deasupra a- 
menajarea deosebit de frumoasă 
a zonei verzi de la Complex, 
zonă situată in apropierea 
itoarei „stațiuni balneare".

NEȘ ANA — Lucrarea 
care ne întrebați aparține
Tudor Arghezi. Ce-ați spune 
să organizați mici seri literare 
la căminul de fete ? Chiar dacă 
participarea la început nu va fi 
numeroasă Fără multă critică 
literară. Mai multă lectură la 
început. Săptămînal puteți or
ganiza cîte o „seara de poezie", 
iar colegele pot pregăti și citi 
pe rînd Antrenați și colegele 
mai puțin „dispuse" la aseme
nea lucruri.. Mai tirziu, dacă 
veți avea rezultate, puteți să in
vitați și colege din alți ani sau 
chiar de la alte facultăți Nu 
căutați să vă formalizați prin 
căutarea numelui cenaclului. 
Cenaclul este ceva pretențios. 
EL poate exista și fără un nume 
sau discursuri inaugurale. Ci
tiți din Eminescu, Arghezi, Bla- 
ga, Barbu, Bacovia, Voiculescu, 
Vinea, Labiș. Poezie înseamnă 
adevăr și bucuria de a trăi Ce 
ziceți de propunere ?

F. GH. (AN II) — Adresați-vă
secretariatului facultății
Medicină veterinară

MII ROI PETRU (ANUI
AGRO1 Am fost plăcuți
presionați de unele imagini
sugestive, 
țață, un 
Credem

însă rima pare for- 
pesimism inexplicabil 
că vîrsta impune op-

timism Așteptăm noi creații.
T. S. (ANUL II) — După cum

vedeți, stimat coleg (ă) 
fecționat și montat 
pentru „Agraria" dar 
mult goale. Mulțumim

am con- 
cutiuțele 
sînt mai 

pentru
aprecieri, mai avem multe de 
îmbunătățit. Treceți pe la re-
dacție.

IOAN 
te bună 
că am 
talent, 
însă).

N. (ANUL III) — Foar- 
Mai încercați. Credem 

descoperit un autentic 
(Păstrați-vă modestia

MIOARA (IV) — Adresați-vă 
secretariatului facultății de a- 
gronomie.

BOTINESCU P. — După cum 
vedeți, am apărut in sfîrșit.
Dați-vă aportul căci este 
vista noastră, altfel... rar 
spuneți.

PUIU S (II) ZOOT. —

re-
cum

Cele
mai bune lucrări științifice rea
lizate de către studenți în cer-

Cit a fost cu MINI, era sim
plu . . acum cu MAXI, cum 
vom mai deosebi „bobocii de ... 
»gîște“ 1

— la spune Nicușor cum face boboc la genul feminin ? 
GA-GA”, tovarășe profesor-

ce schimba
dînsul cercurile des i 

se-nscrie nicicînd
la un cerc formal, 

vrea să devină...
multilateral.

Simte poate, omul.
că

care fumează !!
Unui student care schim
bă des cercurile științi
fice. „Toți oamenii de 
geniu sînt multilaterali".

(Goethe)
citit pe Goethe și-am

înțeles.

ei de la grădiniță.

ce-mi porți a mea rochiță 
care merg la grădiniță ? 
ce-o port ? Doar vezi

prea bine

curile științifice se publică sau 
se litografiază în caiete selec
tive cu ocazia sesiunilor de 
comunicări.

M. M. M. Formula „desco-
perită" (mi se pare în Forum) 
și care era notată ca și a dv. 
adică N = B (S +1) în care N = 
nota la examen, B = baftă, S = 
studiu și I = inteligență, mini
malizează orea mult studiul. 
Dacă B = o, oricît de mare ar

dialectic al imtimplării (care 
dacă e fericită, studentul o nu
mește „baftă") formula ar pu
tea fi scrisă astfel: N - S (I -f- B),

CLEO (AN I) — Un interesant 
dialog (pe Acropole) citiți în 
lucrarea lui Mircea Malița „Re
pere europene".

VASILESCU M. — Un aseme
nea regulament există și cul
mea, că 
culmilor,

SANDA

uita că 
răturile

vine și iarna cu dege. 
ei...

se aplică și culmea 
că îl aplicați și dv....

A. (II)
și mini-rob-ele (căci

Mini-joup 
mai sînt

fi inteligența și studiul, 
menul ar fi ratat. Cred că

ANONYMUS 
chiar aici :

Vă publicăm

exa-
nu

puteți fi de acord cu aceasta. 
Mai degrabă, fără a nega rolul

„Agraria", deși cu har, 
Apare rar, 
Asemeni unui... dar.

și de-astea) sint plăcute pină iii 
momentul în care nu se „mi
nimalizează" prea mult. Și altă 
problemă : cum te simți la lu-

MOȘ ȘI BABA (III) — în V 
mai zic, dar in III ? Publicăm 
materialul solicitat in numărul 
de față.

Realizată de
asist, univ. MIRCEA GOIAN

crări practice și seminarii 

de apropiată de frunza I

atit

Evei ?
Iar în altă ordine de idei, nu
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